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روزنامه صبح ایران
ائتلاف های نوظهور در صحنه  به تشکیل  اشاره  با   فعال اصولگرا 
سیاسی کشور، گفت: معمولا زمان انتخابات همه احساس تکلیف 
می کنند و برای پست و مقام، جبهه های سوم و چهارم درست می کنند، 
اینها یکبار مصرف هستند. »حسن غفوری فرد« ، گفت: ممکن است 
افرادی دور هم جمع شوند و با یک اعلامیه اعلام موجودیت کنند ولی 
از نظر قانونی نمی توانند فعالیت کنند زیرا فعالیت آنها در انتخابات 
ممنوع است، می خواهد جبهه سوم یا دهم باشد. وی یادآور شد: کسی 
بخواهد کار سیاسی انجام دهد باید قوانین کشور را قبول داشته باشد. 

را  دشمن  سوی  از  خطری  و  تهدید  هر  گفت:  ارتش  کل  فرمانده   
در هر سطحی که باشد با قدرت پاسخ خواهیم داد. امیر سرلشکر 
سیدعبدالرحیم موسوی دیروز پس از بازدید از یگان های پدافند هوایی 
ارتش و سپاه مستقر در استان بوشهر در گفتگو با خبرنگاران، گفت: 
مسلح  نیروهای  تلاش  با  فارس  خلیج  امنیت  که  است  سال  چهل 
جمهوری اسلامی ایران حفظ شده و اگر کشورهای منطقه هم کمک 
کنند اینجا امن ترین منطقه جهان خواهد بود. وی افزود: معمولًا وقتی 
که کشورهای فرامنطقه ای وارد این منطقه می شوند ناامنی و تنش را به

حسن غفوری فرد :

ائتلاف های نوظهور، انتخاباتی 
ویکبارمصرف هستند

 فرمانده کل ارتش:

تهدیدات را در هر سطح با قدرت 
پاسخ می دهیم

سیداحمد خاتمی: 

به بی حجاب ها پول می دهند تا در قم قدم بزنند

رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح کرد

معیشت و تولید؛ خطوط قرمز اصلاح یارانه ها

سن سربازی به ۲۰ سال افزایش پیدا می کند؟

وقتی جنجال  و حاشیه سازی جای »منطق« را در پارلمان می گیرد

فریادهایی برای فرار
 از پاسخگویی

عضو شورای عالی حوزه های علمیه با انتقاد از وضعیت 
می گفت،  مسئولین  از  یکی  کرد:  بیان  قم،  در  حجاب 
اینها اعتراف کردند، به آنها پول می دهند، اطراف صفائیه 
ساعتی قدم بزنند تا حریم بشکنند، اما طلبه ها مواظب 
حریم شکنی باشند، نباید حریم ها شکسته شود. آیت الله 

مؤسسه  هفته  این  اخلاق  درس  در  خاتمی  احمد  سید 
فقهی امیرالمؤمنین)ع( قم اظهارداشت : حوزه معنوی، 
یعنی حوزه ای که هر کس وارد آن می شود تابلوی معنویت 
را ببیند نه بشوند؛ ببیند طلبه ها روی غیبت و تهمت 
حساسند، متأسفانه گناه در فضای مجازی و غیره می بارد؛ 
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محمدرضا تابش: 

باید زمینه گفت وگوی ملی را برای انتخابات فراهم کنیم

مجلس شورای اسلامی در حالی ماه های پایانی دور دهم را سپری می کند که همچنان عده ای در تلاشند تا از تریبون های 
آن برای منافع جناحی بهره ببرند تا منافع ملی؛ منافعی که انتخابات آینده مجلس قرار است تامین کننده آن باشد. کلید واژه 
"دیکتاتور" را دستاویزی برای رسیدن به اهدافشان کرده اند و هر بار که سدی در برابر خواسته های سیاسی شان می بینند 
فریاد "دیکتاتور دیکتاتور" در صحن علنی مجلس سر می دهند تا شاید از قبل آن حرف خود را به کرسی بنشانند. حکایت 
دیروز و امروز هم نیست، چند سالی است که این رویه، شیوه رفتاری گروهی خاص در صحن علنی مجلس شده به طوریکه 

به جای طرح نظرات و دیدگاه های خود از مسیر منطقی و کارشناسی اقدام به جنجال سازی و بر هم زدن نظم و انتظام

برخی دهه غارت درکشورراه انداختند 
 شما می توانید جلوی این افراد را بگیرید

آیت الله جوادی آملی در دیدار فرمانده نیروی انتظامی: 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار  قم  گفت :زیرساخت ها در هر طرحی باید فراهم 
شده و بعد دست به اجرا زد تا پس از افتتاح شاهد نقص و کمبودهای قابل پیش بینی و 
پیشگیری نباشیم.   محسن بهشتی با اشاره به اینکه طرح شهرداری برای اجرای  پیاده راه 
خیابان انقلاب در شورای ترافیک استان مطرح شد، اظهار داشت: قرار شده تا پیش از انجام 
مطالعات آسیب شناسی پیاده راه ارم و پیش بینی برای برطرف کردن مشکلات آن طرح در فاز 
دوم، اجرای این طرح به تعویق بیفتد . وی با تصریح بر اینکه با  پیاده راه  سازی در هسته مرکزی 
موافق هستیم، افزود: خیابان ارم بازخورد مثبتی دارد، اما نقص جدی برای حمل و نقل افراد 
نیز داشته که ما را روزانه مخاطب سؤال و انتقاد مردم قرار می دهد و باید برای این مشکل فکر 
اساسی شود. بهشتی با بیان اینکه در فاز بعدی، خیابان ارم تا چهارراه شهدا نیز در دستور 
بررسی و کارشناسی برای اجرای پیاده راه  سازی قرار دارد، تأکید کرد: برای یک سری ترددها

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار  قم :

نباید طرحی قبل ازفراهم شدن زیرساخت ها اجرایی شود
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 معاون دادستان قم در حاشیه جلسه مشترک با مالباختگان پروژه رضوان که در دادسرا برگزار 
شد، در گفت وگو اظهار کرد: ۳۰۰ حساب بانکی از متهمان پروژه رضوان و وابستگان متهمان 
از سوی دستگاه قضایی در حال بررسی است. علی اصغر سلطانی با بیان اینکه حجم تخلفات 
صورت گرفته در این پرونده بیش از ۹۷ میلیارد تومان است، تصریح کرد: تمام افرادی که در این 
پرونده نقش داشته و متهم را یاری کردند، تحت تعقیب دستگاه قضایی هستند. معاون دادستان 
عمومی و انقلاب قم افزود: به مردم اطمینان می دهیم با اقدامات قضایی صورت گرفته با بسیاری 
از افرادی که در این پرونده نقش داشته اند و برخی مدیران متخلف برخورد قضایی جدی صورت 
می گیرد. وی با عنوان اینکه پروژه مسکونی رضوان که ۱۳۲ واحد است به ۱۴۰۰ خانواده 
فروخته شده است، بیان کرد: حساسیت این پرونده در قم موجب شد شعبه ویژه ای برای این 
پرونده در دادسرای استان قم تشکیل شود تا در روند پیگیری سرعت بیشتری را شاهد باشیم.

توسط دستگاه قضایی در قم انجام می شود؛

بررسی ۳۰۰ حساب بانکی مربوط به پروژه رضوان
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بهره برداری سیاسی - انتخاباتی از تریبون  مجلس 

88

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قمسازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

درجهت  طرحی  ارائه  از  گلستان   شهرداری  تاکسیرانی  سازمان  عامل  مدیر 
اشتغالزایی در این شهرخبرداد.

مهندس حسین رضائی فر در گفت و گویی اظهارداشت : با توجه به افزایش بی 
رویه قیمت خودرو و در نتیجه عدم امکان جذب خودروی تاکسی در طرح توسعه ، 
لذا سازمان تاکسیرانی در راستای ارائه خدمات مطلوب به مسافرین ، در حال تدوین 
آئین نامه و دستور العمل ساماندهی مسافربرهای شخصی در مسیر های تعریف شده 
می باشد . وی افزود :در صورت دریافت مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح ، سازمان 
تا پایان سال 98 می تواند اشتغال 1000 مسافربر شخصی در ناوگان حمل و نقل 

عمومی شهر گلستان را محقق نماید.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشورتصریح کرد : به منظور 
ارائه خدمات بهینه به تاکسیداران و خانواده های آنان ، تفاهم نامه ای با شرکت بیمه 
دانا به جهت بیمه تکمیل درمان بیمه شخص ثالث و بیمه بدنه با اقساط 12 ماهه و 
کارمزد صفر درصد و همچنین تفاهم نامه همکاری با فروشگاه های زنجیره ای افق 
کوروش در راستای تخصیص کارت خرید کالا برای فعالان حوزه حمل و نقل عمومی 
به مبلغ 8/000/000 ریال با باز پرداخت چهار ماهه و کارمزد 1/4 % درصد که در 

صورت خوش حسابی شارژ کارت در طول سال 3 بار به مبلغ کل 24/000/000 
ریال امکان پذیر می باشد.

مهندس رضائی فر در ادامه  عملکرد 6 ماهه سال 98 سازمان تاکسیرانی شهرداری 
گلستان   به شرح زیر تشرح کرد: 

• نظارت روزانه و مستمر واحد گشت و بازرسی سازمان از نحوه جابجایی مسافرین 
در کلیه خطوط از ساعت 5 صبح لغایت 21 

• ایجاد 60 هزار سفر درون شهری و برون شهری توسط ناوگان تحت نظارت 
تلفات  با  برخورد  و  هفتگی  صورت  به  انضباطی  کمیته  جلسات  برگزاری   •

تاکسیداران طبق آئین نامه انضباطی 
• ثبت نام و ساماندهی 421 وانت بار و صدور پروانه فعالیت 

• برگزاری جلسات کارگروه ماده 18 در راستای ساماندهی حمل و نقل دانش 
آموزی 

این کارشناس ارشد برنامه ریزی حمل و نقل و ترافیک شهری درپایان گفت : 
سازمان تاکسیرانی یکی از سازمان های وابسته به شهرداری بوده که وظیفه نظارت 
بر روند جابجایی مسافرین توسط ناوگان حمل و نقل عمومی را عهده دار می باشد . 

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری گلستان ازکاهش 50 درصدی نرخ 
عوارض و رفع مشکل عدم صدور معاینه فنی خودرو هاخبرداد. 

محمدرضا قیدر در گفت و گویی اظهار داشت : طی یک سال و نیم فعالیت در 
سازمان با وجود کاستی ها توانستیم به کمک شهرداری امورات را به خوبی اداره 
کرده و در بحث عوارض به همت شورای اسلامی شهر در راستای رضایتمندی 

رانندگان حمل و نقل عمومی نرخ عوارض سالیانه را 50 درصد کاهش دهیم . 
وی در ادامه عملکرد 6 ماهه سال 98 را به شرح ذیل بیان کرد : 

- متوسط جابه جایی روزانه قریب به 30 هزار نفر مسافر در خطوط سه گانه
- ارسال اتوبوس هر هفته به طور متوسط بین 10 تا 15 دستگاه به ادارات و 

ارگان ها ی شهرستان در خصوص برگزاری مراسمات مذهبی و ملی 
- صدور معرفی نامه ترخیص خودرو به عوامل محترم راهنمایی و رانندگی 

- صدور معرفی نامه به مراکز پلیس + 10 جهت ابطال و صدور مجدد کارت 
سوخت اتوبوس ها

- ثبت نام و ساماندهی 100 دستگاه خودروهای دیزلی و صدور پروانه فعالیت 

- بازسازی ایستگاه های اتوبوس 
- سرکشی روزانه به خطوط از 5 صبح لغایت 21 و رفع شکایات به صورت 

حضوری و یا مراجعه به سازمان 
- تشکیل کمیته انضباطی هر 2 هفته یکبار برای رسیدگی به تخلفات رانندگان

- صدور پروانه یا تمدید آن برای بهره برداران و رانندگان کمکی
- خرید 144 حلقه لاستیک از محل یارانه های دولتی و توزیع 100 حلقه از 

آن تاکنون 
- رفع مشکل عدم صدور معاینه فنی برای اتوبوس های سازمان که بیش از 
90 % ناوگان عمر بالای 10 سال داشته و فرسوده و مستهلک به حساب می 

آیند . 
و  باشد  می  رئیس شورای سازمان  که  فرماندار  از  خاتمه  در  قیدر  مهندس 
ویژه  نگاه  نقل  و  به بحث حمل  همچنین شهردار گلستان خواستار شد که 
ای داشته و آن را پر رنگ تر ببینند زیرا توسعه حمل و نقل عمومی باعث رونق 

اقتصادی شهر گلستان می گردد . 

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری گلستان خبر داد 

ارائه طرحی در جهت اشتغالزایی 
مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری گلستان خبرداد

کاهش 50 درصدی نرخ عوارض و رفع مشکل عدم صدور معاینه فنی خودرو ها 

عکس/ مهدی مریزاد

بیلان در آمد و هزینه سازمان اتوبوسرانی در 
شش ماه اول سال 98

بیلان در آمد و هزینه سازمان تاکسیرانی 
شش ماه اول 1398 ارقام به ریال

شرح هزینه هایردیف
 انجام شده

بیلانمبلغ بودجه
 )هزینه انجام شده(

کسر 
بودجه

1/844/860/893 ریال4/000/000/000 ریالحقوق و مزایای پرسنل1011
اضافه کاری و تعطیل کاری ، 1012

حق ماموریت
1/760/256/208 ریال2/500/000/000 ریال

19/361/750 ریال200/000/000 ریالپذیرایی و آبدار خانه1018
ایاب ذهاب )مراسمات 1026

شهرستان(
299/000/000 ریال700/000/000 ریال 

هزینه های سرمایه ای )حق 2021
عضویت(

120/000/000 ریال400/000/000 ریال

11/870/000 ریال100/000/000 ریالتعمیر و نگهداری ساختمان2022
27/386/000 ریال60/000/000 ریالهزینه بیمه خودروها 2031
33/140/000 ریال150/000/000 ریالتعمیر وسایل نقلیه 2045
سوخت وسایل نقلیه ، آب ، 2051

برق وگاز
97/241/116 ریال700/000/000 ریال

خرید مصرفی اداری )لوازم 2093
التحریرو...(

11/600/000 ریال100/000/000 ریال

4/197/715/567 ریالجمع کل هزینه های سازمان

در آمد های سازمان اتوبوسرانی در 6 ماهه اول سال 1398
1/079/600/000 ریالدر آمد عملیات سازمان 

3/317/506/100 ریالکمک های بلاعوض شهرداری به سازمان

4/389/106/100 ریالجمع در آمد ها

کسر هزینه های انجام شدهمبلغ بودجهشرح هزینهردیف
بودجه

2/350/000/000809/167/630ماده 1 هزینه حقوق پرسنل سازمان10100

ماده 2 هزینه مزایا : اضافه کار تعطیل کاری حق بیمه . عائله 10200
مندی بن و ...

6/400/000/0002/569/597/689

150/000/0004/851/000ماده 3 حمل ونقل ماموری . پست تلفن و ...20300

1/000/000/00020/700/000ماده 4 کرایه ماشین آلات وسایل نقلیه20400

ماده 5 خدمات قراردادی . نگهداری ساختمان وسایل نقلیه 20500
. حق الزحمه ارکان . برگزاری مراسمات . چاپ و نشر دفاتر . 

خرید نرم افزار و ...

1/700/000/000287/785/500

300/000/00058/641/500ماده 6 سوخت وسایل نقلیه . آب برق . گاز20600

470/000/00050/340/000ماده 7 خرید لوازم مصرفی . لوازم یدکی خودرو نظافت و ...20700

ماده 12 هزینه ای سرمایه ای خرید وسایل و تجهیزات اداری 30000
کالای مصرف نشدنی

500/000/0000

هزینه های انتقالی کمک به بخشهای خصوصی و عمومی . 41800
حق سنوات پرسنل و جرائم و هزینه دیر کرد و ...

630/000/00017/688/453

13/500/000/0003/818/771/772جمع کل هزینه ای وظیفه خدمات اداری

در آمد سازمان در 6 ماهه اول سال 1398

465/000/000در آمد عملیاتی سازمان

3/296/526/714کمک شهرداری به سازمان

3/761/526/714جمع



سه شنبه -شانزدهم مهر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4898 2
 

اخبار

تحریم سرمایه گذاری بدترین 
نوع تحریم

گیلن باره )GBS( یک بیماری مهلک است که اعصاب 
بدن و دست ها و پاها مبتلا و به مرور و بدون درد شروع به 

فلج کردن بدن می کند. 
زمانی که در سال 1390 در ستاد یکی از نمایندگان مجلس که برای یک سخنرانی 
اقتصادی دعوت شدم، به عواقب شوم نرخ بهره 20 درصدی و بالاتر اشاره کردم و 
هشدار دادم که به زودی بحران های اقتصادی شروع خواهند شد. اما ما را متهم به 
پیش گویی کردند. سال هاست که هشدارهای بی حد ما را نسبت به بروز این بیماری در 

اقتصاد را نشنیده گرفتند و بدتر آن که علیه ما مواضع تند اتخاذ کردند.
بهره یک فلج عضلانی اقتصادی است که دیر یا زود اثرات مهلک خود را در اقتصاد 

خواهد گذاشت.
کسانی که بین بهره و ربا تمییز قائل می شوند دروغ می گویند. چرا که کارکرد های 
مخرب هر دو کاملا یکسان است. مثلا هر دو باعث افزایش هزینه های تامین مالی می 

شوند. 
یکی از اساسی ترین بنیان های اقتصادی که تقریبا تمام ارکان اقتصادی کشورها را 

تحت تاثیر قرار می دهد " نرخ بهره"  است. 
شاید به همین خاطر باشد که خداوند سبحان در قران کریم 8 بار گرفتن ربا را محکوم 

کرده است. خداوند فعل ربا را برابر با جنگ با خودش می داند. اما مسئولان ما نه.
امام صادق )علیه السلام( می فرماید: "یک درهم ربا نزد خداوند، از هفتاد بار زنا با 

محارم خود بدتر است".  این جایگاه ربا در دین مبین اسلام است.
من اعتقاد راستین دارم بدترین ظلمی که در حق اسلام شده، نامگذاری این نوع از 
بانکداری به نام "بانکداری اسلامی " است.  حتی صهیونیست ها هم در نظام بانکی 
خود نرخ بهره بیش از 6 درصد ندارند. چرا که آنها و همه اقتصاددانان جهان از تبعات 
نرخ بهره به خوبی آگاه هستند. اما در ایران منافع جای قوانین اقتصاد را گرفته است. و 
بدتر از آن اینکه به نظر می رسد این نوع از بانکداری یک طرح خوب طراحی شده برای 
براندازی نظام اقتصادی کشور ماست؛ که شوربختانه هزینه این براندازی را هم خودمان 
می پردازیم. در اکثر کشورهای پیشرفته حساسیت بسیار زیادی در خصوص تعیین نرخ 
بهره وجود دارد. به همین خاطر یکی از اولین تحریم های بین المللی که متاسفانه اثر 
گذارترین آن هم هست، تحریم سرمایه گذاری بین المللی است. اثرگذاری این تحریم 
به آن دلیل است که نرخ بهره 20 درصدی و حتی بالاتر یک "تحریم سرمایه گذاری 
داخلی" است و تمام فعالیت های اقتصادی با بازدهی زیر 20 درصد غیر اقتصادی و 
دیوانگی محسوب می شوند. این در حالی است که صرف ریسک هم عموما در سرمایه 
گذاری ها لحاظ می شود و اگر صرف ریسک را برای ایجاد رقابت به سرمایه گذاری 10 
درصد در نظر بگیریم ، یک سرمایه گذار باید سود سرمایه خود را 30 درصد محاسبه کند، 
تا اقدام به سرمایه گذاری کند. طبیعتا این بازدهی در شرایط ثبات اقتصادی ممکن 
نیست و تنها در تلاطم های شدید اقتصادی است که توجیه دارد و یا سود بدون ریسک 
بانکی.  ما اکنون نفت می فروشیم تا سود 1530 هزار میلیارد تومان سپرده های بانکی را 
تامین کنیم و هر روز بر میزان این سپرده ها که بیشتر ناشی از نرخ سرمایه گذاری منفی 
و رشد افسار گسیخته نقدینگی در کشور است، افزوده می شود. زمانی که نرخ بهره 
افزایش می یابد بر تمام بخش های اقتصاد تاثیر مستقیم دارد. از جمله کاهش تولید، 
افزایش تورم، افزایش بیکاری، کاهش صادرات )الا در صورتی که نرخ ارز دستکاری می 
شود(، افزایش فقر، افزایش رکود و ... اکنون در کشور ما هزینه تامین مالی در بخش 
تولید حدود 18 درصد، در بخش توزیع همین مقدار و در بخش مصرف هم همان 18 
درصد است و یک کالا از تولید تا مصرف 54 درصد هزینه تامین مالی دارد. بهره رابطه 
مستقیم با نرخ سرمایه گذاری، میزان صادرات، نرخ اجاره و هزینه نهایی تولید دارد. 
بخشی از تورم نشات گرفته از هزینه تامین مالی نامتعارف و بسیار بالا در کشور است. 
این در حالی است که عده ای به غلط تورم را دلیل نرخ بهره بالا می دانند. نرخ بهره 18 
درصد غیر قابل رقابت در بازارهای جهانی است و کالای بسیار گران ایرانی توان صادرات 

ندارد، مگر با دستکاری ارزش پول ملی و یا ظلم در حق کارگر با حقوق 100 دلاری.
مدرس مدیریت مالی دولتی

وقتی مو را از ماست 
نمی کشیم؟!

اگر پژوهش دقیقی رخ می داد شاهد ایجاد برج میلاد، 
پل صدر و موارد این چنینی نبودیم چرا که برج میلاد با 

صرف هزینه و وقت زیاد به هیچ عنوان نماد تهران نبوده است.  این برج کاربری لازم 
مدنظر از جمله کاربری مخابراتی را نداشته و هم اکنون به مکانی تفریحی تبدیل شده 
است.« جملات بالا را محسن هاشمی، رییس شورای شهر تهران گفته است. شاید اگر 
این حرف ها در جای دیگر جهان زده می شد، با واکنش های عجیب و غریبی به همراه 
داشت.مگر می شود، برجی این چنین علم شود اما برای آن پژوهش دقیق نشده باشد؟
در ایران اما این امر یک اتفاق عادی است. برجی می سازیم که به درد نمی خورد. 
پلی می سازیم که بیهوده است. ایرادی ندارد، دارد؟ نه فوقش خراب شان می کنیم و 
به جای آنها، سازه های دیگری می سازیم. کم خیابان و میدان، ساخته شده دیدیم که 
صبح بودند و شب نبودند. اینها برای ما عادی است. ما کلا عادت داریم تحقیقات را بعد 
از ساختن انجام دهیم نه قبل از آن. وقتی پول نفت بدون زحمت به جیب مسؤولان 
سرازیر می شود، نباید هم به کسی بربخورد که برجی با هزینه بالا ساخته می شود و بعد 
به این نتیجه می رسیم که فقط به درد گردشگری می خورد. اگر بودجه کشور از مالیات، 
توریست و صادارات غیر نفتی تامین و در چاه های نفت بسته می شد، شاهد حیف و میل 
این چنین بیت المال نبودیم. وقتی نفت باشد، کسی هم نباشد مو را از ماست بیرون 
بکشد، باید هم بسازیم و بعد به این نتیجه برسیم که الکی ساختیم. به نظر می رسد 
واقعا اگر به این نتیجه رسیده ایم که برج میلاد را بیهوده ساخته ایم و هیچ دردی از ما دوا 
نمی کرده است، باید از آنهایی که دستور ساختن این برج و امثال آن را داده اند سوال 
کنیم بر اساس چه تحقیقاتی به این نتیجه رسیده اند که تهران با داشتن نماد تاریخی 
چون میدان آزادی و داشتن کوه هایی که می شود بر روی آنها آنتن های مخابراتی نصب 
کرد، چرا برج میلاد را ساخته اند؟ باید از آنها پرسید که چرا تحقیقات کافی برای ساختن 
سازه های شهری نشده است؟ اصلا آنها چگونه به این نتیجه رسیده اند که تهران جدا 
از مشکلات مخابراتی، احتیاج به یک نماد دیگر دارد. مثلا می شود برای شیراز نماد 
دیگری ساخت؟ نماد شیراز، حافظیه و دروازه قرآن است و نماد تهران میدان آزادی. گویا 
مدیران شهری به این نتیجه رسیده  بودند که عقل مردم به چشم آنهاست و به خاطر 
همین تا توانسته اند ساخته اند، بدون اینکه بدانند برای چه می سازند. خوب حالا باید 
حسابی از آنها سوال شود که چرا با پول بیت المال کارهایی کرده اند که به درد نخور است. 
الان فصل خوبی است که مو را از ماست ها بیرون بکشیم و گزارش آن را به مردم بدهیم. 
شفافیت در این زمینه می تواند به عدم تکرار اشتباهات این چنین کمک کند. شاید اگر 
ما جامعه مدنی پرسشگر داشتیم، همان زمان که داشتند پی برج میلاد را می ساختند، 

جلوی آن را می گرفتیم و اجازه نمی دادیم طرحی بدون فایده علم شود.

سیداحمد  خاتمی: 

به بی حجاب ها پول می دهند تا در قم قدم بزنند
عضو شورای عالی حوزه های علمیه با انتقاد از وضعیت حجاب در قم، بیان کرد: یکی 
از مسئولین می گفت، اینها اعتراف کردند، به آنها پول می دهند، اطراف صفائیه ساعتی 
قدم بزنند تا حریم بشکنند، اما طلبه ها مواظب حریم شکنی باشند، نباید حریم ها 
شکسته شود. آیت الله سید احمد خاتمی در درس اخلاق این هفته مؤسسه فقهی 
امیرالمؤمنین)ع( قم اظهارداشت : حوزه معنوی، یعنی حوزه ای که هر کس وارد آن 
می شود تابلوی معنویت را ببیند نه بشوند؛ ببیند طلبه ها روی غیبت و تهمت حساسند، 
متأسفانه گناه در فضای مجازی و غیره می بارد؛ حتی اطراف حرم صحنه ای می بینید 
که قبل از انقلاب کسی جرأت نمی کرد چنین حرکتی انجام دهد، کسانی که بی حجاب  
وارد دروازه قم می شدند، چادر سر می کردند؛ اما الان به راحتی چادر برداشته است، 
قمی که بی حجابی جرأت نمی کردند وارد آن شود، اما الان با کمال وقاهت می خواهند 
حریم شکنی کنند. عضو شورای عالی حوزه های علمیه بیان کرد: یکی از مسئولین 
می گفت، اینها اعتراف کردند، به آنها پول می دهند تا اطراف صفائیه ساعتی قدم بزنید 

تا حریم بشکنند، اما طلبه ها مواظب حریم شکنی باشند، نباید حریم ها شکسته  شود.

محسن هاشمی: 

نباید برج میلاد ساخته می شد 
 رییس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه باید پژوهش دقیق در تصمیمات انجام 

شود گفت: اگر پژوهش علمی و دقیق انجام شده بود نباید برج میلاد ساخته می شد.
محسن هاشمی رفسنجانی روز یکشنبه در مراسم تهران پژوهان که به مناسبت هفته 
تهران برگزار شد با بیان اینکه با پژوهش دقیق و متقن تصمیمات غلط در حوزه های 
مختلف رخ نخواهد داد افزود:اگر پژوهش دقیقی رخ می داد شاهد ایجاد برج میلاد، 
پل صدر و موارد این چنینی نبودیم چرا که برج میلاد با صرف هزینه و وقت زیاد به هیچ 
عنوان نماد تهران نبوده است. وی گفت: این برج کاربری لازم مدنظر از جمله کاربری 
مخابراتی را نداشته و هم اکنون به مکانی تفریحی تبدیل شده است. وی افزود: توجه 

به پژوهش و بررسی همه جانبه باعث می شود که بسیاری از کارهای غلط رخ ندهد.
هاشمی بیان کرد: باید پژوهش قبل از تصمیم گیری رخ دهد و این موضوع به ما کمک 
می کند تا بسیاری از موارد و مطالعات دقیق و قابل اتکا باشد. رئیس شورای شهر تهران 
از زحمات پیشکسوت تهران پژوه عبدالله انوار نیز قدردانی کرد و گفت: این فرهیخته 
تسلط به فقه، حقوق، تاریخ، ریاضیات، علوم انسانی و علوم طبیعی دارد و وجود این فرد 

برای ما بسیار ارزشمند است.

مجید گودرزی*

 فرمانده کل ارتش:

تهدیدات را در هر سطح با قدرت پاسخ می دهیم
 فرمانده کل ارتش گفت: هر تهدید و خطری از سوی دشمن را در هر سطحی که باشد 
با قدرت پاسخ خواهیم داد. امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی دیروز پس از بازدید از 
یگان های پدافند هوایی ارتش و سپاه مستقر در استان بوشهر در گفتگو با خبرنگاران، 
گفت: چهل سال است که امنیت خلیج فارس با تلاش نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران حفظ شده و اگر کشورهای منطقه هم کمک کنند اینجا امن ترین منطقه جهان 
خواهد بود. وی افزود: معمولًا وقتی که کشورهای فرامنطقه ای وارد این منطقه می شوند 
ناامنی و تنش را به همراه می آورند، اما همان گونه که در این 40 سال امنیت اینجا را حفظ 
کرده ایم، وظیفه داریم که از این پس نیز با تمام قدرت این امنیت را برقرار کنیم. فرمانده 
قرارگاه پدافند هوایی کشور در پاسخ به میزان آمادگی پدافند کشور هم گفت: در بخش 
پدافند هوایی ما سخت ترین و بدبینانه ترین خطری که ممکن است برای کشور ایجاد شود 
را برای خود بازسازی کرده و متناسب با آن و برای دفاع از مرزها، آسمان، مردم و آرمان های 
کشور و انقلاب آماده دفاع و پاسداری هستیم. سرلشکر موسوی با بیان این که در تمامی 
مناطق کشور حضور و اشراف کامل داریم، اضافه کرد: پدافند ارتش و سپاه با هم افزایی 
روزافزون از تمامی مناطق مهم، حساس و حیاتی کشور صیانت و حفاظت می کنند و 
افزون بر این، نیروهای مسلح کشور برای دفاع مقتدرانه از مرزهای هوایی، دریایی و زمینی 
تمهیدات لازم اندیشیده و هیچ کمبودی در دفاع از کشور نیست.  وی با اشاره به جوان 
بودن کارکنان پدافند هوایی کشور افزود: کاربران سامانه های پدافندی، هم در پدافند 
ارتش جمهوری اسلامی ایران و هم در پدافند سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، از جوانان 
متخصص و متعهد کشورند و از نظر فنی و مهارتی در سطح بسیار بالایی هستند. فرمانده 
کل ارتش اضافه کرد: فرماندهان میانی هم که وظیفه فرماندهی تاکتیکی عملیات ها را 
بر عهده دارند، در ارزیابی ها، وظایف خود را به بهترین شکل انجام می دهند. با همکاری 
ارتش و سپاه در بخش پدافند، هم اکنون آرایش و آمادگی عملیاتی در بهترین و بالاترین 
سطح است و به لطف این حضور هوشیارانه و هم افزا در نیروهای مسلح، امنیت مطلوب 
برقرار است و هیچ نگرانی نداریم. وی تصریح کرد: هر تهدید و خطری از سوی دشمن 
را در هر سطحی که باشد با قدرت پاسخ خواهیم داد. وی گفت: به یاری خداوند، ایران 
اسلامی بسیار قدرتمند است و دشمنان ما نیز که گاهی دچار محاسبات غلط می شوند، 
واقعیت قدرتمندی ایران اسلامی را می دانند؛ اگر روزی دشمن با محاسبات غلط وارد 
بازی آزمودن قدرت ایران شود مطمئناً باز هم ضرب شست جمهوری اسلامی ایران را به 

آنها نشان خواهیم داد.

حسن غفوری فرد :
ائتلاف های نوظهور، انتخاباتی ویکبارمصرف هستند

 فعال اصولگرا با اشاره به تشکیل ائتلاف های نوظهور در صحنه سیاسی کشور، گفت: 
معمولا زمان انتخابات همه احساس تکلیف می کنند و برای پست و مقام، جبهه های سوم 

و چهارم درست می کنند، اینها یکبار مصرف هستند.
»حسن غفوری فرد« ، گفت: ممکن است افرادی دور هم جمع شوند و با یک اعلامیه 
آنها  توانند فعالیت کنند زیرا فعالیت  از نظر قانونی نمی  اعلام موجودیت کنند ولی 
در انتخابات ممنوع است، می خواهد جبهه سوم یا دهم باشد. وی یادآور شد: کسی 
بخواهد کار سیاسی انجام دهد باید قوانین کشور را قبول داشته باشد. اگر نظم، قانون 
و تحزب را قبول ندارند چرا با عناوین حزبی بازی می کنند؟ این فعال اصولگرا خاطرنشان 
کرد: مهم نیست اصلاح طلب و اصولگرا را قبول داشته باشند، قانون مداری و تمکین 
به قانون اهمیت دارد. مخالف مشارکت شخص یا گروهی در عرصه سیاسی- انتخاباتی 
کشور نیستم اما حزب یا جبهه ای که می خواهد فعالیت سیاسی انجام دهد باید از طریق 
کمیسیون ماده 10 احزاب اقدام به ثبت تشکل خود کند. غفوری فرد افزود: این گروه ها 
اگر هنوز اقدام به تاسیس نکرده اند باید مراحل قانونی را طی کنند و اگر قبلا ثبت شده 
اند باید اساسنامه و مرامنامه خود را با قانون جدید احزاب تطبیق دهند. هر خط و جبهه 
ای اعم از جبهه سوم و ... اگر روند متعارف ثبت، تاسیس و معرفی خود به وزارت کشور را 
انجام ندهند غیرقانونی است. وی ادامه داد: کاری نداریم آنها اصولگرایان را قبول دارند یا 

ندارند برای ما مهم فعالیت قانونی است و سخنان آنها تغییری در قانون ایجاد نمی کند.  
رئیس پیشین خانه احزاب ایران خاطرنشان کرد: بر فرض بگویم هیچ فرد و گروهی را 
قبول ندارم آیا برای من مشروعیت به همراه دارد؟ بنابراین با سر و صدا کردن نمی توان در 
صحنه سیاسی کشور تاثیرگذار بود. اصولگرایان و اصلاح طلبان گروه های شناخته شده و 
شناسنامه دار هستند و عمل سیاسی آنها در چارچوب قانون است و با اعلام نظر برخی 
افراد مشروعیت و جنبه قانونی خود را از دست نمی دهند. غفوری فرد در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به چند دستگی اصولگرایان، یادآور شد: اطمینان دارم برای انتخابات 

دوم اسفندماه مجلس شورای اسلامی، اصولگرایان به لیست واحد در تهران می رسند.

نجفی خوشرودی:

تریبون داران سیاسی و مذهبی پاکیزه 
سخن بگویند

 یک نماینده مجلس گفت: نباید هرچیز با فکر ما تطابق ندارد، باطل بپنداریم چرا که 
صحنه بین المللی عرصه تعامل و استفاده از فرصت ها بوده در غیر این صورت، فرصت ها 
به تهدید می گرایند. علی نجفی خوشرودی در نشست علنی صبح دیروز مجلس شورای 
اسلامی در نطق میان دستور خود با بیان اینکه مردم انتظار بیشتری از مجلس داشتند، 
گفت: فارغ از برخی اقدامات تخریبی علیه مجلس که بدون تردید هیچ نسبتی با مصالح 
کشور و موازین اخلاقی ندارد، این حق مردم است که نتایج عملی و محسوس از کارکرد 
پارلمان برای حل مسائل و مشکلات متعدد را ببینند. نماینده مردم بابل در مجلس شورای 
اسلامی بر همین اساس تصریح کرد: البته همگان ساختار قانونی کشور را می شناسند 
ولیکن محدودیت ها و دست اندازی به حوزه اختیارات و جایگاه مجلس قطعا به نفع کشور 
نیست و همه باید ارزش های قانون اساسی را پاس بدارند که حفظ امید مردم از طریق 
ارتقای کارآمدی نظام و امید به تحولات مثبت در پرتوی انتخابات و استفاده موثر از مشارکت 
سیاسی حائز اهمیت است. وی در ادامه با بیان اینکه به هر حال اتوبان اصلاح کشور باید از 
وسط مجلس عبور کند، عنوان کرد: در این راستا از شفافیت آرای نمایندگان و فعالیت سایر 
مراکز و رویکرد مبارزه با فساد رئیس قوه قضاییه استقبال می کنیم؛ همانگونه که مقام معظم 
رهبری تأکید فرمودند اقدامات بدون تبعیض و بدون مچ گیری در این مسیر، به تقویت 
اعتماد عمومی و تأمین حقوق عمومی کمک خواهد کرد. نجفی خوشرودی همچنین با 
بیان اینکه مقابله با انباشت فساد و رانت و تبعیض همچنین از مسیر تقویت و توسعه آزادی 
های مدنی می گذرد، اظهار داشت: این امر مستلزم حمایت و اهتمام قاطع قوای سه 
گانه است. عضو فراکسیون امید مجلس ادامه داد: ما محدودیت ها و چالش های پیدا و 
پنهان دولت را درک می کنیم اما مردم انتظار دارند که دولت با تحرک بیشتری برای حل 
مسائل و مشکلات آنها بکوشد به ویژه با نظرداشت آسیب های اجتماعی ناشی از مشکلات 

اقتصادی و نابسامانی های اداری، حمایت های اجتماعی از مردم حائز اهمیت است.

وزیر راه و شهرسازی:

همه بانک ها مکلف به پرداخت وام مسکن هستند
وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس ابلاغ رییس جمهوری، رییس مجلس و رییس بانک 

مرکزی تمامی بانک ها مکلف به تخصیص تسهیلات مسکن به متقاضیان هستند.
محمد اسلامی یادآور شد: در اجرای طرح اقدام ملی مسکن تمامی بانک ها اعم از 
خصوصی و دولتی مکلف شده اند تا تسهیلات مسکن را تخصیص دهند و در اینکار تنها 
به بانک مسکن اکتفا نشود. در اینکار رییس جمهور، رییس مجلس و رییس بانک مرکزی 
به تمامی بانک ها اعلام شده که تمامی بانک ها باید تا سقف 20 درصد از تسهیلات بانک 
خود را به بحث مسکن اختصاص دهند. وی که در چهاردهمین جلسه شورای هماهنگی 
مسکن که با حضور مسوولان و  دست اندرکاران حوزه مسکن  سخن می گفت  اظهار  کرد: 
ابزارهای اجرای تولید مسکن در طرح اقدام ملی مسکن، جامعه هدف، سازنده، زمین و 
تسهیلات هستند که باید با هنر مدیریت تمامی مدیران کل راه و شهرسازی و معاونت های 
مرتبط تبدیل به جریان پایدار تولید مسکن در طرح اقدام ملی و سایر طرح های مسکنی 
شود که برای همه این موارد، تمهیداتی وجود دارد. به گفته اسلامی، مدیران کل راه و 
شهرسازی در استان های خود به اندازه وزیر اختیار دارند و باید قوی، محکم و مقتدر طرح 
اقدام ملی مسکن را عملیاتی و اجرایی کنند. وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در حال حاضر 
که بیشتر مردم و جامعه هدف نمی توانند بدون تسهیلات و همچنین سایر الزامات واحدهای 
مسکونی موردنیاز خود را تهیه کنند باید دولت و دستگاه های متولی از جمله وزارت راه و 
شهرسازی شرایط خانه دار کردن اقشار هدف را فراهم کنند. اسلامی افزود: بحث تسهیلات 
بانکی با شرایطی که اکنون وجود دارد حتی با 18 درصد سود هنوز هم پاسخگوی نیاز برخی 
از دهک ها برای تامین مسکن هست. در عین حال تلاش می شود تا بتوان سود تسهیلات 
را کمتر کرد. در حال حاضر، مشکل اساسی، مکانیابی و انتخاب سازندگان است که بخشی 
از آنها انجام در حال انجام است. وی در خصوص قراردادهای تیپ نیز اعلام کرد: دست 
مدیران کل راه و شهرسازی باز گذاشته شود تا قراردادهای موردنظر را بر اساس اقتضائات 

استان خود منعقد کنند ولی در عین حال چهارچوب داشته باشد.

جانشین فرمانده کل سپاه: 

در اوج  اقتدار قرار داریم 
جانشین فرمانده کل سپاه  با اشاره به اذعان آمریکایی ها  به قدرت و توان دفاعی جمهوری 
اسلامی ایران گفت:  امروز  در شرایطی قرار داریم که دشمنان به دنبال بازدارندگی قدرت 
ایران هستند. دریادار پاسدار علی فدوی   در گفت وگویی با بیان اینکه سه مرحله دفاع، 
بازدارندگی و قدرت پس از بازدارندگی وجود دارد، ادامه داد: وزیر دفاع آمریکا در زمان اوباما 
اذعان داشت که باید آمریکا با هم پیمانان منطقه و فرا منطقه ای مانند اروپاییان به دنبال 
بازدارندگی قدرت ایران اسلامی باشیم. وی خاطرنشان کرد: آمریکایی ها امروز اعتقاد 
داشته که باید به دنبال بازدارندگی قدرت ایران باشند و قدرت ایران را قبول داشته و در 

تلاش برای بازدارندگی این قدرت هستند.

 معاون اول رئیس جمهوری گفت: امروز مرزهای ایران خط قرمز جمهوری اسلامی و مرز 
عزت است.

اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جمع مردم شهر »دُرح« شهرستان مرزی سربیشه از 
مردم این منطقه به عنوان مرزداران غیور جمهوری اسلامی ایران در طول تاریخ یاد کرد و 
افزود: ایران به یکسری مسائل حساسیت بالا دارد که ملاحظه هیچ کسی را نمی کند و آن 

مرز است.
وی گفت: به واسطه وجود مرزداران، ایران سرافراز است و می بالد به این موضوع که در مرز 
طولانی با کشورهای متعدد همسایه، مرزداران در کنار ارتش مسلح جمهوری اسلامی ایران، 
سپاه پاسداران و نیروی انتظامی و سایر دستگاه ها از کشور در مقابل همه مسائل حراست 

می کنند.
جهانگیری با تاکید براینکه امروز مرزهای ایران مرزهایی امن است، اظهار داشت: آمریکا 
با همه قدرت نمایی در دنیا به این موضوع پی نبرد لذا مجبور شد که آزمایش کند و فهمید 

موضوع جدی است.
وی ادامه داد: پهباد آمریکایی به مرز ایران نزدیک شد و می خواست حساسیت ایران را 
آزمایش کند که نیروهای مسلح اقتدار ایران را به صحنه کشاندند و با کمک تجهیزات ایرانی 

پهباد را شناسایی و ساقط کردند.
ایران اسلامی در یک منطقه ناامن، امن است 

معاون اول رئیس جمهوری گفت: مرزداران با عزت و شرف هستند و ما به شما مرزداران در 
شرق و غرب و شمال و جنوب می بالیم.

جهانگیری با بیان اینکه امروز ایران اسلامی در یک منطقه ناامن، امن است یادآور شد: 
به فصل الهی امنیت داریم و مسئولان که فرصت خدمت به مردم را دارند باید با تمام وجود 

قدر مردم را بدانند.
وی با تاکید بر حل مشکلات مردم با همه توان و قدرت گفت: آمریکایی ها ماه ها، روزها و 
سال ها سر میز مذاکره نشستند طوری که یک طرف ایران و طرف دیگر 6 کشور بزرگ دنیا 
بود و شورای امنیت هم تصویب کرد، ایرانی ها طبق دین به همه تعهدات خود عمل کردند 
و سازمان های بین المللی گزارش این عمل به تعهد را دادند ولی آمریکایی ها از تعهد خارج 
شدند و جنگ اقتصادی علیه کشور را شروع کردند. جهانگیری با اشاره به هدف آمریکایی ها 

بعد از خروج برجام هم بیان کرد: مکرر گفتند از راه جنگ می خواهند اقتصاد ایران را از هم 
بپاشند تا مردم نتوانند چهلمین سالگرد انقلاب را جشن بگیرند.

وی ادامه داد: امروز ما در مرز با کشور افغانستان، با هم گفت و گو می کنیم لذا مردم 
زیربنایی  مشکلات  حل  برای  می خواهند  مردم  دادند،  شکست  را  آن ها  طرح های 
چاره اندیشی شود و همه برای حل مشکلات در میدان هستند. معاون اول رئیس جمهوری 
با تاکید بر اینکه هنر مدیران این است که گرد و غبار محرومیت را برطرف کنند اظهار داشت: 
با ابتکار معاونت توسعه روستایی همایشی که هر سال در تهران بود امسال در خراسان 

جنوبی که به تعبیری جزو نقاط کمتر توسعه یافته است، برگزار می شود.
جهانگیری افزود: بیش از 40 درصد جمعیت خراسان جنوبی روستایی است و توافقاتی 
سربیشه،  زیرکوه،  شهرستان های  برای  می تواند  کردند  امضا  مختلف  دستگاه های  که 

نهبندان و درمیان توسعه در پی داشته باشد.
وی با اشاره به جمله معروف مقام معظم رهبری در خصوص توسعه نهبندان هم گفت: 
زمان انجام سفر رهبر معظم انقلاب به نهبندان با دولت اصلاحات مصادف بود که فرمودند 
به نهبندان سفر می کنم تا توجه مسئولان به این منطقه جلب شود و نیز من که آن زمان وزیر 

بودم امروز آمده ام این جمله را احیا کنم.
جهانگیری ادامه داد: پیام رهبر انقلاب این بود که به منطقه نهبندان و سربیشه توجه 

ویژه ای شود ما هم برای حل مشکلات مردم آمدیم و در این راستا گام بر می داریم.
فشار و تحریم دشمنان با شکست مواجه شده است

از  بیرجند  به  آبرسانی  طرح  افتتاح  آیین  در  همچنین  جمهوری  رئیس  اول  معاون   
محمدشهر گفت: اعمال فشار و تحریم های ظالمانه سران استکبار علیه جمهوری اسلامی 
ایران با وحدت و همدلی مردم و در سایه تلاش شبانه روزی مسئولان اجرایی با شکست 

مواجه شده است.
اسحاق جهانگیری افزود: با وجود راه انداختن جنگ اقتصادی آمریکا علیه کشورمان، 
چرخه های توسعه کشور با قدرت در حرکت است و با همت و تلاش و پشتکار مسئولان، 

ایران اسلامی اکنون به کارگاه بزرگ برای توسعه و سازندگی کشور تبدیل شده است.
در بخش  روزی مسئولان  و تلاش شبانه  و همدلی  با وحدت  باید  اظهار داشت:  وی 
اقتصادی به نقطه ای برسیم که وضع معیشتی مردم بهبود یابد و شرایط اقتصادی پایدار 
در کشور حاکم شود. جهانگیری بیان کرد: در بخش آب و برق در سال های اخیر کارهای 
بسیار بزرگی در کشور صورت گرفته  است که نتیجه آن برخورداری جمعیت زیادی از مناطق 
شهری و روستایی از نعمت آب آشامیدنی سالم و بهداشتی و کاهش خاموشی در کشور 

بوده است.
ایران به قطب تولید برق در منطقه تبدیل شده  است 

وی با اشاره به توسعه روزافزون در بخش صنعت برق کشور گفت: جمهوری اسلامی ایران 
اکنون به قطب تولید برق در منطقه تبدیل شده  است که با صادرات آن به برخی کشورهای 

منطقه، وجوه دریافتی از آن در راستای سازندگی کشور هزینه می شود.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای مهار آب در مناطق 
مرزی کشور بیان کرد: در سال های اخیر هشت میلیارد دلار برابر با حدود 30 هزار میلیارد 

تومان در دولت تدبیر و امید برای مهار آب های مرزی کشور سرمایه گذاری شده است.
جهانگیری با اشاره به اجرای طرح های آبرسانی به ویژه در بخش روستایی کشور گفت: 
سالانه 100 تا 200 میلیون دلار برای اجرای طرح های آبرسانی کشور از جمله مناطق 

روستایی اختصاص می یابد که در نوع خود بی سابقه است.
وی عنوان کرد: با اجرای طرح های مهم آبرسانی مشکل کمبود آب آشامیدنی بیرجند 
رفع  می شود و برای توسعه بیش از پیش خراسان جنوبی نیازمند اجرای طرح های مهم و 

زیرینایی هستیم.

معاون اول رئیس جمهوری: 

مرز خط قرمز جمهوری اسلامی ایران است

تصمیمی  هر  گفت:  اسلامی   شورای  مجلس  رئیس 
درباره تعیین تکلیف یارانه های پیدا و پنهان با نگاه حمایت 

از طبقات آسیب پذیر و تولید خواهد بود.
علی لاریجانی در پایان جلسه غیرعلنی دیروز مجلس 
درجمع  پنهان  و  پیدا  یارانه های  تکلیف  تعیین  مورد  در 
خبرنگاران افزود: دراین  جلسه کار های تحقیقاتی مرکز 
پژوهش های مجلس و سازمان برنامه و بودجه، برخی مراکز 

دولتی و وزارتخانه های ذیربط بررسی شد.
 لاریجانی با بیان اینکه با بررسی این گزارش ها تصویری 
روشن از وضعیت یارانه های پیدا و پنهان در بخش های 
از  بخشی  افزود:  شد  ترسیم  سالانه  بودجه  در  مختلف 
این یارانه ها در قالب یارانه سوخت، بخشی در قالب مابه 
التفاوت نرخ ارز و بخشی نیز در سایر سرفصل ها پرداخت 
می شود و لذا باید سهم هریک از بخش ها اعم از سهم 
خانوار، حمل ونقل و صنعت و تولید از این یارانه ها به دقت 

مشخص شود.

روند  در  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
اصلاح یارانه ها باید مراقبت ویژه ای شود که به خانوار ها 
بنا ندارد  افزود: مجلس به هیچ وجه  فشاری وارد نشود 
در این زمینه تصمیم فوری اتخاذ کند و زمان کافی برای 

بررسی این موضوع در قالب لایحه بودجه وجود دارد.
وی گفت:: برخی راهکار ها برای بررسی در قالب لایحه 

بودجه به کمیسیون های مربوطه ارجاع شده است.
لاریجانی با اشاره به نظام ناکارآمد توزیع یارانه ها تصریح 
کرد: هم اکنون بخش عمده یارانه را طبقات بالای جامعه 
استفاده می کنند و مجلس بر این موضوع تاکید دارد که هر 
تصمیمی در این زمینه نباید منجر به تحمیل فشاری جدید 

به خانواده طبقات پایین جامعه و نیز بخش تولید شود.
هنوز درباره سهمیه بندی بنزین تصمیم گیری 

نشده است
براینکه دراین   تاکید  با  رئیس مجلس شورای اسلامی 
جلسه هیچ تصمیمی در مورد یارانه های پیدا و پنهان گرفته 

نشد تاکید کرد: سهیمه بندی بنزین یکی از راهکار های 
پیشنهادی در این زمینه است مثلا پیشنهاد شد بنزین به 
صورت سهمیه بندی با قیمت فعلی عرضه شود، اما این 
در حد پیشنهاد است و هنوز تصمیم گیری خاصی در این 
زمینه نشده است.  لاریجانی در پاسخ به سوالی در مورد 
تصمیم گیری در جلسه سران سه قوه در مورد اصلاح 
قیمت حامل های انرژی هم گفت:: این موضوع نیز به 
عنوان یکی از راهکار ها مطرح است و یکی از مسائلی که 
برای اجرای دستور مقام معظم رهبری د رخصوص اصلاح 
ساختار بودجه مد نظر است همین موضوع است که هنوز 
در این زمینه تصمیم گیری نشده است. رئیس مجلس 
بار دیگر تاکید کرد: نظر مجلس براین  شورای اسلامی 
است که هر تغییری در زمینه یارانه های پیدا و پنهان باید 
به بهبود زندگی طبقات پایین جامعه منجر شود و اصولا 
سازمان برنامه و بودجه نیز بر تدریجی بودن روند اصلاح 

یارانه ها تاکید دارد.

رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح کرد

معیشت و تولید؛ خطوط قرمز اصلاح یارانه ها

مصطفی داننده*

 نائب رئیس فراکسیون امید مجلس گفت: باید زمینه گفتگوی ملی را با تمهید مقدمات 
شایسته و ترغیب نخبگان و عموم مردم به مشارکت و رقابت فراهم کنیم.

محمدرضا تابش نماینده اردکان در جلسه علنی روزدوشنبه مجلس شورای اسلامی در 
نطق میان دستور خود ضمن اشار به برخی مشکلات حوزه انتخابیه گفت:  انتظار داریم 
بانک مرکزی مشکل تسویه حساب ارزی و استفاده فعالان اقتصادی از ارز صادارتی را حل 
نماید و وزارت اقتصاد با اختصاص خط اعتباری از محل صد در صد مانده سپرده ها برای راه 
اندازی واحدهای صنعتی با پیشرفت فیزیکی بالای شصت درصد، فرصت ایجاد بیش از سی 

هزار اشتغال جدید در استان را فراهم سازند.
وی ادامه داد:  جوانان و زنان جامعه نیروهای پیشران توسعه متوازن و پایدار و تأثیرگذار 
در همه شئون اجتماع هستند. حقوق آنها را پاس بداریم و از توانمندی هایشان در پیشبرد 
مقاصد نظام و اداره کشور استفاده کنیم.  عضو فراکسیون امید در ادامه با تاکید بر ضرورت 
توجه به محیط زیست کشور افزود: محیط زیست کشور و عرصه های ورزشی نیازمند حمایت 
مجموعه حاکمیت و مشارکت گسترده مردم است. موانع فراروی فعالان و علاقمندان به این 
عرصه ها را برداریم و با رفع تنگ نظری ها و محدودیت ها فرصت خدمت بی مزد و منت را از 
آنها نگیریم. این نماینده مجلس همچنین به تحریم های ظالمان آمریکا علیه ایران اشاره و 
اظهار کرد:  شرایط خطیر کشور را همه می دانیم؛ تحریم های ظالمانه دولت آمریکا، ملت 
بزرگ ایران به ویژه گروهها و طبقات آسیب پذیر را از بیمار و کودک و تنگدست هدف گرفته 
است. وی ادامه داد:  نظام، دولت و همه قوا باید با تقویت سرمایه اجتماعی، ارتقای تاب 

آوری ملی و تحکیم اقتدار سیاسی نهایتا با تدبیر و دیپلماسی بر این شرایط غلبه یابند. وقت 
آن است که هدایت های دوراندیشانه مقام معظم رهبری را با پرچم داری صلح و همزیستی 
در منطقه و دفاع از رویکردها و دستاوردهای برجام چنانکه رئیس جمهور محترم در مجمع 
عمومی سازمان ملل اعلام کرده محقق کنیم. باید نگرانی از معیشت و ترس از آینده را از 

جامعه با اقتدار و تدبیر دور کنیم.
نماینده اردکان در مجلس شورای اسلامی گفت: کشور و مدیریت اجرایی و قضایی و 
تقنینی سخت نیازمند بالا بردن سطح کارآمدی، شفافیت، اعتماد و اصلاحات و مبارزه عمیق 
و علمی و همه جانبه با فساد که جزئی از این ضرورت است، می باشد. باید فراتر از مبارزه با 
مفسد که اگر این تیغ دولبه درست به کار گرفته نشود موجب تضعیف قدرت مدیریت های 
سالم و کارآمد و فرار سرمایه ها و یأس کار آفرینان می شود با پدیده فساد به نحوی مقابله کرد 

تا به اصلاحات سودمند ساختاری منجر گردد.
تابش ابلاغ سیاست های کلی نظام قانونگذاری از طرف مقام معظم رهبری فرصت 
مناسبی عنوان کرد که بر پایه آن، مجلسی که میزان را رأی مردم می کند و در رأس امور قرار 

می دهد و مرجعیت واحد قانوگزاری را به آن باز می گرداند مستقر سازیم.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس افزود: انتخابات مجلس پیش روست. انتخابات 
زبان سخن گفتن مردم با هم و با حاکمیت و نیز حاکمیت با مردم و با جریان های سیاسی 
است. این زمینه گفتگوی ملی را که موجب تقویت اقتدار ملت و نظام در جهان است با تمهید 

مقدمات شایسته و ترغیب نخبگان و عموم مردم به مشارکت و رقابت عملا فراهم کنیم.

محمدرضا تابش: 

باید زمینه گفت وگوی ملی را برای انتخابات فراهم کنیم

رئیس قوه قضاییه گفت : با هوشیاری مردم و دولت عراق، 
فتنه آمریکایی-سعودی به حاشیه رانده شد.

شورای  جلسه  در  رئیسی  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
عالی قضایی افزود: با هوشیاری مردم و دولت عراق، فتنه 
آمریکایی_سعودی به حاشیه رانده شد و خطوطی که در 
حال شکل دهی این فتنه بود بر ملا شد. وی افزود: در آستانه 
رویداد عظیم اربعین حسینی و راهپیمایی بزرگی هستیم که 
دلدادگان عصمت و طهارت )ع( از سرتاسر عالم در آن شرکت 
می کنند و یک جبهه متحد مقاومت بین المللی اسلامی 
عظیم  رویداد  این  داد:  ادامه  رئیسی  می دهند.  شکل  را 
هم جلوه انسان سازی است و هم یادگیری سبک زندگی 
از محضر مقدس حجت خدا، اباعبدالله حسین )ع( برای 
همه زائران و دلدادگان آن حضرت. فرصت مغتنمی است که 
نوید دهنده شکل گیری یک تمدن در عالم به نام اباعبدالله 
حسین )ع( است که می تواند در مقابل تمدن های مدعی در 
عالم امروز، زندگی انسان معاصر را متحول کند. رئیس قوه 
قضاییه با بیان اینکه این رویداد عظیم با فتنه هایی مواجه 
شده است، اضافه کرد: فتنه گران قصد دارند این رویداد بزرگ 
کم رونق و کم رنگ شود، سال گذشته فتنه  دیگری در شهر 

مشهد به کار بردند و موضوع دعوا بین عراقی و ایرانی را به راه 
انداختند که نافرجام ماند. اما امسال قبل از اربعین در عراق 
فتنه آمریکایی-سعودی را شکل دادند که بلوایی به پا شود 
و بتوانند مراسم اربعین را تحت الشعاع قرار دهند که بحمد 
الله با هوشیاری مردم و دولت عراق این فتنه به حاشیه رانده 
شد. وی گفت: مردم هوشیار عراق این فتنه را بر ملا کردند، 
اما همه باید مراقب باشند. برای اینکه مراسم اربعین تحت 
الشعاع قرار بگیرد و کم رنگ شود فتنه گران هر لحظه به دنبال 
حیله های جدید هستند. حجت الاسلام و المسلمین رئیسی 
افزود: همه زائران ایرانی، عراقی و دیگر ملل و همچنین دولت 
عراق و مسئولان کشورمان باید تلاش کنند این رویداد بزرگ 
به بهترین نحو انجام شود. وی تصریح کرد: پیشاپیش لازم 
می دانم از موکب داران، مردم عراق، میزبانان وجود مقدس 
اباعبدالله )ع( و زائران نورانی حضرتش همچنین از دولت و 
ملت عراق و از مرجعیت هوشیار آن کشور تقدیر و تشکر کنم.

رئیس قوه قضاییه افزود: همچنین از مسئولان مربوطه در 
کشور به ویژه نیرو های مسلح، نیروی انتظامی و دولت که 
نقش بسیار خوبی را برای برگزاری این مراسم بزرگ و ایجاد 
امنیت در نقاط مرزی و دیگر مناطق ایفا کرده اند تشکر و 

این  از همگان می خواهم که تلاششان  قدردانی می کنم. 
باشد که با همکاری و هماهنگی، مراسم اربعین و راهپیمایی 
عظیم آن بهتر و بیاد ماندنی تر برگزار شود و در خاطره ها بماند.

کلانتری ها در جهت سازش اقدام کنند
 رئیس قوه قضاییه  در ادامه از دستور تشکیل کارگروهی 
به ریاست دادستان کل کشور و با حضور معاونت پیشگیری 
از وقوع جرم قوه قضاییه، مرکز شورای حل اختلاف و نیروی 
انتظامی را صادر کرد تا کلانتری های سراسر کشور، وجهه ای 
حقوقی تر بیابند و در جهت برقراری صلح و سازش به شکلی 
فعال عمل کنند. وی با بیان اینکه کلانتری ها در خط مقدم 
ارتباط با مردم هستند، بر ضرورت حقوقی تر شدن و روزآمدی 
به  ها  پرونده  ورودی  کاهش  جهت  در  ها  کلانتری  بیشتر 
دادگستری تاکید کرد و گفت: تاکید ما این است که کلانتری 
ها به مسائل حقوقی آشناتر شوند و بویژه در حوزه صلح و 
سازش فعالیت بیشتری داشته باشند.وی افزود: بر همین 
مبنا لازم است کارگروهی به ریاست دادستان کل کشور و با 
حضور معاونت پیشگیری از جرم، مرکز شورای حل اختلاف و 
نیروی انتظامی در جهت رونق صلح و سازش در کلانتری ها و 

هر چه حقوقی تر شدن این مراکز، تشکیل شود.

رئیس قوه قضاییه :

فتنه آمریکایی-سعودی نافرجام ماند 

 معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: این معاونت از بخش های کلان اقتصادی کشور 
برای ارزیابی خسارات ناشی از نقض برجام درخواست کرده تا اقدامات حقوقی برای 
جبران آن را تعبیه کنند. لعیا جنیدی روز دوشنبه در توضیح پیگیری معاونت حقوقی 
جمهوری  داشت:  اظهار  برجام،  نقض  از  ناشی  خسارات  اخذ  برای  ریاست جمهوری 
اسلامی ایران موضوع نقض تعهد آمریکا در برجام و اعمال تحریم های ظالمانه علی رغم 
توافق صورت گرفته را در دادگاه بین المللی دادگستری لاهه طرح کرد و دستور موقتی نیز 
به نفع ایران صادر شد. وی تصریح کرد: با توجه به دستور صادر شده، سازمان حقوقی 

دولت به دنبال تامین خسارات ناشی از نقض توافق برجام است. از این رو در تلاشیم تا 
تمام خسارات وارده را مستندسازی کنیم و شرایط جبران آن از سوی ناقضان را فراهم کنیم. 
معاون حقوقی رئیس جمهوری افزود: همچنین از بخش های کلان اقتصادی داخلی 
کشور طبق شاخص ها درخواست کردیم تا خسارات ناشی از نقض عهد برجام را به طور 
کلی را ارزیابی کنند تا بتوان به صورت دقیق پیگیری کرد. جنیدی یادآور شد: با وجود 
اقدامات انجام گرفته و در حال انجام، به دنبال راهکار حقوقی و قضایی دیگر نیز هستیم تا 

خسارات ناشی از نقض برجام را ارزیابی و دریافت کنیم.

معاون حقوقی رئیس جمهوری خبر داد؛

جبران خسارت ناشی از نقض برجام پیگیری حقوقی می شود
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درمان شکستگی پا با طب سنتی
یک محقق و پژوهشگر گفت: شکستگی استخوان در بیشتر مواقع یک فوریت 
پزشکی محسوب می شود که با کمک متخصص می توان استخوان ها را کنار هم قرار 

داد و با رادیولوژی کنترل کرد.
حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره درمان شکستگی پا با طب 
سنتی اظهار کرد: شکستگی استخوان در افراد ممکن است در اثر ضربه یا تصادف، 
برخورد با اجسام سخت، حتی پوکی استخوان اتفاق بیفتد و انواع شکستگی باز و 
بسته وجود دارد. معمولًا شکستگی باز موجب بریدگی و پاره شدن پوست خواهد 
شد. قسمت شکسته شده استخوان در اثر شکستگی بسته هیچ پارگی و زخمی در 

آن ناحیه  ایجاد نخواهد شد.
پزشکی  فوریت  یک  مواقع   بیشتر  در  استخوان  شکستگی  افزود:  ادامه  در  وی 
محسوب می شود که با کمک متخصص می توان استخوان ها را کنار هم قرار داد و با 
رادیولوژی کنترل کرد. اگر  شکستگی شدید نباشد می توان آن ناحیه را  با آتل بست تا  
بهبود کامل پیدا کند  و به طور کلی  از عفونت جلوگیری شود.  اگر شکستگی  شدید 

فوری درمان نشود می تواند موجب مرگ فرد هم شود.
نشان  از خودش  نوع عارضه  علائمی  این  بیان کرد:  آن  درباره علائم  عظمایی 
می دهد  که همراه با  تغییر استخوان و بدشکل شدن آن  همراه است. دومین تغییر 
شکل استخوان و درد هنگام لمس کردن آن قسمت توسط یک فرد غیرمتخصص 
اتفاق می افتد. در بعضی از موارد عضو آسیب دیده و حساس  دچار ساییده شدن 
یا فاصله می شود. گاهی تغییر رنگ در آن ناحیه به صورت قرمزی یا کبودی  ظاهر 

می شود.
وی درباره درمان این نوع عارضه بیان کرد: معمولًا درمان آن با استفاده از مصرف 
ویتامین ها صورت می گیرد که بهتر است افرادی که مشکلات پوکی استخوان و تجربه 
شکستی دارند، همچنین کودکان در حال رشد ویتامین دی 3 استفاده کنند. برای 
این افراد همچنین پودر سنجد هم می تواند مفید باشد. افراد می توانند به صورت 
شربت درست کنند و بنوشند. عظمایی در ادامه گفت: خوردن کله جوش پیشنهاد 
می شود، در حالی که  مصرف  سویق گندم و جو با شیر همراه شیره انگور، خرما 
مفید خواهد بود. مالیدن زردچوبه با تخم مرغ  هم می تواند موثر باشد و خوردن پاچه 
گوسفند، حلیم، شیربرنج  بسیار مفید است.  شیربرنج با انگور و روغن های حیوانی  

می توانند به راحتی موجب  تقویت مفصل ها شوند.

پرخوری و کم تحرکی عامل اصلی چاقی کودکان

استاد غدد کودکان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: حدود 95 تا 97 
درصد چاقی ها از نوع اگزوژن هستند که در این نوع چاقی ها پُرخوری و کم تحرکی 

نقشی موثر دارند.
شاداب صالح پور استاد غدد کودکان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی درباره 
اضافه وزن و چاقی کودکان اظهار کرد: به حاصل کسر وزن بر حسب کیلوگرم تقسیم 
بر قد بر حسب متر به توان 2 شاخص توده بدنی می گویند، در کودکان بر حسب 
آیا  جنس و سن، نمودار هایی خاص وجود دارد که می توانیم تشخیص دهیم که 

کودک به اضافه وزن یا چاقی دچار است یا خیر؟
 استاد غدد کودکان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بیان کرد: متاسفانه اکنون 
سرعت اضافه وزن و چاقی در بین کودکان، نوجوانان و بزرگسالان در حال افزایش 

است.
انواع چاقی

صالح پور افزود: چاقی به 2 دسته اگزوژن و آندروژن تقسیم  می شود که حدود 95 
تا 97 درصد چاقی ها از نوع اگزوژن است و تنها سه تا پنج درصد چاقی ها آندروژن 
چاقی  ایجادکننده  عوامل  کم تحرکی  و  پُرخوری  اگزوژن،  چاقی های  در  هستند، 

هستند و مشکلات غددی، چاقی های آندروژن را ایجاد می کنند.
ژنتیکی چاقی وجود دارد، چاقی  استعداد  برخی خانواده ها  تاکید کرد: در  او   
می تواند با برخی بیماری های دیگر هم همراه شود، ولی به طور کلی چاقی هایی 
که منشا ژنتیکی دارند، خیلی کم هستند. عوامل ارثی رفتار های تغذیه ای را تغییر 
می دهند، در افرادی که میزان ترشح انسولین خون بالاست، این اشخاص اغلب پس 
از مصرف وعده های غذایی احساس گرسنگی می کنند بنابراین در خانواده هایی که 

دیابت نوع 2 دیده می شود میل به مصرف مواد غذایی شیرین بیشتر است.
صالح پور یادآوری کرد: افرادی که استعداد ژنتیکی چاقی را دارند باید بیشتر در 
رژیم غذایی و سبک زندگی خود دقت کنند، ورزش و فعالیت بدنی مناسب نقشی 

موثر در کنترل اضافه وزن و چاقی افراد دارد.

معرفی مراکز ورزشی مناسب برای زنان شاغل

هم کار کنید، هم ورزش
می گویند از هر 10 مرگ زودرس در جهان یک مرگ به دلیل ورزش نکردن است. 
مجله تحقیقاتی انجمن قلب آمریکا گزارش می دهد که تقریباً سالانه 250,000 
مرگ ومیر ناشی از همین دلیل است. برای مقابله با این اعداد و ارقام، کارشناسان 
توصیه می کنند افراد سه روز در هفته به مدت 30 تا 60 دقیقه در هر بار ورزش کنند 
زیرا ورزش باعث تقویت عضلات، افزایش انرژی، جلوگیری از رشد باکتری ها و پوکی 

استخوان، گردش خون و... می شود.
ورزش در زنان و مردان شاغل به دلیل عدم تحرک و نشستن های طولانی  مدت 
کنار مسئولیت های سنگین  در  زنان  امروزه  است.  اهمیت  بسیار حائز  میز  پشت 
خانه داری، بچه داری و گذراندن دوران سختی همچون بارداری و زایمان، همپای 
مردان در جامعه نقش آفرینی می کنند؛ انجام این وظایف برای زنان نیازمند بنیه 
قدرتمند است. زنان خسته، افسرده و ناتوان هرگز قادر به انجام این وظایف مهم و 
سنگین نخواهند بود و در صورت انجام هم دچار مشکلاتی همچون افسردگی، خشم 
و عصبانیت، پیری زودرس و... می شوند؛ بنابراین تمرین های منظم ورزشی به  عنوان 
بخشی از وظایف روزانه زنان می تواند در سلامت و بهتر انجام دادن وظایف او نقش 
بسزایی داشته باشد اما تقسیم برخی از سالن های ورزشی در طول هفته بین زنان و 
مردان و اختصاص آن در روزهای پایانی هفته و بعدازظهرها به آقایان باعث شده تا 

دست  زنان در انتخاب زمان بسته باشد.
در واقع بسیاری از سالن های ورزشی ترجیح می دهند که زمان استفاده زنان را 
صبح تا بعدازظهر قرار دهند در حالی  که زنان شاغل در این زمان ها امکان استفاده 
از سالن ها را ندارند. زمان مناسب فعالیت مراکز ورزشی، در دسترس بودن و نزدیکی 
سالن های ورزشی به محل سکونت، قیمت مناسب و... از عواملی است که در انتخاب 

یک مرکز ورزشی برای زنان در اولویت قرار دارد.
زنان شاغل  با زمان کاری  باشگاه های ورزشی  از  فعالیت برخی  اگر چه ساعات 
همخوانی ندارد و قیمت های نجومی هم دارد اما شهرداری به  عنوان متولی توسعه 
ورزش همگانی تاکنون توانسته است در این مسیر پیشرفت خوبی داشته باشد و در 

جهت رفع نیاز زنان به  خصوص بانوان شاغل گام مؤثری بردارد.

بیماری اچ ای وی قابل درمان است؟
عضو کمیته کشوری ایدز گفت: با انجام مراقبت های لازم، فرد مبتلا به ایدز می تواند 

زندگی طبیعی و طول عمر بالا داشته باشد.
مسعود مردانی، عضو کمیته کشوری ایدز و استاد دانشگاه اظهار کرد: اگر چه در 
سایر نقاط کشور نیز مواردی از ابتلا افراد به اچ ای وی گزارش می شود، اما حجم بالای 
بیماریابی در بازه زمانی کوتاه در روستای چنار محمودی از توابع شهرستان لردگان 
موجب شد تا تیم کارشناسی مجرب در منطقه مستقر و امکانات و تجهیزات به منظور 

تسریع روند بیماریابی و درمان بیماران با تمام توان بکار گرفته شود.
او افزود: بدون شک با اقدام به موقع مسئولین امر و همکاری مردم منطقه، این 

عزیزان به زودی بر بیماری غلبه و بیماری تحت کنترل قرار خواهد گرفت.
مردانی بیان کرد: وقتی سطح ویروس به صفر برسد قابل انتقال به افراد دیگر نیست 
و فرد می تواند بدون نگرانی ازدواج کند، فرزنددار شود و تحت نظر پزشک از انتقال 

ویروس به فرزندش جلوگیری کند.
او توصیه کرد: اولین نکته در خصوص مواجه با این بیماری، حفظ آرامش، همراهی 
و اتحاد مردم برای جلوگیری از همه گیری بیماری و رعایت بهداشت فردی و اجتماعی 
است.بیشتر بخوانید:  لردگانی ها نگران نباشند؛ کمبودی در دارو های ایدز نداریم/ 
همه امکانات درمانی در کشور وجود دارداین عضو کمیته کشوری ایدز افزود: وقتی 
همه گیری در یک منطقه افزایش یابد نیرو های متخصص از نقاط مختلف بسیج و 
به کنترل شرایط کمک می کند و مردم چنار محمودی باید بدانند در این رابطه نیز 
مسئولین همه تلاششان را برای تحقق حق این عزیزان، یعنی داشتن زندگی سالم 
به کار خواهند بست. مردانی با اشاره به اهمیت و جایگاه آموزش در امر پیشگیری و 
کنترل بیماری ها بویژه بیماری های واگیر گفت: در این زمینه نیز، در کنار بیمار یابی، 

درمان بیماران، خدمات مشاوره ای و آموزشی در اولویت قرار گرفته است.

اختلال وسواس در کودکان معمولًا به دلایلی از جمله وراثت و روش های نادرست 
تربیتی والدین شکل می گیرد. در کودکان مبتلا به وسواس؛ احساس کثیف بودن، ترس 
از مواجه با میکروب ها، احساس تنهایی، ترس از گم شدن، باورهای عجیب، افکار مزاحم 

و... بیش از سایر کودکان دیده می شود.
دختری پنج ساله دارم که خیلی حساس است مثلًا اگر غذا روی لباسش بریزد یا 
دستش کثیف شود بسیار ناراحت و عصبی می شود و تا تمیزش نکند راحت نمی شود. 
خیلی بازی ها را هم به دلیل کثیف کاری انجام نمی دهد مثل گِل بازی. آیا امکانش 
هست که دخترم در این سن وسواسی شده باشد. البته در خانواده ی ما فقط مادرم کمی 

وسواس دارند. آیا می تواند ارثی باشد؟
اگرچه یکی از علل انتقال وسواس به کودکان ژن ها هستند اما باید بدانید الگوهای 
عملی و مشاهده، مهم ترین مسیر و روش برای انتقال رفتارهای وسواسی به فرزندان 
است. در واقع یادگیری علت اصلی وقوع وسواس در کودک است. شاید بگویید او چنین 
رفتارهایی را مشاهده نکرده اما باید بدانید که هر نوع رفتار وسواسی و حساسیت در 
محیط پیرامونی کودک می تواند وسواس را در او پدید بیاورد حتی با رفتارهایی متفاوت؛ 
بنابراین پیش از هر چیز باید این رفتارهای وسواسی را در اطراف او بشناسید و از بین 
ببرید. از سویی دیگر باید بدانید که کودک پنج ساله تصور درستی از رفتار بیمارگونه و 
حساسیت بیجا ندارد و مقاومت زیادی در نهی کردن او مشاهده خواهید کرد. پس باید 

هرگونه اقدام از جانب شما به  صورت غیرمستقیم باشد.
ایجاد  با  و  کنید  ایجاد  را  او  موارد حساسیت  بسیار کم  مقدار  در  گاهی می توانید 

حواس پرتی برای او، غیرمستقیم حساسیتش را از بین ببرید و یا گاهی خود شما با 
ایجاد این زمینه ها به او یاد دهید که حساسیتی نشان نمی دهید؛ مثلًا مقداری دستتان 
را آغشته به غذا کنید و او شاهد عدم واکنش شما باشد؛ و یا کودکانی را در حال گل 
بازی ببیند. وسواس در کودکان می تواند باعث ایجاد ترس، استرس، خواب ناکافی، 
افسردگی، احساس خجالت و شرمندگی، بی قراری، مشکلات اجتماعی، میل به تنها 
بودن، کندی در انجام تکالیف و افت تحصیلی شود. بهترین نوع درمان اختلال وسواس 
در کودکان استفاده از روش های رفتاردرمانی است. توصیه جدی می شود که حتماً 
فرزندتان را چند جلسه نزد روان شناس کودک و نوجوان ببرید چراکه درمان کودکان 
دارای روش های خاص خود است. بر طبق این روش ها، ابتدا رفتاردرمان گر، کودک 
را تشویق می کند تا افکار و آیینهای وسواسی خود را به  طور دقیق و جزءبه جزء شرح 
دهد تا او بتواند اجزای کلیدی این رفتارها را شناسایی کند. آنگاه از او می پرسد که انجام 
دادن کدام  یک از رفتارهای وسواسی اش ضروری نیست و آیا می تواند بدون آن که نگران 
و مضطرب شود، از انجام آن بخش از رفتارهایش صرف نظر کند. در این مرحله درمانگر، 
ضمن پذیرش حالات، افکار و رفتار کودک، سعی می کند به او بفهماند که هر فردی 
ممکن است در مواردی دچار اشتغالات ذهنی وسواسی شود که به دلایل نامفهومی 
مدام آن ها را تکرار می کند. هدف او از این کار آن است که تا حدود زیادی افکار وسواسی 
کودک را متزلزل کند تا حدی که رفته رفته بتواند گام های مؤثری برای حذف این گونه 
رفتارها بردارد. گروه دیگری از رفتار درمانگرها سعی می کنند ابتدا به کودک بیاموزند که 
چگونه می تواند احساسات و افکارش را درباره فکر و عملی که انجام می دهد، تغییر دهد. 

برای مثال، اگر کودکی وسواس دست شستن دارد، از او می خواهند که دست هایش را 
کثیف کند)مثلًا گل آلود، چرب، خمیری، ماسه ای و…( و سعی کند بدون آن که چندین 
بار دست هایش را بشوید به بازی خود ادامه دهد و فقط در انتهای بازی دستش را بشوید. 
در این روش، تغییر نگرش کودک درباره کثیفی و آلودگی مدنظر است و این که او بتواند به 
خود بقبولاند که خمیر نوعی وسیله بازی برای کودکان است که از مواد بهداشتی درست  

شده است و لزومی نیست در حین خمیربازی چندین بار دست هایش را بشوید.
برای درمان وسواس در کودکان بهترین زمان زمانی است که همه ی اعضای خانواده 
درگیر حل مشکل شوند. کودکانی که برای درمان خود از این گونه شیوه ها استفاده 

می کنند، نیاز به حمایت، همکاری و مشارکت تمام اعضای خانواده  دارند.
می شود،  کم  خیلی  خانواده  همراهی  بدون  کودک  بهبودی  درصد  حقیقت،  در 
زیرا شیوه های درمان اغلب با قدری اضطراب و نگرانی توأم هستند که اگر حمایت 
روانشناس، والدین و اعضای خانواده را همراه نداشته باشد، درمان و بهبود کودک را به 
تأخیر می اندازد. وقتی شما قصد درمان و بهبودی کودک را دارید، باید از هرجهت او 
را مورد حمایت خود قرار دهید. شما باید بتوانید کمترین بهبودی کودک را تشخیص 
دهید و او را مورد تشویق و حمایت خود قرار دهید. تمام اعضای خانواده باید نسبت به 
این موضوع حساس و هوشیار باشند. آنان باید تا حد امکان شرایط را برای کودک آرام و 
عادی نگه دارند تا او بتواند مشکلات و سختی های درمان را راحت تر تحمل کند. خانه ای 
پرتنش و اضطراب هیچ گاه نمی تواند به کودک کمک کند تا با نگرانی و تشویش ناشی از 

شیوه های درمانی مقابله نماید.

درمان اختلال وسواس در کودکان

کوچولوی وسواسی من

قانون اول کاهش وزن سالم این است که خطری سلامتتان را تهدید نکند، قابل تداوم 
باشد و به شیوه ای درست اجرا شود.

وزن کم کردن ساده نیست و بعضی از افراد تقریباً هر کاری می کنند تا به وزن ایده 
آل خود دست پیدا کنند، از جمله راهکارهای نادرست و ناسالم برای سلامتی شان. 
مطالعه ای در سال 2015 نشان داد خیلی از افراد به دنبال راه حل های فوری برای 
کنترل وزن هستند و قادرند دست به کارهای خطرناک بزنند تا وزن کم کنند. قانون اول 
کاهش وزن سالم این است که خطری سلامتتان را تهدید نکند، قابل تداوم باشد و به 

شیوه ای درست اجرا شود.
مصرف چای های مُسهل

باور کنید یا نه، بعضی از افراد به امید کاهش وزن فوری سراغ چای های مسهل 
می روند. سلبریتی هایی که ادعا می کنند لاغری خود را مدیون این چای ها هستند به 
این باور اشتباه به شدت دامن می زنند. چای های مسهل چه دارند و چگونه به کاهش 

وزن کمک می کنند؟
یکی از عناصر موجود در چای های مسهل، سنا است. سنا گیاهی است که دیواره ی 
روده را تحریک می کند. این تحریک سبب می شود دیواره ی روده ی بزرگ به صورت 
ناگهانی منقبض شده و مدفوع در روده ها حرکت کرده و دفع شود. برخی از مسهل ها 
حاوی سنا هستند؛ اما این محصولات را نباید بیش از سه روز مصرف کرد. اگر از مسهل 
محرک به مدت طولانی استفاده کنید، روده هایتان تنبل شده و شرطی می شوند که 
فقط با مسهل کار کنند، در نتیجه دچار یبوست مزمن خواهید شد. ضمناً چای مسهل 

باعث می شود مایعات و الکترولیت های بدن از دست برود و دچار کم آبی بدن شوید.
این مسهل ها تا چه اندازه مؤثرند؟ چای های مسهل منجر به از دست رفتن مایعات 
می شوند نه از دست رفتن وزن اضافی. هر وزنی که به این ترتیب از دست می دهید، 
وزن آب یا مدفوع جمع شده در بدن است. یکی از عوارض جانبی چای های مسهل، 

گرفتگی های شکمی است.

زیاده روی در انجام تمرینات هوازی
برخی از افراد سعی می کنند با انجام تمرینات هوازی وزن کم کنند و برای رسیدن 
به این هدف، ساعت ها تمرین هوازی انجام می دهند تا کالری زیادی بسوزانند؛ اما 
ساعت ها تمرین هوازی می تواند اثرات بدی بر انگیزه و سطح انرژی تان بگذارد. ضمناً 
اگر ساعت های طولانی تمرین هوازی انجام دهید، هورمون کورتیزول در بدنتان بالا 
می رود و بالا ماندن هورمون کورتیزول برای مدت طولانی، به نفع سلامتی تان نیست. 
افزایش کورتیزول، عضله را تخریب می کند و باعث می شود توزیع چربی در بدن به سمت 

میان تنه و شکم برود. ضمناً کورتیزول، حساسیت به انسولین را کاهش می دهد.
ورزش برای حفظ سلامتی لازم است. ورزش در حد اعتدال می تواند از کاهش توده 
عضلانی پیشگیری کند؛ اما شما باید روتین متعادلی از تمرینات داشته باشید که شامل 
تمرینات قدرتی نیز بشود. تمرین دادن عضلات با وزنه کمکتان می کند از عضلاتتان 
محافظت کنید. زیاده روی در تمرینات هوازی کمکتان نمی کند تا به ساختار بدنی 
درست دست پیدا کنید. زیاده روی در تمرینات هوازی سبب افزایش کورتیزول شده و 

به سیستم ایمنی تان آسیب می زند.
استفاده از مکمل های کاهش وزن

بازار پُر از انواع و اقسام مکمل هایی است که وعده ی کاهش وزن و لاغری می دهند. 
طبق اعلام سازمان غذا و داروی آمریکا، مکمل های لاغری و کاهش وزن، خطرناک ترین 
حاوی  وزن  کاهش  مکمل های  بیشتر  هستند.  سلامتی  جهت  از  مکمل ها  انواع 
داروهایی هستند که منجر به مشکلات قلبی می شوند. این محصولات با شعارهای 
فریبنده، رواج گسترده ای پیدا کرده اند و طرفداران زیادی دارند. خیلی از این مکمل ها 
دارای موادی هستند که هرگز تست نشده اند و ارزش این را ندارند که سلامتی خود را 

به خطر بیندازید.
کالری شماری وسواس گونه

کالری شماری وسواس گونه رفتاری تداوم پذیر نیست. البته قرار نیست نسبت به 

میزان کالری ها بی اهمیت شوید اما توجه بیش از حد به این موضوع نیز به نفعتان 
نیست. کالری شماری بیش از حد ایجاد استرس می کند و در خیلی از افراد می تواند 
تبدیل به وسواس شود. یادتان نرود روشی که در پیش می گیرید باید قابل ادامه دادن 
باشد، نه کوتاه مدت و خسته کننده. بهتر است بیشتر به اصلاح سبک زندگی خود توجه 
کنید. کیفیت غذایی که می خورید مهم است. اگر مواد غذایی سالم و طبیعی را انتخاب 
کنید، منابع پُرفیبر و پُرپروتئین را برگزینید و هوشمندانه غذا بخورید، کالری هایی که 

دریافت می کنید خود به خود سالم و به اندازه خواهند بود.
افراط در رژیم های دتوکس یا پاکسازی

از برنامه های پاکسازی هستند که شهرت پیدا  چای های مسهل تنها یک نمونه 
بنوشید؟  روده  کننده  پاک  و دمنوش  روز چای  کنید هر  تصور  کرده اند. می توانید 
رژیم های پاکسازی شاید کمکتان کنند موقتاً وزن کم کنید؛ اما بیشتر این وزن از دست 
رفته، وزن آب بدن است. وقتی این رژیم ها را متوقف می کنید چه اتفاقی می افتد؟ وزن 
از دست رفته برمی گردد و شما دوباره سر جای اولتان خواهید بود! این شیوه ها اصولی 
نیستند و اگر طولانی مدت آن ها را به کار ببرید، عضلاتتان نیز تراکم خود را از دست 

خواهند داد.
ضمناً ایده ی پشت رژیم های دتوکس یا پاکسازی، نادرست است. کبد و کلیه های 
شما خیلی بهتر از این راهکارها می توانند سموم را از بدن دفع کنند. کلید موفقیت این 
است که از این اندام ها و ارگان ها حمایت کنید و غذاهای فرآوری شده که کبد را سمی 
می کنند نخورید. رژیم های پاکسازی در بلندمدت منجر به کمبود مواد مغذی در بدن 

می شوند.
تمرکز روی تعداد کمی غذا

خیلی از رژیم های مُد روز شامل گروه های غذایی اندکی می شوند. مثلًا رژیم غذایی 
سوپ کلم توصیه می کند افراد به مقدار زیادی سوپ کلم مصرف کنند. کلم هرچند که 
سالم و مفید است؛ اما به تنهایی نمی تواند تمام مواد مغذی مورد نیاز بدنتان را تأمین 

کند. می توانید تصور کنید هر روز سوپ کلم بخورید؟
سیگار کشیدن

بله ممکن است وزن کم کنید؛ اما ممکن است سکته هم بکنید! اگرچه افراد سیگاری 
به طور متوسط نسبت به افراد غیر سیگاری وزن کمتری دارند، اما این یک اثر جانبی 

تضمینی نیست و خطرات دیگر آن بسیار بیشتر است.
رژیم های بسیار کم کالری

رژیم های غذایی با کالری بسیار پایین به مدت طولانی پایدار نیستند. از آنجا که 
خوردن بیش از حد غالباً نقش مهمی در افزایش وزن دارد، بعضی اوقات افراد وسوسه 
می شوند تا رویکرد مخالف آن یعنی هیچی نخوردن یا بسیار کم خوردن را در پیش 
بگیرند. رژیم های بسیار کم کالری موجب می شود تا نحوه استفاده بدن شما از انرژی 
موجود تغییر یابد و این  موضوع هنگامی که شما رژیمتان را متوقف می کنید، مسئله ساز 

می شوند.
به مدت چند ساعت چیزی نخوردن ممکن است آسیب چندانی نداشته باشد؛ اما 
محروم کردن بدنتان از تغذیه به مدت طولانی پیامدهای منفی بسیاری به دنبال خواهد 
داشت. وقتی شما غذا خوردن را متوقف می کنید بدنتان شروع به تجزیه چربی و سپس 
پروتئین می کند. سیستم ایمنی بدنتان مبارزه با بیماری را متوقف می کند و گرسنگی 
اگر طولانی شود، می تواند منجر به نارسایی و ایست قلبی و حتی مرگ شود. کاهش 
وزن معمولًا کشنده نیست؛ اما اگر بیش از حد ادامه یابد، بدن چاره ای جز تسلیم شدن 

ندارد.
کلام پایانی

سراغ راه حل های فوری نروید و تمرکزتان را روی عادت های سالم که قابل تداوم اند 
بگذارید. تغییرات واقعی و سالم باید تداوم پذیر باشند و بتوانید در طول زندگی تان آن ها 

را به کار ببرید. انتخاب های غذایی تان هوشمندانه باشند و فریب تبلیغات را نخورید.

از هر روشی برای لاغر شدن استفاده نکنید

اشتباهاتی که به سلامتی آسیب می زنند

رژیم غذایی و سبک زندگی ناسالم موجب ابتلا و تشدید دیابت 
نوع 2 می شوند که یک بیماری شایع در کشورهای مختلف جهان 

است.
بیماری هایی مانند زیکا و ابولا می توانند توجهات بسیاری را به 
سوی خود جلب کنند زیرا نه تنها مرگبار هستند، بلکه در کشورهای 
توسعه یافته تقریبا نادر هستند. این در شرایطی است که برخی 
بیماری های شایع که شاید حتی آنها را نادیده بگیریم نیز می 

توانند مرگبار باشند.
پزشکی مدرن و واکسیناسیون به سرعت تاثیر بیماری هایی که 
زمانی رواج داشتند را کاهش داده اما همچنان بیماری های شایع 
وجود دارند که می توانند به مرگ بیمار منجر شوند. در ادامه با 

برخی از آنها بیشتر آشنا می شویم.
مالاریا

به طور کلی، مالاریا در کشورهای توسعه یافته شایع نیست، زیرا 
به راحتی با داروهای تجویزی قابل درمان است، اما یک بیماری 
شایع در جهان است. مالاریا یک بیماری واگیردار است که بیشتر 
از طریق نیش پشه منتقل می شود و بنابر برآورد سازمان بهداشت 
جهانی، بیش از 200 میلیون مورد از این بیماری در سال ثبت می 

شوند.
آنفلوآنزا

آنفلوآنزا یک عفونت باکتریایی است که تا پیش از ظهور پزشکی 
مدرن، جان افراد بسیاری را می گرفت. حتی امروز، آنفلوآنزا برای 
بیماری  یک  هستند  ضعیف  ایمنی  سیستم  دارای  که  افرادی 
خطرناک محسوب می شود. بنابر برآورد سازمان بهداشت جهانی، 
صدها هزار نفر هر ساله جان خود را به واسطه بیماری های مرتبط با 
آنفلوآنزا از دست می دهند که اهمیت دریافت واکسن آنفلوآنزا برای 

افراد آسیب پذیر را نشان می دهد.
آسم

آسم یک بیماری مزمن است که ریه ها را تحت تاثیر قرار داده و 
تنفس را دشوار می کند. افراد مبتلا به آسم گاهی اوقات حملات 
آسم را تجربه می کنند که طی آن گلو مسدود شده و تنفس تقریبا 
غیرممکن می شود. بدون واکنش مناسب، این حملات می توانند 
مرگبار باشند، از این رو، افراد مبتلا به آسم شدید باید همواره داروی 

استنشاقی خود را همراه داشته باشند.
هپاتیت ب

هپاتیت ب یک عفونت شایع است که به کبد حمله کرده و موجب 
درد و افزایش احتمال سرطان کبد می شود. در حال حاضر، بیش 
از 250 میلیون نفر در جهان به این بیماری مبتلا هستند، اما برنامه 
های واکسیناسیون گسترده به مهار آن در کشورهای توسعه یافته 

کمک کرده است.
سفلیس

امروزه، سفلیس می تواند با مصرف مقدار کمی پنی سیلین 
درمان شود، اما همواره این گونه نبوده است. تا پیش از کشف آنتی 
بیوتیک ها، این بیماری قابل انتقال از طریق رابطه جنسی جان 

افراد بسیاری را می گرفت.
عفونت های دستگاه ادراری

عفونت های دستگاه ادراری، به ویژه در زنان شایع هستند و می 
توانند به بیماری هایی مرگبار تبدیل شوند. در صورت عدم درمان، 
یک عفونت دستگاه ادراری می تواند به کلیه ها، جایی که می تواند 
موجب سپسیس یا گندخونی شود، گسترش یابد. خوشبختانه، 
آنتی  مصرف  دوره  یک  با  ادراری  دستگاه  عفونت  موارد  بیشتر 

بیوتیک قابل درمان هستند.
برونشیت

برونشیت یک عفونت ریوی است که موجب گلودرد و تب می 
به  با درمان مناسب  برونشیت  بیشتر موارد  شود. خوشبختانه، 
سرعت بهبود می یابند، اما برخی افراد از حالت پایدار بیماری که به 
نام برونشیت مزمن شناخته می شود، رنج می برند که می تواند به 

آمفیزم جدی و در نهایت مرگ منجر شود.
سرماخوردگی

ویروس سرماخوردگی به طور دائم در حال تغییر و جهش است که 
این امکان را فراهم می کند در برابر واکسن ها و درمان ها مقاومت 
کرده و تا به امروز به بقای خود ادامه دهد. یک نوع نادر جهش یافته 
ویروس سرماخوردگی می تواند حتی موجب مرگ انسان شود. 
بهترین روش برای پرهیز از مواجهه با ویروس جهش یافته مرگبار 

سرماخوردگی حفظ سلامت و تقویت سیستم ایمنی است.
آبله مرغان

بیشتر بزرگسالان احتمالا ابتلا به آبله مرغان در دوران کودکی 
رنگ  قرمز  بثورات  موجب  بیماری  این  دارند.  خاطر  به  را  خود 
خارش دار شده که پس از مدتی حالتی تاول مانند به خود می 
گیرند. درمان آبله مرغان چند هفته زمان می برد. اما همه به این 
اندازه خوش شانس نبوده و تا پیش از ظهور پزشکی مدرن گاهی 

اوقات آبله مرغان جان افراد را نیز می گرفت.
زونا

زونا به واسطه ویروسی مشابه با آبله مرغان شکل می گیرد و در 

واقع نسخه بزرگسالان محسوب می شود. به طور ویژه، افرادی که 
واکسن دریافت نکرده یا در کودکی به آبله مرغان مبتلا نشده اند، 
نسبت به زونا آسیب پذیرتر هستند. این بیماری موجب بروز راش 
های پوستی روی بدن شده و می تواند فوق العاده دردناک باشد. 
زونا با خطر بیشتر سکته های مغزی یا حملات قلبی مرگبار نیز 

مرتبط است.
سرخک

برای نسل های قدیمی، سرخک به اندازه آبله مرغان شرایطی 
رایج در دوران کودکی بود، اگرچه در موارد نادر می تواند موجب 
مرگ نیز شود. به لطف برنامه های واکسیناسیون، سرخک در 
کشورهای توسعه یافته کم و بیش ریشه کن شده بود، اما طی سال 
های اخیر موارد ابتلا به این بیماری بار دیگر روندی افزایشی داشته 

است.
سینه پهلو

سینه پهلو به واسطه عفونت ویروسی یا باکتریایی ریه ها شکل می 
گیرد که به التهاب کیسه های هوایی و پر شدن آنها با چرک منجر 
می شود. این بیماری می تواند به واسطه انواع مختلف عفونت 
شکل بگیرد و از علائم آن می توان به سرفه، تب، و سردرگمی اشاره 
کرد. افراد مسن به طور ویژه مستعد ابتلا به سینه پهلو هستند و در 
صورت عدم درمان این بیماری می تواند به مرگ بیمار منجر شود.

اسهال
به  ایم که  را تجربه کرده  همه ما در طول زندگی خود اسهال 
دلایل مختلفی شکل می گیرد، اما خوشبختانه بیشتر موارد به 
سرعت بهبود می یابند. اسهال می تواند در کشورهای در حال 
توسعه شرایطی بسیار جدی باشد، به ویژه زمانی که به آب جاری و 
بهداشتی دسترسی کمی وجود دارد. اسهال موجب کم آب شدن 
سریع بدن می شود و هر ساله جان بیش از نیم میلیون نفر را می 

گیرد.

فلج اطفال
فلج اطفال همانند بسیاری بیماری های دیگر، تا حد زیادی در 
قرن بیستم ریشه کن شد، اما تا پیش از آن شرایطی بسیار شایع 
بود. افراد بسیاری به ویروس فلج اطفال آلوده بودند، حتی اگر 
علائمی نشان نمی دادند. در واقع، وضعیت زمانی بحرانی می شد 
که ویروس نخاع را تحت تاثیر قرار داده و موجب فلج و اختلال در 

رشد کودکان می شد.
بیماری سل

سل یک بیماری تنفسی است که طی قرن نوزدهم و اوایل قرن 
بیستم موجب مرگ افراد بسیاری می شد. تا پیش از معرفی آنتی 
بیوتیک ها، زمانی که علائم سل ظاهر می شدند معمولا به عنوان 
حکم مرگ بیمار در نظر گرفته می شد و این در شرایطی بود که 
افراد بسیاری به عفونت های نهفته مبتلا بودند که امکان گسترش 
هرچه بیشتر بیماری را فراهم می کرد. خوشبختانه، امروزه بیماری 

سل به راحتی قابل درمان است.
هاری

هاری که از طریق بزاق حیوان مبتلا به این بیماری به انسان 
منتقل می شود، در صورت عدم درمان مرگبار است. این بیماری 
به واسطه حمله به سیستم عصبی مرکزی موجب دیوانگی و تشنج 
بیمار می شود. اگر توسط حیوانی مشکوک به هاری گاز گرفته 
شده اید، در کوتاه ترین زمان ممکن به پزشک مراجعه کنید زیرا با 
دریافت واکسن پیش از گسترش عفونت می توان از بروز بیماری 

پیشگیری کرد.
سیاه سرفه

معرفی  اگرچه  است.  تنفسی  بیماری  یک  سرفه  سیاه 
واکسیناسیون موجب کاهش شیوع آن در کشورهای توسعه یافته 
شده است، اما همچنان 24 میلیون مورد ابتلا به این بیماری در 

سال و آمار مرگ سالانه 160 هزار نفر وجود دارد.
کزاز

کزاز عفونتی است که موجب انقباض عضلات بدن انسان می 
شود. خوشبختانه برای مقابله با این بیماری واکسن وجود دارد و 

یک بیماری شایع در کشورهای توسعه یافته محسوب نمی شود.
اچ آی وی

اچ آی وی ویروسی است که به ایدز منجر می شود که این بیماری 
تاکنون جان افراد بسیار زیادی را گرفته است. اچ آی وی همچنان 
شایع است، اما به لطف پیشرفت های پزشکی، همانند گذشته به 
عنوان حکم مرگ بیمار در نظر گرفته نمی شود. دریافت زودهنگام 

درمان برای پیشگیری از ابتلا به ایدز ضروری است.
دیابت

دیابت نوع 2 زمانی رخ می دهد که بدن توانایی تنظیم سطوح 
قند خون را از دست می دهد. رژیم غذایی و سبک زندگی ناسالم 
موجب ابتلا و تشدید دیابت نوع 2 می شوند که یک بیماری شایع 
در کشورهای مختلف جهان است. بنابر گزارش سازمان بهداشت 
جهانی، بیش از 400 میلیون نفر در جهان به دیابت مبتلا هستند 
و هر ساله 1.6 میلیون نفر جان خود را به واسطه این بیماری از 

دست می دهند.

ارتباط مرگ و 20 بیماری شایع!
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رئیس اداره عشایر جهاد کشاورزی استان قم  خبرداد

تولید 25 درصد پروتئین کشور توسط عشایر
رئیس اداره عشایر جهاد کشاورزی استان قم گفت: عشایر کشور با اینکه تنها یک و 8 

دهم جمعیت را تشکیل می دهند، اما 25 درصد از پروتئین کشور را تأمین می کنند.
محمود تندرو اظهارداشت :آمار دقیقی از تعداد عشایر استان قم در درست نیست ولی 
می توان گفت که 385 خانوار عشایری و در کل یک هزار و 800 نفر از عشایر در قم زندگی 
می کنند که اغلب قشقایی هستند و شغل اکثر آن ها دامداری است و شاید تعداد آنها بیشتر 
هم باشند چرا که هنوز آماری دقیق از عشایر روستای نیزار نداریم. وی افزود : عشایر قم 
بعضاً یا دامدار متحرک و یا دامدار هستند یعنی به اصطلاح گروهی هستند که در اصل 
یکجانشین و روستانشین هستند و بعضی هم کوچ نشین هستند که در فصل گرمسیری 
برای کوچ به سوی استان های همدان و مرکزی کوچ می کنند، عشایر قم در روستاهایی 
مانند کهک یا در هر روستای دیگر 500 هکتار زمین دارند. وی افزود: در 20 سال گذشته 
به دلیل اینکه نمایندگی و اداره ای برای ثبت مشخصات عشایر و یا ساماندهی و رسیدگی 
به وضع آن ها در قم وجود داشت، آنها با مشکلاتی روبرو بودند به ویژه زمانی که قم از تهران 
جدا شد، مشکلات بیشتر نمود پیدا کرد اما از سال 95 اداره عشایر در جهاد کشاورزی قم 
ایجاد و وضعیت عشایر هم ساماندهی شد. تندرو با اشاره به اهمیت استراتژیکی عشایر 
کشور و استان قم اشاره کرد و افزود: در کل یک و هشتم دهم درصد جمعیت کشور عشایر 
هستند و عشایر نقش مهمی در تأمین منابع ژنتیکی دامی کشور دارند و در واقع هر یک نفر 
از عشایر در تأمین منابع گوشتی و محصولات دامی 16 نفر ایرانی نقش دارد و عشایر جزو 
نخستین افرادی بودند که در جنگ 8 ساله اسلحه دست گرفته و از کیان نظام جمهوری 
دفاع کردند. رئیس اداره عشایر جهاد کشاورزی استان قم می گوید: شغل اغلب عشایر 
استان قم دامداری است و اغلب ییلاقی هستند؛ این عشایر در دوره سردسیری در قم 
و در فصل گرمسیری به سمت استان های مرکزی و همدان کوچ می کنند آن ها 48 هزار 
دام سبک و هم چنین 3 هزار نفر شتر دارند و نقش مهمی در تأمین محصولات فرآورده های 
دامی استان و حتی کشور دارند. به گفته تندرو، عشایر کشور تأمین کننده 25 درصد از 
پروتئین کشور هستند و درزمینه صنایع دستی به ویژه قالی بافی با پشم شتر و یا بافت لباس 

هم جایگاه و ظرفیت مهمی دارند.

درارزیابی عملکرد جشنواره شهید رجایی؛

آبفای قم رتبه نخست صنعت آب و فاضلاب 
کشور را کسب کرد

شرکت آب و فاضلاب استان قم در ارزیابی عملکرد جشنواره شهید رجایی که توسط 
سازمان اداری و استخدامی کشور انجام گرفت موفق به کسب رتبه نخست صنعت آب و 

فاضلاب کشور شد.
مدیر دفتر توسعه مدیریت و بهبود بهره وری شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: 
این شرکت توانست با کسب بالاترین امتیاز در ارزیابی عملکرد جشنواره شهید رجایی 
که توسط سازمان اداری و استخدامی کشور انجام شد رتبه نخست را در صنعت آب و 
فاضلاب کشور کسب کند. رضا غفاری با بیان اینکه ارزیابی ها در دو بخش شاخص های 
عمومی و اختصاصی صورت گرفت، اظهار داشت: اصلاح ساختار سازمانی، توسعه دولت 
الکترونیک، مدیریت سرمایه انسانی،  شفافیت و مدیریت مالی، بهبود فضای کسب وکار، 
ارتقاء سلامت اداری، مسئولیت پذیری و پاسخگویی و استقرار نظام مدیریت عملکرد، 
شاخص های عمومی ارزیابی ها به شمار می رود. وی جمعیت تحت پوشش شبکه آب 
شهری، جمعیت تحت پوشش شبکه جمع آوری فاضلاب شهری، ارتقای کیفیت آب شرب 
از طریق نصب سامانه های تصفیه پیشرفته و ایجاد سامانه دوم در شهر، آب بدون درآمد 
شهری، مطلوبیت میکروبی شبکه توزیع آب  شهری و مطلوبیت آزمون های کلرسنجی 
شبکه توزیع آب در شهر را نیز جزو شاخص های اختصاصی ذکر کرد و گفت: شرکت آب و 
فاضلاب در مجموع شاخص های عمومی و اختصاصی توانست بالاترین امتیاز را در کشور 
کسب کند. مدیر دفتر توسعه مدیریت و بهبود بهره وری شرکت آب و فاضلاب استان قم 
خاطرنشان کرد: در همین راستا وزیر نیرو با اهدا لوح و تندیس از اقدامات و تلاش های 
مدیران و کارکنان شرکت آب و فاضلاب استان قم در کسب رتبه نخست جشنواره شهید 

رجایی قدردانی کرد.

مدیرکل دفتر امور روستایی استانداری قم:

توانمندی روستاهای قم در بخش گردشگری 
تقویت می شود

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: روستاهای این استان در 
حوزه گردشگری ظرفیت بالایی دارند که با تقویت آن فرصت های شغلی قابل توجهی برای 

مردم بومی ایجاد می شود.
سجاد چهرگانی بیان کرد: روستاهای استان در بخش های مختلف قابلیت های جذاب 
و متنوعی برای توسعه گردشگری دارند و دفتر امور روستایی استانداری،  تقویت این حوزه 
اقتصادی را با جدیت دنبال می کند. وی افزود: در همین رابطه، در بخش های کهک و 
خلجستان که بسیاری از نقاط آن دارای آب وهوای کوهستانی است قابلیت مطلوبی برای 
جذب گردشگران علاقه مند به مشاهده زیبایی های طبیعت فراهم است. وی ادامه داد: 
احداث مجتمع های خدماتی،  گسترش بوم گردی در خانه های روستایی و ایجاد امکانات 
موردنیاز گردشگران ازجمله حوزه هایی هستند که می تواند درآمد و اشتغال مناسبی برای 
مردم بومی مناطق روستایی استان ایجاد کند. چهرگانی گفت:  برای آسان شدن دسترسی 
گردشگران به مناطق روستایی استان،  تمامی جاده های منتهی به روستاهای قم آسفالت 
شده است و حتی معابر اصلی داخل روستاها نیز آسفالت و یا سنگ فرش هستند. وی 
بیان کرد:  تعریض جاده های قدیمی و ایجاد راه های جدید برای دسترسی به روستاهای 
استان نیز در دستور کار قرار دارد تا رفت وآمد گردشگران به این مناطق با سهولت بیشتری 
انجام شود. وی ادامه داد: ازجمله فعالیت هایی که برای کمک به توسعه گردشگری در 
روستاهای استان انجام شد انعقاد قرارداد هشت فقره طرح با مبلغ 181 میلیارد ریال است 
که این روند با مشارکت دفتر امور روستایی استانداری قم به منظور گسترش هرچه بیشتر 

زیرساخت های گردشگری در مناطق روستایی استان، دنبال می شود.

مدیرکل پست  استان قم:

پست قم آماده همکاری با بخش خصوصی 
فعال در حوزه حمل ونقل است

مدیرکل پست قم گفت: پست استان آماده همکاری با بخش خصوصی فعال درحوزه 
حمل و نقل است و استفاده از ظرفیت های این بخش را عامل توسعه فعالیت های خود 

می داند.
ابوالفضل باقری منش بیان کرد: این سازمان در مواجهه با بخش خصوصی به دنبال 
رقابت و بردوباخت نیست،  بلکه می خواهد از ظرفیت های آن برای توسعه ترافیک پستی 
بخش  کسب وکار  یافتن  رونق  موجب  درنهایت  موضوع  این  که  کند  استفاده  استان 

خصوصی می شود.
وی بیان کرد: بخش خصوصی می تواند به عنوان همکار دولت در افزایش حجم ترافیک 
با  آماده هرگونه همکاری  اداره کل پست استان قم  این زمینه  و در  باشد  پستی مؤثر 

مجموعه های خصوصی فعال در عرصه حمل ونقل است.
وی ادامه داد: اگر بخش خصوصی فعالیت خود را با نظارت پست انجام دهد، اعتماد 

مردم بدان افزایش می یابد و این مساله افزایش درآمد فعالان این حوزه را در پی دارد.
باقری منش در بخش دیگری از سخنان خود گفت: از همه شهروندان و نهادهای دولتی 
و خصوصی استان می خواهیم به اداره کل پست قم اعتماد کنند و تمام کارهای مرتبط با 

نقل وانتقال کالا و محصولات موردنظر خود را به این مجموعه بسپارند.
وی بیان کرد:  تلاش می کنیم با بهره گیری از سیستم های نوین حمل ونقل و نیروی 
انسانی ماهر،  تمام مرسولات پستی را با نهایت دقت و ظرافت انتقال دهیم تا کوچک ترین 

آسیبی به آن ها وارد نشود.
وی ادامه داد: به تمام نامه ها و بسته های تحویل داده شده به اداره کل پست استان برای 
ارسال به اشخاص و نهادهای دیگر،  کد رهگیری تعلق می گیرد و مراجعین می توانند در هر 

زمان با این کد از آخرین وضعیت ارسال بسته خودآگاه شوند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

صدور 421 مجوز ایجاد واحد تولیدی
 در استان قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در 6 ماه نخست سال جاری 
421 جواز تاسیس ایجادی در استان صادر شد.

محمود سیجانی با اشاره به اقبال به سرمایه گذاری جدید در استان قم اظهار کرد: در 6 
ماه نخست سال جاری 421 جواز تاسیس ایجادی در استان با هزار و 991 میلیارد تومان 

سرمایه گذاری و پیش بینی اشتغال زایی برای هفت هزار و 140 نفر صادر شد.
وی ادامه داد: در نیمه نخست سال جاری 32 فقره جواز تاسیس توسعه ای)توسعه 
واحدهای موجود( در استان قم با 312 میلیارد تومان سرمایه گذاری و اشتغال زایی برای 

هزار و 181 نفر صادر شد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: در نیمه نخست سال جاری 
مجموع جواز تاسیس موجود استان دو هزار و 186 مجوز با پیش بینی اشتغال زایی 39 
هزار و 823 نفر و سرمایه گذاری 13 هزار و 145 میلیارد تومان است که این شاخص بیانگر 

میل و رغبت به سرمایه گذاری جدید در استان است.
وی خاطرنشان کرد: در نیمه نخست سال جاری 65 مورد مجوز معافیت گمرکی ماشین 
آلات به ارزش 222 میلیارد تومان برای واحدهای تولیدی استان قم برای واردات ماشین 
آلات جدید با تکنولوژی بالا با هدف راه اندازی خط تولید واحدهای صنعتی یا جایگزینی 

ماشین آلات قدیمی صادر شد.

فرمانده نیروی انتظامی، دیروز در سفر به شهر مقدس قم با شماری از مراجع تقلید 
و علما دیدار و گفت وگو کرد.در این دیدارها مراجع و علما با تقدیر از زحمات پلیس 
اجتماعی  ناهنجاری های  با  قاطع  برخورد  و  اربعین   زائران  برای  امنیت  برتامین 

وهنجارشکنان تاکید کردند.
 آیت الله سبحانی:

دشمن نمی خواهد اربعین باشکوه برگزار شود
 آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید در دیدار سردار حسین اشتری فرمانده 
نیروی انتظامی با اشاره به اغتشاشات اخیر درکشور عراق، گفت: این اغتشاشات برای 

کمرنگ کردن حرکت عظیم اربعین حسینی است.
وی: اغتشاشات درعراق برنامه ریزی  شده بود ، مشکلات همیشه در این کشور وجود 
داشته ، چرا این روزها اغتشاش کرده اند. آیت الله سبحانی افزود: دشمن نمی خواهد 
راهپیمایی اربعین انجام شود و با تدارک این اغتشاشات سعی در کمرنگ کردن این 
حرکت باشکوه را دارد. وی در ادامه با اشاره به روایتی از امام علی)ع(، بیان کرد: جایی 
که امنیت نباشد زندگی هم درآنجا نیست، هر نوع فعالیت در کشور چه فردی چه 

اجتماعی بستگی به امنیت حاکم در جامعه دارد.
وی بابیان این که نیروی انتظامی وظیفه مهمی در برقراری امنیت دارد، تصریح کرد: 
این مسئولیت در این روزها که امنیت زائران اربعین را مهیا می کنید، بیشتر شده و از 

شما قدردانی می کنم.
آیت الله سبحانی افزود: افرادی که در مرزها امنیت زائران را برقرار می کنند کار بزرگی 

انجام می دهند که قابل تقدیر است.
  آیت الله نوری همدانی:

نیروی انتظامی با ناهنجاری ها برخورد قاطع کند

آیت الله نوری همدانی  نیز در دیدار سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی 
با تأکید بر اجرای دستورات دینی در جامعه و فرهنگ سازی برای عمل به فرامین 

اسلامی خواستار مقابله قاطع با هنجارشکنان شد.
آیت الله حسین نوری همدانی در دیدار سردار اشتری فرمانده نیروی انتظامی با 
تجلیل از خدمات ناجا، ایجاد و برقراری امنیت را از وظایف مهم نیروی انتظامی دانست 
و گفت: امنیت نعمت بسیار بزرگی است و به فرموده اهل بیت)ع( امنیت و سلامت 
از نعمت های مجهول هستند که تا انسان آن ها را از دست ندهد متوجه اهمیت آن 

نمی شود.
وی افزود: بحمدالله شما توانسته اید با توفیق خداوند و با قدرت امنیت را برقرار کنید، 
خوشبختانه به برکت اخلاص نیروهای مجاهد نظامی و انتظامی، ایران اسلامی از 
امنیت بسیار خوبی برخوردار است و شاهد امنیت مرزها هستیم؛ باید تأمین امنیت و 

مبارزه با قاچاق و مواد مخدر همچنان در دستور کار ناجا باشد.
این مرجع تقلید با تأکید بر برقراری امنیت در همه جوانب از جمله فکری، مالی و 
فرهنگی اظهار داشت: الحمدلله شما توفیق برقراری امنیت را در جنبه های گوناگون 
دارید، مسؤولان باید نسبت به امنیت، اجرای عدالت و تأمین امکانات برای مردم 
اهتمام داشته باشند؛ نیروی انتظامی با اقتدار خود امنیت را در سطح عالی در کشور 

برقرار کرده است.
وی ارتباط نیروی انتظامی با مردم را ضروری دانست و ادامه داد: پرسنل نیروی 
انتظامی و راهنمایی و رانندگی شبانه روز در حال خدمت هستند تا مردم با آرامش و 

آسایش به امور زندگی خود رسیدگی کنند.
حضرت آیت الله نوری همدانی با تأکید بر مقابله جدی نیروی انتظامی با هنجار 
شکنی ها ابراز داشت: حجاب یکی از ارزش های مهم اسلامی است و باید با بی 

حجابی ها و هنجارشکنی ها برخورد شود.
وی عنوان کرد: باید برای رعایت ارزش ها به ویژه حجاب فرهنگ سازی شده و 
دستورات اسلام اجرایی شود، بانوان دارای عفاف هستند اما باید حجاب را هم رعایت 
کنند و به دستورات دینی اهتمام داشته باشند، مراکز و نهادها باید متحد باشند تا با امر 

به معروف این اصل اسلامی رعایت شود.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: باید به پرسنل خود توجهات لازم را داشته باشید، 
مدیر مجموعه باید نسبت به نیروهای خود توجه داشته باشد و بر اجرای اخلاق 
اسلامی تأکید توسط آن ها تأکید کند؛ خوشبختانه از وقتی که جنابعالی مسؤولیت 
نیروی انتظامی را بر عهده گرفتید خدمات و برنامه های خوبی ارائه کردید و برای شما 

آرزوی موفقیت داریم.
آیت الله عبدالله جوادی آملی :

برخی دهه غارت و چپاول در کشور راه انداختند

یکی از مراجع تقلید نیز در دیدار سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی 
گفت: در کشور دهه های مختلف فرهنگی همچون دهه کرامت، دهه ولایت و امثالهم 
وجود دارد، ولی برخی در مقابل این دهه ها، دهه غارت و چپاول کشور را داشتند که از 

آنها غفلت شده بود و شما می توانید جلو این افراد را بگیرید. 
آیت الله عبدالله جوادی آملی با تقدیر از خدمات نیروی انتظامی اظهار کرد: همین 
افتخار برای نیروی انتظامی بس، که راه شهادت برای نیروی انتظامی همچنان باز 
است و ما هنوز شاهد این هستیم که چه در مرزها و چه در دیگر بخش ها این نیرو، 

شهدایی را تقدیم انقلاب و کشور می کند. 
آیت الله جوادی آملی در توصیه ای مهم به نیروی انتظامی خاطرنشان کرد: نکته 
بسیار مهم این است که آن مامور نیروی انتظامی که در ابتدای وقوع جرم، پرونده را 
تنظیم می کند، در رسیدن قضات به حقیقت، سهم مهم و تعیین کننده دارد. به عبارت 
دیگر آن مامور نیروی انتظامی می تواند مسیر قضای قاضی را راهبری کند، این عزیزان 
ما باید بسیار در کار خود و نوشتن گزارش ها حساس و مراقب باشند و تا چیزی برای آنها 

مسلم و کاملًا روشن نشده است گزارش خود را ننویسند.
وی ادامه داد: نکته مهم دیگر این است که نیروی انتظامی باید پیگیر گزارش های 
خود باشد و این نباشد که به صرف گزارش کردن جرم، اکتفا کنند بلکه بعد از آن باید 
نظارت کنند و نتیجه گزارش خود را رصد کنند تا حق به حق دار برسد. اگر آن کسی 
که مامور نیروی انتظامی است تلاش و کوشش عالمانه کند و پرونده درستی را تنظیم و 
ارائه کند اما ثمره و نتیجه گزارش خود را رصد نکند، در واقع زحمت نیروی انتظامی را 
هدر داده است. این مرجع تقلید تاکید کرد: امروز نیروی انتظامی این توان را دارد که 
مطالبه گر باشد، که اگر گزارش تخلفی را داده چرا پیگیری و رسیدگی نشده است؟! 
در نتیجه کار را تا انتها دنبال کنید و پرونده شما برای شهادت باز است لذا در این مسیر 
هراسی نیز نداشته باشید. آیت الله جوادی آملی تصریح کرد: در کشور دهه های 
مختلف فرهنگی همچون دهه کرامت، دهه ولایت و امثالهم وجود دارد، ولی برخی در 
مقابل این دهه ها، دهه غارت و چپاول کشور را داشتند که از آنها غفلت شده بود و شما 
می توانید جلو این افراد را بگیرید. وی خاطرنشان کرد: نیروی انتظامی سربلند است 
و می تواند امر به معروف و نهی از منکر را در بالاترین سطح یعنی در سطح کارگزاران و 
مسؤولان نظام انجام دهد و کسی نمی تواند در مقابل فداکاری شما بایستد، چراکه 

خون پاک شهدا و عنایت اهل بیت علیهم السلام حامی شماست.

 آیت الله علوی گرگانی:
پلیس در تامین امنیت زائران اربعین اهتمام بیشتری داشته باشد

 آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید  نیزدردیدار سردار حسین 
اشتری فرمانده نیروی انتظامی با اشاره به حرکت میلیونی مردم برای حضور در مراسم 
اربعین حسینی گفت: پلیس در زمینه تامین امنیت زائران اهتمام بیشتری داشته 

باشد.
وی افزود: جمعیت عظیم و میلیونی اربعین وظیفه پلیس را سنگین تر می کند و 
البته که تامین امنیت زائران کاری بسیار مشکل است اما باید در این خصوص اهتمام 

بیشتری داشت.
ما  و  پلیس در جامعه بسیار سنگین است  تاکید کرد: مسئولیت  وی همچنین 

امیدواریم در انجام وظایف و اهداف مقدستان روزبه روز موفق تر باشید.
آیت الله علوی گرگانی گفت: رسالت ها و وظایف پلیس باید برای نیروهای ناجا تبیین 

شود.
وی با اشاره به این که نیروی انتظامی در راستای منویات رهبر معظم انقلاب گام 
برداشته است افزود: باید هرچه زودتر به سمت هوشمند بودن حرکت کنید، چراکه این 

موضوع به سود همه افراد جامعه است.
تولیت حرم حضرت معصومه)س(:

ابزارکار پلیس درماموریت ها معنویت و اخلاق باشد

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(  نیز در دیدار سردار حسین اشتری 
فرمانده نیروی انتظامی بابیان ویژگی های ممتاز پلیس در نظام مقدس جمهوری 
اسلامی گفت: ابزار کار پلیس در ماموریت های متنوع خود باید معنویت و اخلاق باشد.
آیت الله سید محمد سعیدی افزود: پلیس در کشور ما به دلیل ولایی بودن امتیازات 
خاصی دارد و تحت عنایات حضرت ولی عصر)عج( و رهبر معظم انقلاب ماموریت های 

خود را انجام  می دهد که پلیس دنیا از این معنویت ها بی بهره است.
وی ادامه داد: خواست مردم نیز از پلیس در انجام ماموریت ها، معنویت و اخلاق 
است هرچند باید با افراد شرور و کسانی که مخل نظم و امنیت جامعه هستند باید 

برخورد جدی شود.
وی اضافه کرد: پلیس باید در جامعه امروز هوشمند باشد و هرچقدر بتوانید معنویت 
خود را ارتقا دهید به طورقطع در انجام ماموریت های محوله موفقیت بیشتری کسب 

خواهید کرد.
ادامه  را  عزیزان  این  راه  و  باشید  شهدا  قدردان  باید  این که  بابیان  قم  امام جمعه 
دهید گفت: مردم نیز باید قدردان پلیس باشند و تذکرات و راهنمایی های ناجا را در 

بخش های مختلف موردتوجه قرار دهند، چراکه به سود همه است.
آیت الله سعیدی با اشاره به این که پلیس جز ایجاد امنیت چیز دیگری نمی خواهد 
امنیت اخلاقی  انتظامی در اجرای طرح های گوناگون در بخش  نیروی  از  افزود: 
قدردانی می کنم، هرچند برخی از دستگاه ها در این زمینه وظایف خود را به درستی 

انجام نمی دهند.
 آیت الله مصباح یزدی:

ریشه فساد در جامعه باید خشکانده شود
 رئیس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( نیزدر دیدار سردار حسین 
اشتری فرمانده نیروی انتظامی با تاکید بر مبارزه با فساد درجامعه گفت: ریشه فساد 

باید خشکانده شود تا بتوانیم در این راه موفق باشیم.
آیت الله محمدتقی مصباح یزدی افزود: بزرگان ما درمواقع مختلف تاکید کرده اند 

یکی از وظایف ما مبارزه با فساد و خشکاندن ریشه های آن است.
وی بابیان این که ریشه این فسادها دو عامل دارد گفت: عامل اول کسانی هستند 
که قصد دارند کاری انجام دهند اما نمی دانند چه کار کنند و دوم کسانی که می دانند 

چه کاری انجام دهند اما کاری انجام نمی دهند.
وی اضافه کرد: باید ریشه جهل ها، غفلت ها و تفسیرهای غلط را بخشکانیم و البته 

این کافی نیست و در کنار این مبارزه باید تعلیم و تربیت را نیز مدنظر قرار دهیم.
آیت الله مصباح یزدی در ادامه با اشاره به پیشرفت های جمهوری اسلامی ایران در 
عرصه های مختلف گفت: فعالیت های بسیار مثبتی طی سال های اخیر در کشور 
به واسطه تدابیر حکیمانه رهبر معظم انقلاب انجام شده و همانند رهبر فرزانه انقلاب که 

در مواقع مختلف و حساس تدابیر حکیمانه ای داشته باشد، نداریم.
وی افزود: همه وظیفه داریم از درگاه خداوند متعال، طول عمر ایشان را مسالت کنیم 
که برکت وجود معظم له شامل حال همه مسلمین است و دوم باید منویات رهبری را 

سرلوحه تمام کارهای خود قرار دهیم.
وی تأکید کرد: مدیران سعی کنند روح تقوا و اخلاص را ابتدا در خود و سپس در 
نیروهای تحت امر خود جاری و ساری کنند و هرچقدر این روحیه تقوا افزایش یابد 

باعث نتیجه گیری بهتر در کارها خواهد شد.
 سردار اشتری همچنین با حضور در دفتر آیت الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید 
با وی دیدار و گزارشی از فعالیت های  نیروی انتظامی را ارائه کرد. آیت الله صافی 

گلپایگانی نیز در این دیدار توصیه ها و رهنمودهای به سردار اشتری  بیان داشت.
فرمانده نیروی انتظامی  خبرداد

استقرار ۳۰ هزار نیرو در مرزها برای تامین امنیت زائران
فرمانده نیروی انتظامی نیز دراین دیدارها  از استقرار 30 هزار نیرو در مرزها برای 

تامین امنیت زائران در ایام اربعین حسینی خبر داد.
 حسین اشتری با اشاره به استقرار 30 هزار نفر از نیروهای انتظامی برای خدمت 
رسانی به زائران اربعین در مرزها بیان کرد: نیروی انتظامی وظایف و خدمات متفاوتی 

دارد و یکی از این وظایف مهم خدمت رسانی به زائران اربعین است.
وی با اشاره به مشکلات اخیر در کشور عراق بیان کرد: طراحان این توطئه که پشت 
پرده آن آمریکا و عربستان بوده اند می خواهند که حرکت باشکوه اربعین کمرنگ شود 

ولی به لطف الهی به هدف خود نمی  رسند.
صدور گذرنامه ۸۰ درصد بیشتر شده است 

فرمانده نیروی انتظامی با اشاره به برگزاری با شکوه مراسم های عزاداری در 100 
هزار مسجد و حسینیه کشور در دهه اول ماه محرم گفت: این مراسم ها باشکوه تر از 

سال قبل و بدون وجود هیچگونه مشکل امنیتی برگزار شد.
طبق  امسال،  صفر  هفتم  تا  محرم  ابتدای  از  گفت:  انتظامی  نیروی  فرمانده   
گزارش های رسیده تعداد زائران عتبات عالیات و اربعین نسبت به سال قبل چهار برابر 
و صدور گذرنامه نیز 80 درصد بیشتر شده است.  وی در بخش دیگری از سخنان خود 
ضمن تشریح برنامه  های هفته ناجا گفت: در سال گذشته 50 نفر از نیروهای خدوم 
پلیس به فیض شهادت نائل شده  اند و در نیمه نخست سال جاری آمار شهدا در ناجا 

در مقایسه با سال گذشته 40 درصد کاهش یافته است.
اشتری اقدامات صورت گرفته در زمینه برخورد با ناهنجاری های اجتماعی را مورد 
توجه قرار داد و یادآور شد: در این راستا ناجا طرح ناظر یک و برخورد با کشف حجاب 

در داخل خودروها را با جدیت اجرا کرد و این طرح اثرات خوبی داشته است.
افزایش ۱۲درصدی کشفیات موادمخدر

 وی کشف 875 تن انواع مواد مخدر را مورد توجه قرار داد و گفت: میزان کشفیات 
مواد مخدر در سال جاری 12 درصد افزایش یافته و ناجا برخورد با عناصر اصلی را در 
دستور کار قرار داده است. فرمانده ناجا گفت: بعد از ورود آمریکا به افغانستان کشت 
خشخاش در این کشور 50 برابر شد و این مسئله مشکلات و آسیب هایی را برای 
کشور به دنبال داشت. فرمانده نیروی انتظامی گفت: »پلیس هوشمند، امین مردم« 
ازجمله شعارهای انتخاب شده برای گرامیداشت هفته ناجاست که در آن بر استفاده از 
فناوری های نوین برای پیشگیری از جرایم تأکید شده است و نیروی انتظامی تا سال 

1400 این مساله را به حد مطلوب خواهد رساند.
وی بیان کرد: همچنین در این شعار بر امین بودن پلیس برای مردم تاکید شده است، 
چراکه نیروی انتظامی همواره تلاش دارد حافظ جان، مال و ناموس مردم باشد و در 

این راه جان فشانی های بسیاری انجام داده است.
وی ادامه داد: نیروی انتظامی با تمام توان می کوشد تا در عرصه های مختلف امین 

مردم باشد و اعتماد عمومی جامعه به پلیس روزبه روز در حال گسترش است.

معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای :

۷0درصد ناوگان حمل و نقل به زائران اربعین 
اختصاص می یابد

 معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: 15 هزار اتوبوس برون 
شهری در کشور مسافران را انتقال می دهند که قرار شده 30 درصد آنها در مسیرهای مورد 
نیاز مردم به کار خود ادامه دهند و 70 درصد نیز معادل هشت هزار اتوبوس برای اربعین 

در نظر گرفته شود.
مهران قربانی اظهار داشت: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته ظرفیت استفاده از 
حمل و نقل اتوبوسی کشور برای ایام اربعین حسینی 50 درصد افزایش یافته است که 
متناسب با این مقدار ظرفیت شبکه اتوبوسرانی استان ایلام نیز 25 درصد بیشتر شده 
است. وی با بیان اینکه تقویت و مدیریت پایانه کلید موفقیت در بحث حمل و نقل است، 
گفت: ایستگاه تبادل مسافر در پایانه های مهران، چذابه و شلمچه تجهیز شده است و 
قابل مقایسه با سال گذشته نیست. معاون سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای یادآور 
شد: مسافران متناسب با استان محل سکونتشان راهنمایی می شوند، زائران برگشتی به 
سرعت به کرمانشاه، همدان و اندیمشک منتقل و از آنجا نیز با سیستم اتوبوسرانی و راه آهن 
هماهنگ شده که حداکثر ناوگان خود را ارائه دهند. قربانی در خصوص انتقال مسافران به 
شهرهای مبدا حرکت نیز گفت: جزیره بندی درون پایانه برکت در مهران به نحوی صوت 
گرفته که بتوانیم مسافرانی که وارد پایانه می شوند را به سه گروه اصلی استان های شمالی، 

میانی و جنوبی کشور تقسیم کنیم که همین امر به افزایش سرعت کار کمک می کند.
مجزا شدن ورود و خروج مسافران و اتوبوس ها در پایانه مهران

وی گفت: سال گذشته ورود اتوبوس ها و زائران به سمت پایانه تنها از سمت جنوبی شهر 
مهران صورت می گرفت و مشکلاتی ایجاد کرده بود اما امسال سعی شده ورودی مسافران 
و اتوبوس ها کاملا مجزا شود. معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
ادامه داد: امسال مسافران از ضلع جنوبی و اتوبوس ها از ضلع شمالی وارد پایانه می شوند 
و خروج اتوبوس ها نیز بصورت مجزا از کمربند غربی شهر مهران صورت می گیرد که سبب 
شده هم سرعت کار و هم ظرفیت شبکه افزایش یابد. قربانی یادآور شد: امسال بطور نسبی 
به لحاظ ایمنی و ظرفیت، وضعیت راه ها در ایلام بهتر شده و تقاطع هایی که ترافیک ایجاد 
می کردند تعریض و به لحاظ علائم و ایمن سازی ساماندهی شده اند. وی افزود: در محور 
ایلام به مهران کنار پل هایی که مشکل تعریض داشتند، کنارگذرهایی تعبیه شده که وقتی 
حجم ترافیک افزایش می یابد بتواند جوابگوی ترافیک باشد. معاون حمل و نقل سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای افزود: علاوه بر ارائه امکانات رفاهی، روشنایی و موکب 
های مورد نیاز 10 تابلوی ال ای دی نیز بصورت الکترونیکی پیام راهنمایی را به هموطنان 

ارسال می کند.

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان مطرح کرد
افزایش ضریب ایمنی در شرکت گاز استان اصفهان

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان گفت :با رعایت الزامات ایمنی در اجرای پروژه ها، 
توسعه و تعمیرات شبکه و تجهیزات گازرسانی، و فرهنگ سازی ضریب ایمنی در شرکت گاز 

استان اصفهان افزایش یافته است.
مصطفی علوی، ضمن تبریک 7مهر سالروز ایمنی و آتشنشانی، با بیان اینکه این شرکت 
به عنوان تامین کننده بخش اعظم انرژی استان، برای حفاظت ازجان و مال مردم موظف 
به انجام کار ایمن است گفت: خوشبختانه طی سال های اخیر ضریب ایمنی در شرکت گاز 
استان اصفهان افزایش یافته است. مهندس علوی با تاکید بر پیام وزیر نفت مبنی بر اینکه، 
همه شرکت ها و تاسیسات صنعت نفت در شرایطی که تحریم ها صنعت نفت را نشانه گرفته 
است، در برابر تهدیدهای فیزیکی و سایبری هوشیاری کامل داشته باشند گفت: رعایت 
اصول ایمنی ضامن سلامتی، آرامش ذینفعان و تداوم گازرسانی است. وی، افزود: گاز 
اصفهان با تکیه بر کارکنان متعهد و تأمین کنندگان توانمند خویش، در زمینه ارایه خدمات 
مستمر و ایمن توزیع گاز طبیعی از طریق عملیات طراحی، اجرا، بهره برداری و نگهداری 
شبکه ها و تأسیسات گازرسانی، جهت رفع نیاز و رفاه مشترکین تجاری، صنعتی، خانگی 
در سطح استان، با رعایت استانداردها و ضوابط فنی فعالیت می نماید. وی، به بیان برخی 
از حوادثی که در اثر عدم رعایت نکات ایمنی در اجرای پروژه ها و تاسیسات و…در سطح 
استان و سایر نقاط اتفاق افتاده اشاره کرد و گفت: امروزه با توجه به پیشرفت روز افزون علم و 
تکنولوژی بسیای از حوادث قابل پیشگیری هستند. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، 
تاکید کرد: آموزش و فرهنگ سازی برای افزایش مهارت های کارکنان در زمینه ایمنی 
صنعت گاز، بسیار مهم و حیاتی است به گونه ای که در آموزش می توان نکات آموزنده 
حوادث گذشته را به عنوان درس آموزی از حوادث  مورد بررسی قرار داد تا از این طریق 
با کاهش خطرات انسان ساز روبرو باشیم. مهندس علوی، با اشاره به اینکه همه کارکنان 
در هر سمت و رده ی فعالیت موظف به رعایت اصول ایمنی کار هستند، تصریح کرد: 
عوارض ناشی ازحوادث و یک محیط غیر ایمن بسیار زیاد است؛ هزینه های بالای حاصل 
از حوادث و آسیب ها، هزینه های بالای نگهداری و تعمیرات، تضعیف روحیه ی همکاران، 
احساس نا امنی خانواده کارکنان و عدم ایجاد فضای آرام در خانواده ها، عدم اطمینان 
جامعه به محیط کار، اتلاف وقت، لطمه به اعتبار شرکت و افراد آن و… را از مهمترین این 
عوارض می توان بر شمرد. وی بیان داشت: گاز طبیعی یک انرژی پاک، ارزان و استراتژیک 
است که در چرخه اقتصاد کشور سهم بسیار زیادی دارد .اما به همان اندازه هم پتانسیل 
خطر دارد و در صورتی که مدیریت و نظارت در اجرای صحیح کار با توجه به نکات ایمنی 
باشد هیچ حادثه جانی و مالی نیز روی نخواهد داد. در ادامه رئیس واحد HSE وپدافند 
غیرعامل شرکت گاز استان اصفهان ، در این همایش با اعلام اینکه در سال گذشته  آمار  
فوت  ناشی از  حوادث  گاز نسبت به سال 97  با کاهش17درصدی مواجه شده است 
گفت: سال گذشته در راستای فرهنگ سازی مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی اقدامات 
ویژه ای انجام شد. فریدون مقدس، در رابطه با مسائل ایمنی، بهداشتی و محیط زیست 
و رعایت نکات ایمنی در کار و اجرای پروژه ها و همچنین حوادث و خطرات ناشی از عدم 

توجه به مسائل ایمنی توضیحات مبسوطی را ارائه کرد .

کارشناس مسائل اقتصادی:

قم قابلیت تبدیل شدن به قطب صنایع
 پیشرفته را دارد

یکی از کارشناسان حوزه اقتصاد دانش بنیان گفت:  قم از زیرساخت های لازم برای 
تبدیل شدن به قطب صنایع پیشرفته کشور برخوردار است.

و  انسانی ماهر  نیروی  به دلیل در اختیار داشتن  بیان کرد:  استان قم  نیما روحانی 
متخصص و همچنین وجود امکانات زیرساختی موردنیاز،  می تواند به عنوان پرچم دار 
اقتصاد دانش بنیان در بهره برداری از صنایع پیشرفته و راهبردی موردنیاز کشور،  فعالیت 
کند. وی با اشاره به اهمیت محیط زیست در اقتصاد دانش بنیان، بیان کرد: استقرار صنایع 
پیشرفته و پاک در قم علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی جدید و افزایش سطح درآمدهای 

استان،  از تخریب محیط زیست و آلوده شدن هوا نیز جلوگیری می کند.
وی ادامه داد:  نخبگان فعال در شرکت های دانش بنیان استان با شناخت ظرفیت های 
صنعتی این منطقه، می توانند طرح های راهبردی برای ایجاد صنایع پیشرفته در قم را 
ارائه دهند. روحانی بابیان لزوم حمایت از شرکت های دانش بنیان استان برای ارتقا سطح 
فعالیت های آن ها،  گفت:  فعالان بخش خصوصی با سرمایه گذاری در طرح های ارائه شده 
از سوی شرکت های دانش بنیانی که توسط نهادهای رسمی تائید شده اند،  می توانند 
فعالیت اقتصادی مطمئن و سودآوری را تجربه کنند. وی افزود: شرکت های دانش بنیان 
همچنین می توانند درزمینهٔ تدوین استانداردهای موردنیاز برای استقرار صنایع پیشرفته 
در استان که منجر به ارتقا سطح کمی و کیفی محصولات تولید شده در قم خواهد شد،  
نقش ایفا کنند. وی همچنین با اشاره به حمایت های دولتی برای رونق اقتصاد دانش بنیان 
در کشور،  ادامه داد:  صندوق های پژوهش و فناوری، مراجع قابل اتکایی برای حمایت 
از جامعه نخبگانی و شرکت های دانش بنیان هستند و در همین رابطه صندوق پژوهش 
و فناوری کریمه در قم آمادگی دارد تا خدمات موردنیاز کارآفرینان و نخبگان استان را در 

راستای ارتقا سطح فعالیت ایشان ارائه دهد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار البرز  خبرداد

پیشرفت ۹4 درصدی قطعه یک آزاد راه
 تهران - شمال

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار البرز گفت: قطعه یک آزاد راه تهران - شمال در 
محدوده شهرستانک به طول 32 کیلومتر و با پیشرفت فیزیکی بیش از 94درصد تا پایان 

سال 98 افتتاح خواهد شد.
علی درویش پور افزود: بهره برداری از این پروژه موجب تسهیل در حمل و نقل ایمن و 
سریع در محور تهران - چالوس می شود. وی ادامه داد: با بهره برداری از اتوبان همت و در 
ادامه آن کمربند شمالی در البرز شاهد تکمیل کریدور بین المللی شرقی غربی و  دسترسی 
شهروندان شمال کرج به استانهای شمالی تهران از محور جدید خواهیم بود.  معاون 
استاندار البرز در هماهنگی امور عمرانی گفت: احداث کمربند شمالی کرج نقش بسیار 
کلیدی در کاهش حجم تردد در آزاد راه تهران- کرج و جاده مخصوص کرج خواهد داشت. 
وی خاطرنشان کرد: امید است با رفع موانع و تعیین تکلیف معارض ملکی کمربند 
شمالی کرج هرچه سریعتر افتتاح شود.  درویش پور درخصوص آزاد راه آبیک - چرمشهر 
نیز اظهار داشت: تکمیل این پروژه ملی تنها با همراهی و تعامل دستگاه های متولی میسر 

می شود که امید است در روزهای آینده مشکلات پیش روی این پروژه برطرف شود.
وی یادآورشد: بار ترافیکی سنگین در محورهای مواصلاتی البرز یکی از مهمترین و اصلی 
ترین معضلات البرز به شمار می رود.  معاون استاندار البرز تاکید کرد: انتظار می رود باتوجه 
به اجرا و تکمیل چندین پروژه ملی در حوزه حمل و نقل و راه سازی تا پایان سال98 شاهد 

تسهیل در تردد خودروها و کاهش بار ترافیکی باشیم.  
وی گفت:  بهره برداری از این پروژه ها علاوه بر کاهش بار ترافیکی، در کاهش مصرف 

سوخت و کاهش تصادفات و افزایش ایمنی نقش بسزایی خواهد داشت.

دردیدار فرمانده نیروی انتظامی با مراجع و علمای قم تاکید شد

ضرورت مقابله قاطع با هنجارشکنان 

اجتماعی
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برای حذف یارانه پردرآمدها

شناسایی پولدارها که کاری ندارد
یک اقتصاددان، بانک اطلاعات مالی فعلی دولت را برای شناسایی پردرآمدها کافی 
دانست و گفت: باتوجه  به اینکه اطلاعات مالی و ثروت افراد در اختیار سازمان امور 
مالیاتی قرار دارد، به راحتی می توان اقشار پردرآمد را شناسایی و یارانه شان را حذف کرد 
و مالیات هم گرفت. بر این اساس، یارانه گرفتن اشخاصی که مالیات می¬ پردازند هم 

توجیهی ندارد.
میثم پیله فروش در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تکلیف قانونی دولت در حذف 
یارانه¬ ها، بانک اطلاعات مالی دولت را برای شناسایی اقشار پردرآمد کافی دانست و 
گفت: می توان دولت را ترغیب کرد که با استفاده از بانک های اطلاعاتی از امکان های 
قانونی خود در جهت حذف یارانه و مالیات ستانی از ثروتمندان به نحو احسن استفاده 

کند.
وی حذف تدریجی یارانه اقشار پردرآمد را روشی مناسب تر ارزیابی و اظهار کرد: با 
حذف تعداد معدودتری از افراد، خطای عملکرد دولت در حذف یارانه¬ ها نیز کاهش 
پیدا می کند. همچنین با کاهش خطا در اجرا، مدیریت اعتراض¬ ها و نارضایتی¬ ها 

ساده تر شده و در نتیجه سیاست حذف یارانه اقشار پردرآمدد هم پایدارتر خواهد بود.
یارانه ثروتمندان را قطع کنید و از آنها مالیات بگیرید

عضو مرکز پژوهش¬ های مجلس با تاکید بر ضرورت حذف یارانه اقشار پردرآمد و 
مالیات¬ ستانی از آن¬ها ادامه داد: روش اصلی شناسایی اقشار پردرآمد استفاده از 
داده های سازمان امور مالیاتی است و طبق قانون باید همه اطلاعات مالی و ثروت افراد 
در اختیار سازمان امور مالیاتی باشد؛ از این طریق دولت هم می تواند اقشار گوناگون را 
شناسایی کند و هم از اقشار پردرآمد مالیات بگیرد. بر این اساس یارانه گرفتن اشخاصی 
که مالیات می¬ پردازند هم توجیهی نخواهد داشت. او با اشاره به اینکه دولت با استفاده 
از روش هایی همچون برآورد میزان حساب های بانکی یا مجموع درآمد افراد، کار قطع 
یارانه ها را پیش می ¬برد، اظهار کرد: اگر بتوانیم نظام یکپارچه مالیاتی را عملیاتی کنیم، 
هم می توانیم حقوق مردم را احقاق کنیم و هم اینکه یارانه اقشار ثروتمند را قطع کنیم که 

لازمه چنین کاری هم تنها تمکین به اجرای قانون توسط دولت است.
یارانه پردرآمدها قطع شود مبالغ بیشتری به نیازمندان می رسد

این کارشناس اقتصادی همچنین با بیان اینکه هرچه میزان دریافت کنندگان یارانه ها 
کمتر شود، مبالغ بیشتری به افراد نیازمند خواهد رسید، ادامه داد: یکی از بهترین 
سیاست ها در این زمینه همان هدفمند کردن یارانه ها است. هدفمند کردن به این معنی 
است که سهم بیشتری به افرادی تعلق گیرد که نیازمندتر هستند. فارغ از اینکه رقم یارانه 

اقشار کم درآمد چقدر می تواند باشد، بحث بر سر توزیع هدفمند آن است.
عضو مرکز پژوهش¬ های مجلس روش حمایت کالایی از نیازمندان را روشی کم خطا 
معرفی کرد و گفت: پرداخت یارانه نقدی هدفمند یک شیوه شناخته شده در همه دنیا 
است که برای جلوگیری از به انحراف کشیده شدن آن می توان از روش حمایت کالایی 
استفاده کرد؛ به این معنی که صرفا اقشار نیازمند برای تأمین برخی کالاهای ضروری و 

اساسی مورد حمایت قرار گیرند که این حمایت هم به چند شکل می تواند انجام شود.
او با اشاره به راه های مختلف حمایت کالایی از اقشار ضعیف ادامه داد: یکی از راه ها 
این است که پس از شارژ کارت های اعتباری، افراد صرفاً مجاز به خرید و تهیه کالاهای 
خاصی باشند؛ برای مثال خانواده هایی که فرزند خردسال داشته یا زنانی که اکنون باردار 
هستند نیاز به استفاده از سبد غذایی دارند؛ بر این اساس می توان کارت های اعتباری را 
به نحوی طراحی کرد که محصولات مورد نیاز خاصی را بتوان از طریق آن خریداری و تهیه 
کرد؛ بنابراین متناسب با منابعی که آزاد می شود، می توان دست به نوعی اولویت بندی 

برای نحوه تخصیص این منابع زد.

معاون اسبق وزیر صنعت از اوضاع بازار پسته می گوید؛

شکست آمریکا با تاکتیک بورس کالا
 چند روزی است محصول پسته به معاملات گواهی سپرده کالایی بورس کالا راه 
یافته و قرار بر این است که امسال با آغاز فصل برداشت پسته معاملات گواهی سپرده و 
قراردادهای آتی این محصول در بورس کالا انجام گیرد تا به ساماندهی بازار داخلی و به 

مرور صادرات این محصول کمک کند.
مجتبی خسروتاج، وزیر صنعت، معدن و تجارت در این خصوص گفت: با وجود همه 
عوامل برتری پسته ایران در جهان و حتی در صورت قیمت پایین محصول ایران، اگر 
ما مقررات و ضوابط بهداشتی را رعایت نکنیم در رقابت با بهترین ها از صحنه عقب 
خواهیم افتاد؛ در این زمینه با توجه به عرضه محصولات استاندارد و با مشخصات 
بهداشتی مشخص در بورس کالا، این بورس می تواند در موفقیت صادرات پسته ایران 
و رقابت با آمریکا نقش ویژه ای ایفا کند. وی در این زمینه معتقد است که ورود پسته به 
معاملات بورس کالا می تواند در شفاف سازی قیمت این محصول و حتی افزایش توان 
رقابت با محصول آمریکا در بازارهای رقیب موثر باشد. خسروتاج گفت: هر کالایی که در 
بورس عرضه می شود تعهدات را محکم تر و شفافیت را بیشتر می کند. در واقع به دلیل 
ساز و کاری که در آن وجود دارد هرکسی به راحتی نمی تواند سلیقه ای رفتار کند زیرا 
سازوکار بورس، تعهدات خریدار و فروشنده را کنترل شده تر پیش می برد؛ به فرض اگر 
فروشنده ای ملزم به فروش کالایی با مشخصاتی تعریف شده شود، در مرحله تحویل 
کالا نیز باید محصولی کاملا مطابق با کیفیت مشخص و استانداردی که تعریف شده، 
تحویل دهد. معاون اسبق وزیر صنعت تصریح می کند که عرضه کالا در بورس بی شک 
در شفافیت قیمت موثر است به خصوص اگر تعداد عرضه کننده ها زیاد باشند؛ زیرا همه 
می دانند که فلان کالا امروز در بورس با چه قیمتی معامله شده است پس تابلوی بورس 
برای خرده فروشان یا خرده خریداران هم قیمت واحدی را در بازار مشخص می کند. وی 
درباره احتمال استقبال معاملات پسته از سوی تولیدکنندگان اظهار می کند که بعید 
می دانم که مشکلی در عرضه بورسی پسته ایجاد شود. ساختار بازار پسته ما از قدیم 
این گونه بوده که پسته ای که روی درخت بوده را از باغدار می خریدند و برای صادرات 
آن در مرحله پس از برداشت، برنامه ریزی می کردند؛ اکنون نیز این روند می تواند از 
طریق بورس انجام شود. خسروتاج موفقت بازار پسته ایران در رقابت با بازارهای جهانی 
را مشروط می داند و خاطرنشان کرد: با وجود همه عوامل برتری پسته ایران در جهان 
و حتی در صورت قیمت پایین محصول ایران، اما اگر ما مقررات و ضوابط بهداشتی را 
رعایت نکنیم در رقابت با بهترین ها از صحنه عقب خواهیم افتاد؛ به همین دلیل یکی 
از مواردی که امروز برتری پسته آمریکا نسبت به ایران را می تواند تضمین کند، کنترل 
نکات بهداشتی است؛ در این زمینه با توجه به عرضه محصولات استاندارد و با مشخصات 
مشخص در بورس کالا، این بورس می تواند در موفقیت صادرات پسته ایران و رقابت با 

آمریکا نقش ویژه ای ایفا کند.

مدیرکل بازرسی مبارزه با پولشویی سازمان امور مالیاتی :

50 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی داریم
 مدیرکل بازرسی مبارزه با پولشویی سازمان امور مالیاتی با اشاره به فرار مالیاتی 40 
اطلاعات  داده های  ریز  دریافت  برای  قضایی  گفت:پیگیری  میلیاردی،  هزار  تا 50 

اقتصادی در دستور کار قرار گرفته است.
هادی خانی اظهار داشت: حدود 40 تا 50 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی برآورد 
می شود البته نمی توانیم به عدد دقیق فرار مالیاتی برسیم چون اشراف اطلاعاتی و 
ریزداده های لازم را نداریم و از نظر ما هر جا که ابهام اطلاعاتی در خصوص درآمدها داریم 

استعداد فرار مالیاتی وجود دارد.
افزود: در  امور مالیاتی  و فرار مالیاتی سازمان  با پولشویی  بازرسی مبارزه  مدیرکل 
دو جبهه بحث فرار مالیاتی پیگیری می شود، مسیر اول برخورد موردی و مسیر دوم 

هوشمند سازی نظام مالیاتی است.
وی ادامه داد: سازمان امور مالیاتی هوشمندسازی و مدرن سازی مالیاتی را در دستور 

کار دارد.
خانی گفت: هنوز تفکیک دقیقی درباره فرار مالیاتی وجود ندارد چراکه هنوز اشراف 

اطلاعاتی در این خصوص ایجاد نشده است.
وی با بیان اینکه، دسترسی سازمان به ریز داده های اقتصادی با چالش هایی همراه 
است چراکه هنوز معماری کلان اطلاعاتی باری تجمیع داده ها وجود ندارد، گفت: 
پیگیری قضایی برای دریافت ریز داده های اطلاعات اقتصادی در دستور کار قرار گرفته 
است. مدیرکل بازرسی مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی تاکید 
کرد: برای اثر بخش بودن و پویا بودن سازمان مالیاتی هیچ راهی جز مدرن سازی و 

هوشمندسازی نداریم.

مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران خبرداد

کاهش 35درصدی قیمت دام سنگین
 مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران با بیان اینکه قیمت دام سنگین و سبک نسبت 
به ابتدای سال به ترتیب حدود 35 و 10 درصد کاهش داشته است، گفت: عده ای 

مصمم هستند قیمت گوشت را در بازار ثابت نگه دارند.
سعید سلطانی  با بیان اینکه قیمت دام سنگین نسبت به ابتدای سال حدود 30 تا 35 
درصد کاهش یافته است، گفت: قیمت هرکیلوگرم دام زنده سنگین از 41 هزارتومان 
به کمتر از 30 هزارتومان رسیده و در نقاط مختلف بین 27 تا 29  هزارتومان عرضه می 
شود.   همچنین قیمت دام سبک زنده حدود 10 درصد در همین مدت کاهش داشته و 

از قیمت متوسط 46 تا 47 هزارتومان به 42 هزارتومان رسیده است.
وی درباره اینکه پیش بینی می کنید قیمت ها در هفته های آتی چگونه باشد؟، اضافه 
کرد: تولید امسال شرایط بسیار مطلوبی دارد، جلوی قاچاق دام نیز گرفته شده و نگرانی 
در این زمینه نداریم از طرف دیگر با مشکل انباشت دام سنگین در کشور روبرو هستیم 
و متاسفانه کسانی که واسطه بین تولیدکننده و مصرف کننده هستند دام ها را به قیمت 
مناسبی خریداری نمی کنند ضمن اینکه قیمت گوشت در بازار نیز کاهش نیافته واین 
در حالی است که دامدار در حال زیان است؛ بنابراین هر دو طرف تولیدکننده و مصرف 

کننده ضرر می کنند.

5 اقتصادی

گفت و گو :راضیه علیپور

 مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت می گوید: قاچاق کالا باعث 
شده تجارت رسمی ما با آنچه واقعا اتفاق می افتد فاصله زیادی داشته باشد. خیلی ها 
معتقد هستند تجارت متقابل ایران و پاکستان اکنون بیشتر از پنج میلیارد دلار است اما 

در آمارهای رسمی این رقم را نمی توان دید.
صادرات هر کشوری در تیررس ترین نقطه ای است که تحریم ها می تواند آن را نشانه 
بگیرد که ترکش های این موضوع بی شک به سراغ تولید آن کشور خواهد رفت. به 
به کشورهای  نام گذاری شده، صادرات  تولید«  همین منظور در سالی که »رونق 
همسایه به علاوه دو کشور چین و هند، اولویت اول برنامه ریزی صادراتی کشور تعیین 

شده است.
پنج کشور ترکیه، پاکستان، هند، چین و افغانستان جزو کشورهای حوزه آسیا و 
اقیانوسیه تقسیم بندی شده اند. خبرنگار اقتصادی ایرنا برای ارزیابی وضعیت تجارت 
با این کشورها و برنامه های در دست اجرا برای افزایش حجم تجارت، گفت وگویی با 
»سید رضا سید آقازاده« مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت انجام 

داده است که مشروح آن را در ادامه می خوانید:
تحریم ها موضوع جدیدی نیست با توجه به اینکه هم پیشتر تجربه آن را 
داشته ایم و هم بیش از یک سال از بوجود آمدن آن می گذرد. در این مدت برای 
افزایش تجارت با کشورهای حوزه شما چه اقداماتی انجام شده و تاثیرات آن چه 

بوده است؟
در سال جاری برای کاهش آثار منفی تحریم بر کشورهای همسایه تمرکز کرده ایم که 
می توان به عنوان فرصت به آن  نگریست. پیشتر عمده تمرکز ما به تجارت با کشورهای 
دوردست بود، اما امروزه توجهمان به کشورهای همسایه بیشتر شده است؛ یعنی 
کشورهایی که به دلیل ارتباط خاکی، امکانات تجاری در اختیار ما قرار می دهند. در 
این مدت برنامه های مشخصی را برای افزایش تبادلات با کشورهای همسایه تنظیم و 

همکاری هایمان را ساماندهی کرده ایم.  
 بهتر است درباره هر کشور مجزا صحبت شود تا از کلی گویی دور شویم. 

برای افزایش تجارت با کشور پاکستان چه اقداماتی انجام شده است؟

در این دوره کوتاه، یک هیات بلند پایه پاکستانی از ایران بازدید کرده اند و متعاقبا 
یک هیات به ریاست وزیر صنعت به پاکستان اعزام کردیم. همچنین هشتمین نشست 
کمیته مشترک تجاری بین دو کشور برگزار شد که نهمین نشست نیز به زودی برگزار 
می شود. از سوی دیگر موضوع تجارت آزاد با این کشور را پیگیری کرده ایم. این رفت 
و آمدها زمینه ساز توسعه مناسبات هستند . همچنین زمینه های تهاتر بین کشورهای 
همسایه هدف را شناسایی و با آن ها مذاکره می کنیم. در شرایطی که تبادلات مالی با 

مشکل مواجه است، این موضوع می تواند به حل مشکلات کمک کند. 
موضوع تجارت آزاد مساله و خواسته جدیدی نیست و قبل از تحریم ها 
هم فعالان اقتصادی تعرفه ها را مانعی جدی در برابر تجارت می دانستند. حتما 
باید با تحریم مواجه شویم که به فکر حل این مسائل بیفتیم؟ و سوال دوم اینکه 
سالهاست درباره تجارت آزاد، وعده داده شده و مذاکرات صورت گرفته، آیا 

زمانی برای تحقق این وعده پیش بینی و تعیین شده است؟
بله تجارت آزاد پدیده جدیدی نیست، اما در ارتباط ما با پاکستان می تواند پدیده ای 
جدید محسوب شود چون پیشتر نبود و اخیرا پیگیری آن را آغاز کرده ایم، دو طرف هم 

این اراده را دارند که زودتر کار نهایی شود.
کوتاهی  فاصله  با  هم  را  نهمین  و  کردیم  برگزار  را  اجلاس  هشتمین  ما  اینکه 
می خواهیم برگزار کنیم، در شرایط عادی احتمال داشت زمان بسیار بیشتری را به 
این کار اختصاص دهیم اما اکنون این اتفاقات به سرعت انجام می شود. می خواهیم 
توافقات اجلاس هشتم را تا اجلاس بعدی نهایی کنیم و مشکلات کار را احصا کرده و 

برای رفع آنها راه حل ارائه دهیم.
درباره هدفگذاری تجاری با پاکستان هنوز فاصله زیادی داریم، دلیل آن 

چیست؟
قاچاق کالا یک مشکل اساسی درباره تجارت با همسایه هاست که باعث شده 
تجارت رسمی ما با آنچه واقعا اتفاق می افتد فاصله زیادی داشته باشد. خیلی ها معتقد 
هستند تجارت متقابل ایران و پاکستان اکنون بیشتر از پنج میلیارد دلار است اما در 

آمارهای رسمی این رقم را نمی توان دید.
 وضعیت تجارت با کشور ترکیه از چه قرار است؟

بیست وهفتمین کمیسیون مشترک اقتصادی را برگزار کرده ایم و در آنجا مباحث 
گسترده ای مطرح شد در این زمینه که چگونه می توان در شرایط حاضر تجارت دو 
طرف را افزایش داد. یکی از موضوعات اصلی این است که اگر می شود کالایی را از 
کشور همسایه تامین  کرد، آن را از همان کشورها وارد یا کالا را به همان کشورها صادر 

کنیم.
یکی از مباحث با ترکیه موافقت نامه تجارت ترجیحی است که اکنون اجرایی شده. 
سعی می کنیم از طریق اصلاح فهرست های کالایی، از این موافقت نامه برای صادرات 

کالاهای مزیت دار استفاده کنیم.
 موضوع جذب سرمایه گذار خارجی در این برنامه ها لحاظ شده است؟

برنامه های ما عمدتا در حوزه تجاری است، قطعا این کالاها برای تولید و تنوع 
صادراتی نیاز به سرمایه گذاری دارند و همین دیدارها یکی از پایه های اصلی تبادل 

اطلاعات و دعوت از سرمایه گذاران است.
وظیفه اصلی جذب سرمایه گذاری به  عهده سازمان سرمایه گذاری خارجی است 
که با آنجا همکاری داریم. مثلا در کیش قرار است نمایشگاه سرمایه گذاری برگزار 
شود که از ما هم دعوت شده آنجا با هیات های خارجی ملاقات داشته و نیازهای 

سرمایه گذاری مان را با آنها در میان بگذاریم.
 این برنامه ریزی ها برای زمان تحریم انجام می شود، اما تنها نگرانی من این 
است که وقتی این دیدارها و گفت وگوها نتیجه بدهد که تحریم ها برداشته شده 
و کشور به حالت عادی بازگشته است. هدفگذاری زمانی برای اجرای توافقات 

در نظر گرفته اید؟
آنچه اینجا گفته می شود در چارچوبی است که رسانه ای شدن آن مشکل ساز نیست 
و نمی توان همه مسائل را رسانه  ای کرد. انتظار نداشته باشیم این تعاملات آشکار و 

شفاف جلوی چشم باشد که اگر اینطور بود، تمام راه ها بسته می شد.
 امروزه در شرایط سختی قرار داریم و در این شرایط سخت از هر ابزاری برای توسعه 
ارتباطات و معرفی فرصت ها باید استفاده شود. سعی می کنیم مناسبات را بیشتر کرده 

و روی کشورهای هدف تمرکز کنیم.
درباره چین برنامه 25 ساله ای تعریف کرده ایم. دیدارها و ملاقات ها به ما کمک 

می کند که با این کشور روابط را تنظیم کنیم.

گفته می شود محدودیت های داخلی ایران باعث کاهش حجم تجارت این 
کشور با چین شده است.

بله، از زمانی که ممنوعیت های وارداتی از طرف ایران اعمال شده، صادرات چین 
به ایران هر ماه با کاهش مواجه بوده است. باید توجه کرد که این سیاست ها به دلیل 

ضرورت های کشور اعمال شده است.
با کشورهای  برنامه ریزی کرد که حجم تجارت   یعنی هم زمان می توان 
همسایه را افزایش دهیم، اما سیاست های داخلی به گونه ای باشد که ما از هدف 

اصلی دور کند؟
به هرحال در شرایط تحریم با موانع تولید مواجه هستیم، داده ها به اندازه کافی 
نیست و آن ها را باید به جاهایی که اولویت بیشتری دارند اختصاص داد، منابع مالی 
نیز وضعیت مشابهی دارند. بنابراین اینکه انتظار داشتبه باشیم در شرایط تحریم 
صادراتمان روند رو به رشد داشته باشد شاید انتظار غیرمعقولی نباشد اما رسیدن به 

آن تلاش مضاعفی نیاز دارد.
در این مدت هم صادرات از نظر حجمی رشد داشته اما با کاهش ارزش رو به رو بوده 
است. در شرایط فعلی اگر می خواهیم به روند صادرات توجه کنیم نباید ارزش صادرات 
را ملاک قرار دهیم و از نظر وزنی باید به آن نگاه کنیم. بنابراین از نظر وزنی می توانیم 
انتظار رشد صادرات را در سال جاری داشته باشیم اما به لحاظ ارزشی به دلیل شرایط 

تحریم ممکن است این امر محقق نشود.
درباره سایر کشورها چه برنامه هایی وجود دارد؟

با کشورها توافقات تبادلات پولی هم داریم، مثل اینکه کالاها به ارزهای محلی 
مبادله شوند. الان با ترکیه با ارز محلی انجام می دهیم. با هند هم تبادل به روپیه انجام 
می دهیم که فعلا یکجانبه است و برای خریدهایمان از هند از روپیه استفاده می کنیم. 
برای صادرات هم پیشنهاداتی داده ایم که صادرکنندگان بتوانند از ارز محلی استفاده 
کنند. این موضوع برای سایر کشورها مانند چین هم مطرح شده اما هنوز به مرحله 

اجرا نرسیده است.
هر از گاهی مسئولان کشورهای همسایه اعلام می کنند که تابع تحریم های 
آمریکا علیه ایران نیستند. آیا این موضوع در مذاکرات و توافقات دو طرف و 

نهایتا در اجرای توافقات مشهود است یا صرفا در حد شعار باقی می ماند؟
پاسخ به این سوال سخت است. اینکه می گویند از تحریم ها تبعیت نمی کنیم، به این 
معنی است که می خواهند تعامل بیشتری با ما داشته باشند. بالاخره آن ها پای میز 
مذاکره می نشینند و راه های مختلف افزایش تبادلات را بررسی می کنند. کشورهایی 
مانند پاکستان و ترکیه که این حرف را می زنند، راه های ایجاد تعاملات و ساز و کارهای 

منجر به افزایش تعاملات را نبسته اند و طرف گفتگوی ما هستند.
تعامل  با ما  با کشورهایی که اصلا حاضر نیستند  وضعیت آن ها متفاوت است 
داشته باشند و راه های مذاکره را هم بسته اند. ولی با کشورهای همسایه مانند ترکیه 
و پاکستان در حوزه های مختلف بسیار مراوده و تعامل داشته و این امکان را داریم پای 

میز مشترک بنشینیم و راهکار مشترک بدست آوریم.
البته یکی دیگر از مشکلات فعالان اقتصادی این است که علیرغم اعلام 
حمایت مسئولان آن کشور از تجارت با ایران و فراهم کردن ساز و کارها، برخی 
پیروی  توافق نامه ها  از  چین،  کشور  در  بسیار  خصوصی  عمدتا  شرکت های 
نمی کنند، چرا که منافع آنها با منافع آمریکا در هم تنیده است و ممکن است از 

تجارت با ایران آسیب ببینند.
قبول دارم؛ برخی شرکت ها در بورس آمریکا فهرست شده  و حاضر نیستند به هیچ 
عنوان با ما همکاری رسمی داشته باشند. ولی برای چین نیز از نظر سیاسی راه بسته 
نشده و دو طرف دنبال ایجاد راهکاری برای افزایش تجارت هستند. به هرحال، 
همین مجموعه تعاملات و همکاری ها بوده که ما توانستیم تا کنون در این تحریم ها 
که شدیدترین تحریم های تاریخ بشریت علیه یک کشور هستند، سرپا بمانیم و نرخ 

ارز را تثبیت کنیم.
با توجه به اقداماتی که انجام شده، پیش بینی شما از میزان صادرات 

غیرنفتی به کشورهای حوزه تان در سال ۹۸ چیست؟
سخت ترین سوال این است. نمی شود رقم دقیقی اعلام کرد و همه ارقام برآوردی 
است که بر اساس فرضیات گفته می شود. با این حال فکر می کنم در نیمه دوم امسال 
از نظر وزنی، رشد صادرات را تجربه خواهیم کرد. اما از نظر ارزشی با توجه به اینکه 
پایه کالاها را در موارد زیادی کاهش داده ایم، اگر به رشد 10 درصدی در  قیمت 

صادرات هم برسیم شاید رشد خوبی باشد.

مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت:

قاچاق، مانع افزایش آمار تجارت با کشورهای همسایه است

ثروتمندترین های جامعه 23 برابر بیشتر از فقیرترین ها از یارانه بنزین برخوردارند. 
بهره مندی دهک دهمی ها از یارانه دارو نیز 19.5 برابر بیشتر از دهک اولی هاست. چنین 

تبعیض هایی، ضرورت اصلاح ساختار بودجه را روشن می کند.
1300 هزار میلیارد تومان؛ میزان کل یارانه ای است که دولت تا پایان سال 98 به 

شکل های مختلف پرداخت خواهد کرد.
بررسی ها نشان می دهد که ثروتمندان جامعه بسیار بیشتر از اقشار کم درآمد از این 
یارانه ها برخوردار هستند. به همین دلیل، یکی از اصلی ترین محورهای اصلاح بودجه 

سال 99 تغییر در این نظام یارانه هاست.
هر سال چقدر یارانه پرداخت می شود؟

طرح اصلاح ساختاری بودجه چهار بخش درآمدزایی پایدار، هزینه کرد کارا، ارتقای 
ثبات، توسعه و عدالت را در برمی گیرد. این چهار هدف، تنها از دو راه اصلاح نظام یارانه 

پنهان انرژی و اصلاح سیاست های حمایتی کالاهای اساسی امکان پذیر است.
در حال حاضر یارانه های بودجه ای، 22 درصد از کل منابع بودجه را به خود اختصاص 
هزار  می کند، 1300  پرداخت  سال  هر  دولت  که  هایی  یارانه  کل  میزان  داده است. 
میلیارد تومان است. از این میزان، 987 هزار میلیارد تومان آن یارانه پنهان است. 100 
هزار میلیارد تومان نیز به عنوان یارانه بودجه ای و 140 هزار میلیارد تومان به عنوان یارانه 

فرابودجه ای پرداخت می شود.
مجموع یارانه  پنهان در حوزه انرژی 898 هزار میلیارد تومان است که تنها 541 هزار 
میلیارد تومان از آن برای گاز طبیعی و 436 هزار میلیارد تومان متعلق به فرآورده های نفتی 

است.
در کل جهان از نظر پرداخت یارانه های پنهان انرژی در رتبه اول قرار دارد. بر اساس آمار 
سازمان بین المللی انرژی ایران سالانه 70 میلیارد دلار یارانه برای سوخت های فسیلی 
می پردازد. بعد از ایران در جایگاه دوم عربستان سعودی و چین قرار دارند که حجم یارانه 

پنهان سوخت این کشورها، حدود 45 میلیارد دلار است.
این یارانه ها از یک طرف هزینه های سنگینی را به دولت تحمیل کرده است و از طرف 
دیگر نتوانسته اند که به هدف خود یعنی توانمندسازی اقشار کم تر برخوردار جامعه 

برسند.
مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی تهران چند وقت پیش اعلام کرده بود که تنها 
در مورد سوخت، ثروتمندان جامعه 23 برابر بیشتر از دیگر اقشار از یارانه برخوردارهستند. 

خوانساری در یادداشتی گفته بود: »طبق برآورد سازمان مدیریت و برنامه ریزی در سال 
800 هزار میلیارد تومان یارانه پنهان پرداخت می شود. سهم یارانه انرژی نیز از این عدد 
قابل توجه است. در شرایطی که کل وابستگی اقتصاد کشور به نفت حدود 200 هزار 
میلیارد تومان است، آیا نمی شود به تدریج از کل اعتباراتی که به عنوان یارانه پرداخت 
 می شود، یک چهارمش را در بودجه صرف کنیم و یک چهارم را هم به صورت نقدی به 
دهک های آسیب پذیر جامعه بدهیم تا بتوانیم ساختار اقتصادی کشور را اصلاح کنیم؟ 
ورود به این عرصه نیاز به شجاعت و اقتدار دارد. محافظه کاری بیش از اندازه و توجه 
به برخی تحلیل ها که به وضوح آدرس غلط به تصمیم گیر می دهند، موجب شده تا 
مهم ترین اصلاح ساختاری اقتصاد ایران معطل بماند و همزمان منابع کشور هدر رود و 

مردم هم ناراضی تر از قبل شوند.«
رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: »طبق آمارهای رسمی در سال 1397 در بخش 
یارانه سوخت 123 هزار میلیارد تومان تنها به عنوان یارانه بنزین، 130 هزار میلیارد تومان 
به عنوان یارانه گازوئیل و 280 هزار میلیارد تومان برای گاز طبیعی پرداخت شده و در 
مجموع تنها یارانه این سه نوع انرژی 533 هزار میلیارد تومان بوده است. حالا تصور 
کنید اگر این اعداد به تولید بیایند، چقدر  می توانند اثرات مثبتی داشته باشند و به اصلاح 

ساختار اقتصادی منجر شوند.«
چقدر تبعیض در تخصیص یارانه ها وجود دارد؟

بررسی جزئیات گزارش مرکز آمار از میزان هزینه خانواده ها در دهک های مختلف، 
نشان می دهد که ثروتمندترین های جامعه 14 برابر بیشتر از فقیرترین ها هزینه می کنند. 
در سال 97، دهک اولی ها که کم درآمدترین های جامعه به حساب می آیند، ماهانه یک 
میلیون تومان هزینه کردند؛ در حالی که دهک دهمی ها یعنی ثروتمندترین افراد به طور 
میانگین در کل کشور ماهانه 14.5 میلیون تومان هزینه داشتند. به این ترتیب نسبت 
هزینه 10 درصد ثروتمند به 10 درصد فقیر جامعه در سال 1397 به رقم 14.5رسیده 
که این رقم بیشترین سطح در دهه 90 محسوب می شود. بررسی جزئیات آمارها از دهه 
هشتاد تا کنون نیز نشان می دهد که طی 5 سال اخیر، شکاف میان خانوارهای پردرآمد 

و کم درآمد افزایش یافته است.
به گواه اقتصاددان ها، کارشناسان اقتصادی و اجتماعی و مقامات مسئول، یکی از 

اصلی ترین دلایل افزایش اختلاف طبقاتی، وضعیت فعلی نظام یارانه ای بوده است.
تبعیض در برخورداری از یارانه ها تنها محدود به بنزین و اختلاف 23 برابری نیست. در 

یارانه هایی که به دارو اختصاص داده می شود، دهک دهم 19.5 برابر دهک اول از یارانه 
دولتی برخوردارند. برخورداری ثروتمندترین های جامعه نسبت به فقیرترین ها از یارانه 
کالاهای اساسی نیز 4.7 برابر بیشتر است. نسبت بهره مندی دهک دهم به دهک اول در 

یارانه برق 3.6 برابر و در یارانه گاز نیز 2.5 برابر است. 
در نتیجه، انتفاع مردم از یارانه های دریافتی با هزینه دولت در زمینه یارانه پرداختی 
همسان نیست. در شرایطی که معیشت مردم به واسطه پیامدهای تحریم های ظالمانه 
در تنگنای سختی قرار دارد و بودجه دولت برای حمایت از معیشت و تولید بسیار محدود 
اسناد  که  حالی است  در  این  است.  نامطلوب تر  بسیار  کشور  منابع  هدررفت  است، 
بالادستی، یعنی سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، قانون هدفمند کردن یارانه ها و 
قانون برنامه ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی بر حمایت هدفمند از معیشت و 

تولید و لحاظ مصالح عامه در مورد انفال و ثروت های ملی تاکید دارند.

ضرورت اصلاح ساختار بودجه برای هدفمند شدن واقعی یارانه ها

۹۸۷ هزار میلیارد تومان یارانه پنهان به چه کسانی می رسد؟

مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن  گفت :خانه هایی که از زمان دریافت مجوز پروانه ساختمانی تا زمان 
خرید اوراق تسهیلات قدمت 25 سال دارد می تواند تسهیلات اوراق دریافت کند

محمد حسن مرادی گفت: در بانک مسکن حسابی به نام "حساب ممتاز" وجود دارد که اوراق تسهیلات آن 
در بازار فرابورس داد و ستد می شود و افراد با خرید اوراق می توانند با ارائه به بانک از تسهیلات بانک مسکن 

استفاده کنند.
وی ادامه داد: سقف انفرادی تسهیلات اوراق مسکن در شهر تهران 60 میلیون تومان، مراکز استان ها و 
شهر های بیش از 200 هزار نفر 50 میلیون تومان، سایر شهر ها 40 میلیون تومان، سقف زوجین نیز در شهر 
تهران 100 میلیون تومان، مراکز استان ها و شهر های بیش از 200 هزار نفر 80 میلیون تومان و سایر شهر ها 

60 میلیون تومان است.
مرادی افزود: در گذشته اوراق تسهیلات مسکن به خانه هایی با قدمت کمتر از 20 سال تعلق می گرفت که 
طی بخشنامه جدید و در جهت اسانتر شدن شرایط برای خانه دار کردن اقشار جامعه این زمان به 25 سال 
رسید یعنی برای دریافت اوراق تسهیلات مسکن قدمت یک ملک از زمان صدور پروانه های ساختمانی می تواند 

تا 25 سال باشد تا بتواند سقف تسهیلات را دریافت کند.
مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن ادامه داد: خانه هایی با قدمت 30 سال نیز در شهر تهران 45 میلیون 
تومان، مراکز استان ها و شهر های بیش از 200 هزار نفر 40 میلیون تومان، سایر شهر ها 35 میلیون تومان 

می توانند از اوراق تسهیلات استفاده کنند.
وی بیان کرد: هر برگ اوراق تسهیلات مسکن 500 هزار تومان است و تا امروز قیمت هر برگ آن 37 هزار 
تومان می باشد بطور مثال فردی که قصد خرید یک واحد اپارتمان دارد برای دریافت تسهیلات 60 میلیون 

تومانی باید 120 برگ اوراق به قیمت حدود 4 میلیون و 800 هزار تومان خریداری کند.
وی بیان کرد: سود این اوراق 17.5 درصد است و اگر ملک در بافت فرسوده باشد سود اوراق 16 درصد 

خواهد بود.

در حالی که بر اساس اعلام بانک جهانی سرانه خط فقر در جهان 2 دلار در روز است، ایران روزانه نزدیک به 2.2 دلار یارانه سوخت فسیلی به 
شهروندان خود می دهد.  بر اساس بررسی های صور ت گرفته از سوی سازمان بین المللی انرژی ، ایران یکی از بالاترین یارانه های انرژی را در جهان 
به شهروندان خود پرداخت می کند که البته ناکارآمدی این شیوه پرداخت بیش از پیش مشخص شده است. هر چند با احتساب دلار 11 هزار و 
400 تومانی، دولت به ازای هر شهروند ایرانی روزانه 25هزار و 80 تومان یارانه سوخت های فسیلی تخصیص می دهد اما در عمل این شرایط منجر به 
بهبود وضعیت رفاهی نشده و در عمل مصرف بالای سوخت بحران های زیست محیطی و اقتصادی را به همراه داشته است.  ایران در حالی سالانه 
69 میلیارد دلار یارانه انرژی به شهروندان خود پرداخت می کند که سایر کشورهای نفت خیر همسایه در این حوزه رتبه هایی پایین تر از ایران را به خود 

اختصاص داده اند. یارانه سوخت های فسیلی در عربستان کمی بیش از 40 میلیارد دلار اعلام شده است.
 در این میان حجم یارانه های پرداختی به سوخت های فسیلی در عراق ، قزاقستان، کویت، ازبکستان، آرژانتین،ترکمنستان، لیبی، اوکراین و 
آفریقای جنوبی بسیار کمتر از ایران گزارش شده است.  میزان یارانه انرژی پرداختی در این کشورها کمتر از 10 میلیارد دلار است. کمترین یارانه در 

این حوزه در آفریقای جنوبی پرداخت می شود.
شدت بالای مصرف انرژی در ایران

 قیمت حامل های انرژی در ایران بسیار اندک است.ایران پس از ونزوئلا دومین بنزین ارزان جهان را عرضه می کند. پایین بودن قیمت سوخت 
در ایران زمینه را برای قاچاق گسترده حامل های انرژی از ایران فراهم کرده است.  هر چند سال هاست ضرورت اصلاح ساختار پرداخت یارانه به 
حامل های انرژی در ایران آشکار شده است اما عدم افزایش قیمت بنزین و گازوییل در سال های طولانی، همواره عقب ماندگی قیمت از کشورهای 
اطراف را رقم می زند.  ایران در چهل سال اخیر 15 بار افزایش قیمت بنزین را تجربه کرده است اما هنوز یارانه بسیار سنگینی را در این حوزه پرداخت 
می نماید.  بررسی ها نشان می دهد تنها در سال جاری بنزین یارانه پنهانی برابر با 180 هزار میلیارد تومان است که رقمی بسیار قابل توجه را تشکیل 
می دهد. درعین حال آخرین بررسی های صورت گرفته توسط بانک مرکزی نشان می دهد کمتر از 50 درصد جامعه ایران خودروی شخصی دارند، 
به این ترتیب یارانه تخصیص یافته به بنزین اتفاقا دهک های پردرآمد را در ایران نشانه می رود .  محاسبات صورت گرفته حکایت از آن دارد که ضریب 
برخورداری ثروتمندان از یارانه بنزین 23 برابر دهک های کم درآمد است و این خود نشان از بحران در این بخش دارد که تداوم این روند شکاف 
طبقاتی را افزایش داده و در نتیجه یارانه اهدافی عکس هدف اصلی تخصیص را محقق می نماید. قیمت بنزین در ایران از قیمت بنزین در ارزان ترین 

کشورهای همسایه سه هزار تومان ارزان تر است. قیمت بنزین از سال 1394 تا کنون تغییر نکرده است.

مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن اعلام کرد

پرداخت تسهیلات برای خرید خانه های با قدمت 25 سال
خط فقر جهانی روزی ۲ دلار؛ یارانه سوخت های فسیلی در ایران روزی۲.۲ دلار

ایرانی ها روزی 25000 تومان یارانه سوخت  می گیرند

آگهی فقدان مدرک
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب لیلی ابراهیم زاده فرزند محمد به شماره شناسنامه ۲۲6۴ صادره از قم در مقطع کارشناسی رشته علوم سیاسی صادره از واحد دانشگاهی قم 
مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به نشانی قم – پردیسان – بلوار دانشگاه – مجتمع دانشگاهی 

ص پ ۳6۴/۳۷۱۸5 – اداره فارغ التحصیلان ارسال نماید.
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رییس فدراسیون کاراته: 

روزهای سختی پیش روی کاراته ایران است
رییس فدراسیون کاراته با ابراز رضایت از عملکرد تیم های ملی کاراته مردان و زنان ایران 
در ششمین مرحله لیگ برتر کاراته وان 2019 در مسکو که با کسب عنوان قهرمانی همراه 

بود، گفت: هنوز راه طولانی و سختی در پیش داریم.
سید حسن طباطبایی درباره موفقیت کاراته مردان و زنان ایران در رقابت های کاراته وان 
مسکو که با کسب عنوان قهرمانی همراه بود، اظهار کرد: خدا را شکر در این دوره از رقابت 
ها و در راه کسب سهمیه المپیک تیم های ملی کاراته مردان و زنان ایران توانستتند نمایش 
خوبی داشته باشند و به امتیازات ارزشمندی برسند. کسب مدال های رنگارنگ در هر 2 
بخش بسیار مهم و ارزشمند بود و امتیازات بسیار خوبی را برای کسب سهمیه المپیک 

نصیب تیم ایران کرد.
رییس فدراسیون کاراته افزود: رقابت داخل تیم بین بچه ها نقش ویژه ای در موفقیت کاراته 
کاران ایران دارد و همگی در تلاش هستند با نشان دادن توانایی های خود بهترین عملکرد 

را داشته باشند و سهمیه المپیک را بگیرند.
وی گفت: در بخش بانوان نیز خوشبختانه شرایطمان روز به روز بهتر می شود و در این 
مسابقات نیز هر چند عباسعلی و خاکسار به مدال نرسیدند اما علیپور و بهمنیار به 2 
مدال طلای ارزشمند رسیدند و امتیازات خوبی را جمع آوری کردند. در بخش مردان نیز 

مدال های پورشیب، گنج زاده و عسگری مهم و حیاتی بود.
طباطبایی با تاکید بر اینکه روزهای سختی در انتظار کاراته ایران در راه کسب سهمیه 
المپیک است، گفت:  هر چه به المپیک نزدیکتر می شویم رقابت میان کشورها حساس 
و سخت تر می شود و کار ما نیز همانند بسیاری دیگر از کشورها برای کسب موفقیت 
سخت تر می شود. در این رقابت ها ایران در حضور کشورهای صاحب نام مثل اسپانیا، ژاپن، 
آذربایجان و ... توانست به عنوان قهرمانی برسد که این امر نشان دهنده جایگاه کاراته ایران 

است.
رییس فدراسیون کاراته خاطرنشان کرد: هر چند کاراته مردان و زنان ایران در این رقابت ها 
عملکرد خوبی داشت اما هنوز راه زیادی در پیش داریم و باید با تمرکز به دنبال موفقیت در 
رویدادهای باقیمانده و در نهایت کسب سهمیه های کامل المپیک باشیم.  خوشبختانه با 
توجه به حمایت های ارزشمند جامعه کاراته، شاهد همدلی بسیار خوبی در تیم های ملی 
هستیم و جا دارد از زحمات اهالی کاراته و مربیان زحمتکش در تمامی استان ها که تلاش 

آن ها نقش ویژه ای در رسیدن کاراته به این جایگاه داشته تشکر کنم.
وی افزود: دغدغه ما در حال حاضر در سبک وزن است که کار بسیار سختی برای کسب 
سهمیه المپیک داریم. امیدوارم با برنامه ریزی کادر فنی و تلاش هایی که صورت می پذیرد 
در این بخش نیز به موفقیت برسیم هر چند کار بسیار سختی در پیش داریم. امیدوارم 

بتوانیم در نهایت این مشکل را نیز حل کنیم و سهمیه های المپیک را بطور کامل بگیریم.
طباطبایی در پایان گفت: تمامی نفراتی که به مسکو اعزام شدند، چه  آن هایی که با هزینه 
فدراسیون و چه ورزشکارانی که با هزینه خودشان رفتند برای نام ایران جنگیدند و توانستند 
این افتخار را بدست بیاورند و عنوان قهرمانی را از آن ایران کنند. وزارت ورزش و شخص وزیر 
و داورزنی نیز همیشه در مشکلات پیش آمده حامی کاراته بوده اند و جا دارد از آن ها تشکر 

کنم. امیدوارم در نهایت از این آزمون بزرگ سربلند بیرون آییم.

تارتار یا مهاجری گزینه جانشینی وینگو

 علی دایی به پیکان می رود؟
مهدی تارتار و رضا مهاجری دو مربی که به صورت شفاهی با تیم های نفت مسجدسلیمان 

و نساجی مازندران قطع همکاری کرده اند، گزینه های هدایت تیم گل گهر هستند.
با پایان هفته ششم لیگ برتر فوتبال ایران و تعطیلی 17 روزه لیگ برتر به خاطر اردوها و 
بازی های تیم ملی فوتبال ایران، باشگاه ها این فرصت را پیدا کردند تا در برطرف کردن 

نقاط ضعف خود و تغییر در کادر فنی اقدام کنند.
گل گهر سیرجان که فصل گذشته با وینگو بگوویچ راهی لیگ برتر شد، بعد از انجام 6 
بازی در لیگ برتر و همچنین حذف از جام حذفی، اولین تیمی بود که زمزمه تغییراتش بلند 
شد. در نهایت وینگو بعد از باخت به استقلال به صورت غیر رسمی از سمتش برکنار شد و 

حالا مسئولان این تیم به دنبال سرمربی بعدی خود هستند.
از مهدی تارتار و رضا مهاجری به عنوان دو گزینه اصلی هدایت تیم گل گهر یاد می شود؛ 
دو مربی ای که به دلایل مختلف )از جمله شاید پیشنهاد گل گهر( از سمت های خود کنار 
کشیده اند. تارتار این فصل با تیم نفت مسجد سلیمان با مشکلات مالی زیادی دست و 
پنجه نرم می کرد و شب گذشته به خاطر همین مشکلات با انتشار پیامی در اینستاگرام 

خود از سمتش استعفا کرد.
رضا مهاجری هم که نتایج قابل توجهی با نساجی گرفته و بعد از گذشت 6 هفته این 
تیم را در رده پنجم جدول قرار داده بود، به دلیل آنچه که »مشکلات بازی کردن تعدادی 
از بازیکنانش« عنوان شده، به صورت شفاهی و نیابتی از سوی دستیارانش استعفا کرده 
است. از سوی دیگر علی دایی اولین گزینه مدنظر گل گهر بود ولی در نهایت با این باشگاه 
به توافق نرسید. دایی به مسئولان گل گهر اعلام کرد که فعلا قصد ندارد در لیگ برتر 
مربیگری کند. البته به نظر می رسد یکی از عوامل اصلی رد پیشنهاد گل گهر، عدم حضور 

این تیم در تهران است. دایی همواره در تیم هایی مربیگری کرده که در تهران قرار دارند.
همچنین شنیده می شود دایی نیم نگاهی به نیمکت تیم پیکان دارد. پیکان با حسین 
فرکی تا پایان هفته ششم فقط پنج امتیاز کسب کرده و در رده سیزدهم قرار دارد. دایی 
سال گذشته در اواخر دوران کاری اش در باشگاه سایپا انتقاداتی را نسبت به این کارخانه 
خودروسازی و عدم حمایت از باشگاه کرده بود و شاید یکی از موانع اصلی اش برای رسیدن 

به نیمکت پیکان همین موضوع باشد.

اسماعیل حلالی:

دلیل برکناری ام از پرسپولیس را نمی دانم
سرمربی پیشین تیم فوتبال امید پرسپولیس گفت: پس از چهار پیروزی به من گفتند 

دیگر سرمربی تیم امید نیستم.
اسماعیل حلالی درباره کنار گذاشته شدن از سرمربیگری تیم فوتبال امید پرسپولیس 

گفت: راجع به این موضوع تا تکلیفم مشخص نشده صحبت نمی کنم.
مربی پیشین امیدهای پرسپولیس افزود: هنوز بطور کتبی من اعلام نکردند و همه چیز 
شفاهی بود. حدود 10 روز است از تیمی که خودم ساختم بی خبرم. اتفاقاتی افتاده که 
فعلا در این باره سکوت می کنم. تکلیفم باید مشخص شود. من به تصمیم باشگاه احترام 
می گذارم. قبل از برکناری ام چهار برد متوالی داشتم و سپس گفتند دیگر سرمربی تیم 

نیستم.
وی به تساوی استقلال و پرسپولیس در دربی امیدها اشاره کرد و گفت: در رده پایه که 
کار می کنید باید به مسائل ذهنی و روحی بازیکن هم توجه کنید. تیم از لحاظ روحی برای 
دربی امیدها کاملا آماده بود اما در آستانه این دیدار، تمرکز تیم امید را با تصمیماتی که 

گرفته شد به هم زدند.

ابراهیم قاسم پور: 

تیم امید شانسی برای المپیکی شدن ندارد
 سرمربی اسبق تیم فوتبال امید گفت: با شرایطی که تیم امید دارد به نظر نمی رسد 
بتواند در مسابقه های مقدماتی بازی های المپیک 2020 توکیو موفق باشد و شانسی برای 

المپیکی شدن ندارد.
»ابراهیم قاسمپور« اظهار داشت: متاسفانه در کمیته فنی افراد فوتبالی حضور دارند اما 
تصمیمات غیر کارشناسی و غیر فوتبالی می گیرند که قابل پذیرش نیست.  جای سووال 
است که اگر »حمید استیلی« توانایی فنی داشت چرا زودتر به عنوان سرمربی انتخاب نشد 

و اگر »فرهاد مجیدی« توانایی فنی نداشت چرا سرمربی شد.
پیشکسوت فوتبال خاطرنشان کرد: انتخاباتی که در فدراسیون فوتبال صورت می گیرد بر 

اساس شایستگی و توانایی های فنی نیست.
قاسمپور تصریح کرد: در گذشته شاهد این بودیم، مربیانی که به عنوان سرمربی انتخاب 

شده اند که در تیم هایشان ناکام مطلق بوده اند و کارنامه غیر قابل دفاعی داشتند.
مربی اسبق امید ایران تاکید کرد: با این روندی که تیم امید ایران دارد بعید به نظر می رسد 
بتواند در مسابقات مقدماتی به موفقیت برسد. وی در پایان گفت: حسرت نرفتن امید ایران 
به المپیک بازهم برای ما ادامه خواهد داشت و باید چند ماه  دیگر شاهد نشست مدیران 

فدراسیون فوتبال در خصوص ناکامی این تیم باشیم.
 

رنکینگ اتحادیه جهانی کشتی؛

یزدانی و کریمی در جمع برترین آزادکاران
 تازه ترین رنکینگ اتحادیه جهانی جهانی کشتی با توجه به پایان رقابتهای جهانی منتشر 

شد که طی آن آزادکاران ایران وضعیت به مراتب بهتری نسبت به فرنگی کاران دارند.
طبق اعلام تازه ترین رنکینگ اتحادیه جهانی کشتی که با پایان رقابتهای جهانی 2019 
قزاقستان منتشر شد، برترین آزاد و فرنگی کاران جهان از سوی اتحادیه جهانی معرفی 
شدند. بر این اساس نام حسن یزدانی و علیرضا کریمی در جمع برترین آزادکاران قرار دارد، 

ولی خبری از فرنگی کاران ایران در جمع سه نفر برتر اوزان دهگانه نیست.

حضور بانوان در دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و کامبوج هر چند اتفاق خوبی 
خواهد بود اما در صورت بی تدبیری مسئولان می تواند اتفاقاتی که برای آقایان رخ 

داده را تشدید کند.
 تیم ملی فوتبال ایران روز پنجشنبه در مرحله مقدماتی جام جهانی و جام ملت های 
آسیا در شرایطی برابر کامبوج به میدان خواهد رفت که ورزشگاه آزادی شرایط متفاوتی 

را مشاهده خواهد کرد.
هر چند این برای اولین بار نیست که بانوان وارد ورزشگاه آزادی می شوند و پیش از 
این نیز بارها در رویدادها و مسابقات مختلف روی سکوها نشسته اند، اما از این جهت 
که برای نخستین بار بلیت فروشی گسترده صورت گرفته و تعداد بیشتری از بانوان به 

ورزشگاه خواهند آمد، متفاوت است. 
دیدگاه  های متفاوت

ورود بانوان به ورزشگاه سالهاست که یکی از سوژه های فوتبال ایران است و بارها 
کارشناسان، صاحب نظران، مسئولان سیاسی و مذهبی و حتی نهادهای بین المللی 
در این مورد اظهار نظر کرده اند. برخی موافق حضور زنان در ورزشگاه بودند و برخی 
هم حضور آنها را به صلاح نمی دانستند. طبیعتا هرکدام هم برای دفاع از اعتقادشان 
دلایل خاصی داشتند. همین اختلاف نظرها باعث شد در سالهای اخیر با وجود 
فشارهایی که از سوی فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا وجود داشت، تصمیم واحدی 

گرفته نشود.
زیرساخت هایی که فراهم نیست

یکی از دلایلی که مخالفان از آن برای دیکته کردن نظرشان استفاده می کردند، 
فراهم نبودن زیرساخت های حضور بانوان در ورزشگاه ها بود که البته از این منظر 
حق با آنهاست. آنهایی که به ورزشگاه های مختلف ایران سری زده اند و نگاه واقع 
بینانه ای به این موضوع دارند تایید می کنند که ساختار فیزیکی این ورزشگاه ها برای 
حضور آقایان هم مناسب نیست، چه برسد برای بانوان. در ورزشگاه آزادی هم که 

استانداردترین ورزشگاه ایران است، چنین شرایطی برای بانوان نیست.
هشدار به مسئولان فدراسیون فوتبال

این درست که ورود بانوان به ورزشگاه می تواند یک اتفاق خوب و مثبت برای این 
رشته و برای قشر عظیمی از جامعه کشور باشد، اما این حضور یک شمشیر دو لبه 
خواهد بود که اگر با بی تدبیری و سهل انگاری مسئولان همراه شود، این طرح را در 
همین گام اول متوقف خواهد کرد. مسئولان فدراسیون فوتبال نباید از این اتفاق به 
عنوان یک فتح بزرگ یاد کنند و تمرکزشان را از روی مدیریت این حضور بردارند و شادی 
پیش از پیروزی کنند. چه بسا اگر اتفاقاتی که برای حضور آقایان در ورزشگاه ها افتاده 

در این بازی هم تکرار شود، اوضاع بدتر از قبل خواهد شد.
واقعیت تلخی که باید پذیرفت

سالهاست آقایان به ورزشگاه ها می روند تا مسابقات فوتبال را از نزدیک تماشا کنند. 
طبیعتا این همه حضور تجربه مدیریت کردن مسئولان در ورود تماشاگران را بالا برده 

است. با این حال هنوز برای ورود آقایان به ورزشگاه ها مشکلات زیادی وجود دارد و 
کمتر مسابقه ای را شاهد هستیم که طی آن درگیری، مشکلات بلیت فروشی، گیت 
های الکترونیکی، اعتراض به داور و یا تیم حریف، پرتاب  اشیاء، شکستن صندلی و 
...رخ ندهد. واقعیت این است که زمینه حضور بی دردسر و بدون مشکل آقایان هم به 

ورزشگاه ها فراهم نیست، چه برسد به حضور بانوان.
دغدغه هایی که باید مدیریت شود

با تاکید بر اینکه ورود بانوان به ورزشگاه ها و تماشای مسابقات از نزدیک می تواند یک 
اتفاق خوب باشد، اما بررسی شرایط فیزیکی ورزشگاه آزادی و آمد و شد تماشاگران، 
دغدغه هایی را برای حضور بانوان ایجاد می کند. برای دیدار ایران و کامبوج پیش 
بینی حضور حدود پنج هزار تماشاگر خانم شده است. اما آیا برای رفت و آمد آنها به 
ورزشگاه، عبور از گیت های ویژه، نشستن در سکوهای مناسب، در اختیار قرار دادن 

سرویس های بهداشتی و بوفه ها و ... تدبیر لازم صورت گرفته است؟
اولین تجربه ای که نباید آخرین باشد

مسئولان فدراسیون فوتبال و هرکسی که در این زمینه مسئولیت دارد باید هوشیار 
باشند و تمام توانشان را بگذارند که اولین حضور جدی بانوان در ورزشگاه ها به گونه ای 
مدیریت شود که آخرین بار آن نباشد. اگر اتفاقاتی که برای ورود آقایان در هفته های 
ابتدایی لیگ نوزدهم رخ داد، برای بانوان هم بیفتد هر چه تاکنون ساخته شده بود فرو 
خواهد ریخت و شرایط برای ادامه این حضور دشوارتر از قبل خواهد شد و مخالفان 

پرچم پیروزی در دست خواهند گرفت. 
همه برای یک »پرچم«

مهمترین اتفاق دیدار روز پنجشنبه حضور همه تماشاگران برای موفقیت یک تیم 
است. برای پیروزی تیم ملی فوتبال ایران است که باعث خواهد شد همه تماشاگران 
با در دست داشتن پرچم ایران به ورزشگاه بیایند و یکدل و همراه خواهان پیروزی تیم 
ملی کشورشان خواهند شد. این همدلی و اتحاد می تواند نخستین حضور بانوان را 
به یک اتفاق خوب و ماندگار تبدیل کند. جایی که خبری از طرفداری از قرمز و آبی 

نخواهد بود و همه برای سربلندی »ایران« فریاد خواهد کشید.

اولین تجربه ای که نباید آخرین باشد

 حضور بانوان و شمشیر دو لبه

این در سایه  از  دروازبان نخست تیم استقلال تهران که پیش 
قرار گرفتن را بهانه عدم حضورش در تیم ملی عنوان کرده بود، با 
وجود پوشیدن شماره یک استقلال جایی در لیست نهایی »مارک 

ویلموتس« سرمربی تیم ملی فوتبال ایران ندارد.
هواداران فوتبال »سیدحسین حسینی« دروازبان شماره یک این 
روزهای استقلال تهران را با رکورد بسته نگه داشتن دروازه )کلین 
شیت( تاریخ فوتبال ایران می شناسند. استعدادی که اکنون در 
سن 27 سالگی قرار دارد و همچنان در تلاش است که در لیست 

23 نفره تیم ملی جای ثابتی داشته باشد.  
فوتبال  تیم  در  سربازی  خدمت  دوره  گذراندن  از  پس  که  وی 
»ملوان انزلی« به استقلال تهران برگشته بود با رد شدن از رکورد 
تمام دروازه بان های تاریخ فوتبال ایران، به چهره ای شناخته شده 
تبدیل و یکی از مدعیان حضور در جام جهانی 2018 روسیه بود. 
اما لیست نهایی مسافران روسیه که منتشر شد »کارلوس کی روش« 
سرمربی وقت تیم ملی خط قرمز بر نام وی کشید تا او نیز مانند 
پرواز  از  غفوری«  »وریا  و  »کاوه رضایی«  »سیدجلال حسینی«، 

مسکو جا بماند.
پس از این اقدام بود که حسینی علیه  »وینفرد شفر« سرمربی 
نیمکت  و  گرفت  موضع  باشگاه  این  مجموعه  و  استقلال  وقت 
نشینی در استقلال را در این تصمیم مرد پرتغالی موثر قلمداد 

کرد. داستان خط خوردن از لیست کی روش برای حسینی تمامی 
نداشت؛ »پیام نیازمند« دروازه بان تیم سپاهان در جام ملت های 

آسیا 2019 جانشین او شد.
فصل هجدهم به پایان رسید و حسینی از نیمکت نشینی خسته 
شده بود، عنوان کرد به تیمی می رود که شماره یک باشد و بازی او 
نیز مورد توجه قرار گیرد. »سیدمهدی رحمتی« در سال های پایانی 
دروازه بانی بود و مسوولان استقلال ترجیح دادند تا رحمتی را از 
لیست خارج کنند تا حسینی  پس از سال ها شماره یک شود. شرط 
حسینی محقق شد و او با آمدن »مارک ویلموتس« بلژیکی امیدوار 
به حضور در دروازه تیم ملی بود اما پیش شرط امضای قرار داد این 
بازیکن به حربه ای علیه او تبدیل و در نهایت حسینیِ بدون رقیب، 

یکی از بدترین فصل های خود را تاکنون به نمایش گذاشته است.
این دروازه بان در 6 بازی نخست لیگ نوزدهم، هفت گل دریافت 
کرده است؛ هفت گلی که نشان می دهد او بدون رحمتی و رقیب 
قدر، انگیزه برای تلاش ندارد. استقلال در لیگ هجدهم با 13 گل 
خورد بهترین عملکرد دفاعی داشت. حسینی تا هفته ششم لیگ 

نوزدهم، 60 درصد گل های لیگ هجدهم را دریافت کرده است.
پایان هفته ششم همزمان با اعلام لیست تیم ملی فوتبال از سوی 
ویلموتس برای دیدار برابر کامبوج و بحرین بود و داستان حذف 
با اعلام لیست نهایی تیم ملی  حسینی وارد فصل جدید شد. 

فوتبال ایران کارشناسان به این باور رسیدند که ویلموتس برخلاف 
کی روش بر روی یک بازیکن خاص نظر ندارد بلکه عملکرد در لیگ و 
لیگ های خارجی مهمترین فاکتور او به شمار می رود. فاکتوری که 
موجب شد تا برخی از بازیکنان بزرگ مانند »علیرضا جهانبخش« 
با وجود حضور در لیگ جزیره، تنها به خاطر نیمکت نشینی در تیم 

برایتون جایی در تفکر مرد بلژیکی نداشته باشند.
این تفکر نقطه مقابل کی روش است که »رامین رضاییان« بدون 

تیم را در لیست قرار می داد.
 با این شرایط تمام پیش فرض های ذهنی حسینی در راه رسیدن 
به تیم ملی در حال ابطال است؛ ابطالی که دیگر مقصر آن وینفرد 
شفر یا سید مهدی رحمتی نیست بلکه عملکرد این دروازه بان 
موجب شده تا نفر نخست کادر فنی فوتبال ملی ایران نگاه مثبتی 

به او نداشته باشد.
حسینی بدون رقیب بی انگیزه است و این را می شود در خروج 
برتر در 6 مسابقه  او  در لیگ  او مشاهده کرد.  و دفع توپ های 
هفت گل و در تک بازی جام حذفی نیز یک گل دریافت کرد. این 
عملکرد در حالی است که 2 رقیب دیگر او »پیام نیازمند« و »رشید 
مظاهری« در 6 هفته گذشته هیچ گلی دریافت نکردند و اگر این 
رکورد ادامه داشته باشد ممکن است حسینی رکورد کلین شیت 

خود را نیز از دست بدهد.

حسینی در فصل نقل و انتقالات با پیش شرط های غیرحرفه ای 
خود نه تنها مسبب خط خوردن از تیم ویلموتس است بلکه اصرار 
وی در بی رقیب بودن برای رسیدن به تیم ملی موجب شد تا »آندره 

استراماچونی« در پست دروازه بانی دست خالی باشد.

عملکرد دروازبان اول استقلال تهران نشان می دهد

حسینی - تیم ملی؛ فراقی که وصال ندارد

 اردوی جدید تیم فوتبال امید با کادر فنی جدید در حالی برگزار می شود که نکات 
ویژه ای درباره بازیکنان دعوت شده وجود دارد.

بعد از استعفای فرهاد مجیدی و 24 ساعت بعد از روی کار آمدن حمید استیلی از 
لیست جدید تیم فوتبال امید رونمایی شد و 35 بازیکن به این اردو فراخوانده شدند. 
مشخص نیست که این بازیکنان توسط فرهاد مجیدی انتخاب شده اند یا حمید استیلی 
با علم به اینکه مجیدی دیگر سرمربی تیم نخواهد بود قبل از پست گرفتن، بازیکنان 
مدنظرش را انتخاب کرده بود یا کمیته فنی به صورت جمعی در این باره تصمیم گیری 
کرده است. به هر ترتیب تغییرات ملموسی نسبت به نفرات اردوی قبلی به وجود آمده 
و بازیکنانی که در لیگ نمایش قابل توجهی داشتند حالا عضوی از تیم امید به شمار 

می روند.
فقط سه تیم لیگ برتری نماینده ندارند

برخلاف لیست تیم ملی بزرگسالان که تنها چهار تیم داخلی در آن نماینده داشتند؛ 
در لیست 35 نفره تیم امید 13 تیم لیگ برتری بازیکن دارند و تنها سه تیم پارس جنوبی 
جم، گل گهر سیرجان و شاهین شهرداری بوشهر بی نماینده هستند. در ضمن 2 تیم 
لیگ یکی فجرسپاسی شیراز و استقلال خوزستان نیز در لیست مذکور سهمیه دارند. 
سایپا صدرنشین شد؛ استقلال دومی مشترک را به دست آورد تیم ابراهیم صادقی در 
این فصل از رقابت های لیگ برتر از تمام تیم ها جوانتر است. آنها در لیست تیم امید نیز 

صدرنشین هستند و 6 سهمیه دارند. این می تواند هم اتفاق خوبی برای نارنجی پوشان 
باشد و هم یک چالش. چرا که در تعطیلات به وجود آمده صادقی چند مهره اصلی خود 

را به همراه ندارد. بعد از سایپا، تیم های استقلال و فولاد خوزستان چهار نماینده دارند.
تنها بازیکن مشترک ویلموتس و استیلی

محمد محبی بازیکنی است که اگر به تیم ملی بزرگسالان دعوت نمی شد حالا در بین 
بازیکنان تیم امید بود. او تنها مهره تیم ویلموتس است که زیر 23 سال سن دارد و در 
اردوی قبلی تیم امید برای بازی با ازبکستان هم جزو دعوت شده ها بود ولی حالا این 
اتفاق رخ نداده و طی تعاملی که بین تیم بزرگسالان و امید وجود دارد؛ محبی راهی 

اردوی تیم بزرگسالان شده است.
 ۱۳ بازیکن جدید در لیست جدید

در اردوی قبلی فرهاد مجیدی 27 بازیکن را به اردو فراخواند و حالا این تعداد به 35 
نفر افزایش پیدا کرده است. نسبت به اردوی قبلی 13 بازیکن جدید حضور دارند. امید 
دره از سایپا، سینا خادم پور و سجاد آقایی از استقلال، محمدرضا آزادی از تراکتور، 
عارف آغاسی و امیرحسین باقرپور از فولاد، مهدی عبدی از پرسپولیس، جعفر سلمانی 
از صنعت نفت آبّادان، رحمان جعفری و علی شجاعی از نساجی، اسماعیل باباحاجی 
از فجرسپاسی، رامین داوودی از استقلال خوزستان و حبیب فرعباسی از نفت مسجد 
سلیمان کسانی هستند که در اردوی قبل حاضر نبودند و برخی از آنها نیز برای نخستین 

بار به تیم فوتبال امید دعوت می شوند.
قاتل و فرشته نجات استقلال ویژه ترین تازه واردهای تیم امید

در بین بازیکنان جدیدی که اضافه شده اند مهدی عبدی و سجاد آقایی چهره های 
ویژه ای هستند. عبدی در شهرآورد شماره 91 دروازه استقلال را باز کرد و چهره شد. 
سجاد آقایی نیز در دیدار جام حذفی استقلال مقابل گل ریحان با یک گل و یک پاس 
گل به دعوت شده ها اضافه شد. رحمان جعفری، علی شجاعی، عارف آغاسی، جعفر 
سلمانی و امیرحسین باقرپور دیگر دعوت شده های ویژه هستند. این بازیکنان در لیگ 

نوزدهم نمایش قابل توجهی داشته اند.
آقای لژیونر، مهمترین غایب

محمدمهدی مهدی خانی بازیکن فصل قبل تیم شهر خودرو که حالا در لیگ کرواسی 
عضویت دارد مهمترین غایب این اردو به شمار می رود. او در بازی های قبلی تیم امید 
جزو موثرترین بازیکنان بود ولی حالا در جمع 35 بازیکن فراخوانده شده نیست. یونس 
دلفی از شارلروا تنها بازیکن لژیونر دعوت شده محسوب می شود. اردوی تیم فوتبال 
امید از 15 تا 22 مهر زیر نظر کادر فنی جدید به انجام خواهد رسید. گفتنی است این 
تیم باید در دی ماه در دور نهایی رقابت های انتخابی المپیک 2020 توکیو در قالب 
مسابقات قهرمانی آسیا شرکت کند. ایران با تیم های چین، کره جنوبی و ازبکستان هم 

گروه است.

13 تازه وارد از جمله قاتل و فرشته نجات استقلال

همه چیز درباره لیست جدید تیم ملی امید

برایتون حالا برای علیرضا  بازیکن فصل پیش  عنوان گرانترین 
تبدیل به سوژه ای شده تا فشار بیشتری به این ستاره تکنیکی 

فوتبال ایران وارد شود.
ایرانیانی که لیگ برتر جزیره را هر هفته پیگیری می کنند، علاوه 
بر تماشا و تعقیب هفتگی نتایج آرسنال، منچستر یونایتد، لیورپول 
و بقیه، یک دغدغه دیگر هم دارند؛ »این هفته علیرضا جهانبخش 
در ترکیب اصلی برایتون هست؟« از ابتدای فصل جدید و در حالی 
که هشت هفته از لیگ برتر گذشته، پاسخ این سؤال یک واژه کوتاهِ 

تکراری بوده: »نه«!
علیرضا سه هفته را به خاطر مصدومیت از دست داد ولی در بقیه 
بازی ها هم یا روی سکو بوده یا نیمکت. او بعد از اینکه در آخرین بازی 
فصل گذشته در لیگ، مقابل منچسترسیتی فیکس بود و 66 دقیقه 
هم بازی کرد، در 10 بازی این فصل برایتون در جام های مختلف، 
فقط در بازی مقابل تیم دسته سومی بریستول راورز در »لیگ کاپ« 
در ترکیب اصلی برای »مرغ های دریایی« بازی کرده و در بقیه بازی ها 
هیچ فرصتی برای عرض اندام نداشته است. جهانبخش حتی در 
بازی های دوستانه پیش فصل هم چندان به کار گرفته نشد و حالا که 
مشخص شده گراهام پاتر اعتقاد چندانی به او ندارد، »ای کاش« ها 
دوباره اوج گرفته که چرا علیرضا در آغاز فصل پیشنهاد انتقال قرضی 

آیندهوون را نپذیرفت و به هلند برنگشت؟
برایتون در میان باشگاه های انگلیسی، تیمی بزرگ با یک پیشینه 
پرافتخار نیست. هیچ وقت هم قرار نیست قهرمان لیگ شود و همین 
که در سطح اول فوتبال جزیره بماند، برای برایتون موفقیت بزرگی 
است. گراهام پاتر که از آغاز فصل جانشین کریس هیتن شده، تا 

اینجا در 8 بازی، 9 امتیاز به دست آورده و همین الان، هم امتیاز با 
منچستریونایتد و بالاتر از اورتون و نیوکاسل قرار گرفته. یعنی رتبه 
می شود  محسوب  دستاورد  یک  پاتر  گراهام  برای  برایتون،  فعلی 
و دلیلی ندارد که بخواهد مدام نفرات تیمش را جابه جا کند. پاتر 
گاهی تیمش را با روش 2 -4 -4 به زمین می فرستد که در این آرایش 
پاسکال گروس آلمانی، هافبک راست همیشه ثابت تیم است و در 
سمت چپ هم معمولًا از آرون موی استرالیایی استفاده می کند. 
در بعضی مواقع هم   آرایش 3 - 4 -3 را انتخاب می کند که در تنها 

بازی ای که جهانبخش به زمین آمد، بازیکن 26 ساله ایرانی را در 
پست وینگر راست به زمین فرستاد. در خط حمله هم آرون کانلی، 
بازیکن 19 ساله ایرلندی یکی از پدیده های برایتون تا اینجا بوده. 
کانلی از آکادمی به تیم اصلی راه یافته و تاکنون در 5 بازی لیگ، 
دو گل زده. گراهام پاتر در آغاز فصل درباره جهانبخش گفته بود 
»علیرضا دوندگی زیادی دارد و به بازی عرض می دهد« ولی آنچه 
که باعث شده جهانبخش همچنان در برایتون نیمکت نشین باشد 
این است که او هنوز نتوانسته با سرعت فوتبال انگلیس تطبیق پیدا 

کند و برخلاف دوران درخشانش در هلند، نه گل می زند و نه پاس 
گل می دهد.

 از منظر محاسبات فوتبال ایرانی، باشگاهی که بازیکن 20 میلیون 
یورویی خریده باید به هر شکل ممکن از این بازیکن استفاده کند اما 
در فوتبال انگلیس که درآمد باشگاه های کوچکی مثل برایتون از حق 
پخش تلویزیونی از برخی باشگاه های بزرگ آلمانی بیشتر است، این 
محاسبه ها و مصلحت اندیشی ها جایی ندارد و هیچ الزامی نیست که 

بازیکن گرانقیمت  حتماً در ترکیب اصلی حضور داشته باشد.
اوضاع برای جهانبخش وقتی دشوارتر می شود که می بینیم در 
آخرین لیست مارک ویلموتس برای دو بازی مقابل کامبوج و بحرین، 
نامی از او دیده نمی شود. این برای اولین بار در 4 سال گذشته است 
که جهانبخش مصدوم نیست ولی راهی به فهرست تیم ملی پیدا 
نمی کند. دور شدن از تیم ملی طبعاً برای جهانبخش خوشایند 
نیست اما شاید این مجال دو هفته ای تعطیلی بازی های باشگاهی، 
در  مستمر  حضور  با  که  باشد  جهانبخش  برای  مناسبی  فرصت 

تمرینات باشگاهی، موقعیتش را در برایتون بهبود بخشد.
اگر اوضاع او تا ژانویه به همین منوال پیش برود و به جای بازی در 
لیگ برتر، تماشاگر رقابت برایتون از روی نیمکت باشد، شاید بهتر 
باشد این بار به پیشنهاد انتقال قرضی به باشگاه هایی نظیر آیندهوون 
و فاینورد پاسخ مثبت بدهد. جایی که دوباره فریاد گزارشگر ها و 
تلفظ متفاوت نام او "جاهانبکش" تبدیل به موتیف جذاب هفتگی 
ما و علیرضا بشود. نیمکت نشینی یکی از قواعد فوتبال است اما 
پیچ شدن به نیمکت برای مدتی طولانی روزگار را برای جهانبخش 

دشوارتر از امروز می کند.

نیمکت نشینی در برایتون و خروج از لیست ملی

ما همان جهانبخش خودمان را می خواهیم!

آگهی فقدان مدرک
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب مریم بلند فرزند عبداله به شماره شناسنامه ۱۷۱6۷ صادره از قم در مقطع کارشناسی رشته علوم تربیتی صادره از واحد دانشگاهی قم مفقود گردیده است 

و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به نشانی قم – پردیسان – بلوار دانشگاه – مجتمع دانشگاهی ص پ ۳6۴/۳۷۱۸5 – اداره فارغ 
التحصیلان ارسال نماید.
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سخنگوی دولت گفت:: یکی از سیاست های خدشه ناپذیر دولت گسترش مناسبات با 
همسایگان است که یکی از ضرورت های سیاست دولت تدبیر و امید است.

 علی ربیعی روز دوشنبه در نشست خبری  خود اظهارداشت :سفر هفته گذشته رئیس 
جمهور به ارمنستان برای شرکت در اتحادیه اقتصادی اوراسیا با حضور شش کشور با این 
هدف صورت پذیرفت و این سفر از اهمیت فوق العاده ای در همگرایی منطقه ای برخوردار 
بود.وی افزود : ما با اوراسیا از دی ماه 94 توافقی برای تشکیل کمیته مشترکی به منظور 
مطالعات امکان سنجی انعقاد توافقنامه تجارت ترجیحی انجام دادیم و با پنج کشور با بازار 

200 میلیون نفری به موافقت نامه تجارت آزاد دست یافتیم.
سخنگوی دولت اضافه کرد: در مرحله نخست این موافقت نامه از پنجم آبان اجرایی 
می شود و براساس آن 502 قلم کالای صنعتی و کشاورزی مشمول تثبیت و حذف تعرفه 
خواهد شد. وی افزود: مناسبات با همسایگان فقط منحصر به اوراسیا نیست و در دیدار سه 
جانبه مسئولان ایران، روسیه و ارمنستان هم به پیشرفت های مهمی در گسترش مناسبات 

سه جانبه دست یافتیم از جمله احداث راه اهن شمال - جنوب.
ربیعی گفت:: هدف ما گسترش این مناسبات با همه کشور های منطقه و همسایگان به 
ویژه کشور های حوزه خلیج فارس است. وی تصریح کرد: ما مایل نیستیم هیچ کشوری 
را در همسایگی خود از دایره پیوند های سیاسی اقتصادی و فرهنگی مستثنی کنیم و به 
همین دلیل در ماه های گذشته دولت جمهوری اسلامی ایران تلاش کرده است که از همه 
ظرفیت ها برای بهبود روابط با کشور های حاشیه خلیج فارس به ویژه از طریق راهکار های 

دیپلماتیک استفاده کند و اوج آن پیشنهاد رئیس جمهور برای تشکیل ائتلاف امید بود.
ربیعی گفت: همه ما و کشور های حوزه خلیج فارس باید هوشیار باشیم که بدخواهانی 
هستند که در صدد تخریب هر گونه گشایش در روابط ما با ان دسته از همسایگانی اند که در 
سال های اخیر با آن ها دچار اختلاف نظر شده ایم، اما آن ها باید بدانند تلاش دولت برای 

پیشرفت صلح و دوستی با همسایگان ما متوقف نخواهد شد.
تبلیغات مسموم و جعلی ملت ایران و عراق را از هم جدا نمی کند

 سخنگوی دولت گفت: شهروندان عراقی ضمن پیگیری مطالبات خود باید از هوشیاری 
لازم برای ممانعت از سوء استفاده بدخواهان از مطالبات مدنی خود برخوردار باشند.

علی ربیعی در نشست خبری افزود: امروز ملت ما به خوبی واقف است که برخورداری از 
روابط خوب با همسایگان و تعمیق آن به مرحله گسست ناپذیر موثرترین ابزار برای مقابله با 

زورگویی، یکجانبه گرایی و مقابله با دولت های دعوت نشده به منطقه است.
وی اضافه کرد: این مهمترین دلیل برای همت جمهوری اسلامی ایران به منظور ساختن 
منطقه ای قوی، امن و مرفه برای همه کشور های منطقه است به همین دلیل از هر گونه 
ناارامی و تنش در کشور های همسایه نگران و متاثر می شویم و خواهان اهتمام جدی برای 

حفظ ارامش در همه کشور های منطقه هستیم به همین دلیل رخداد های چند روز گذشته 
عراق مایه تاسف و تاثر ملت و دولت ایران است.

اقای ربیعی گفت: در روز های گذشته در حالی که دولت و ملت عراق خود را برای میزبانی 
از بزرگترین رخداد فرهنگی و مذهبی جهان اماده می کردند و منطقه نیز همزمان به سمت 
حرکت در جهت صلح وثبات بود شاهد وقایعی در عراق بودیم که عده ای نیز متاسفانه جان 
خود را از دست دادند. وی اضافه کرد: دولت عراق اطمینان داده است که هیچ برخوردی 
میان نیرو های امنیتی و معترضین صورت نگرفته است و گروه های فرصت طلب دیگری 
دست به این جنایت زده اند از همه مردم عراق می خواهیم خویشتنداری بیشتری از خود 
نشان دهند و به دنبال راه حل های دمکراتیک برای دستیابی به مطالبات خود باشند. 
سخنگوی دولت گفت: شهروندان عراقی ضمن پیگیری مطالبات خود باید از هوشیاری 
لازم برای ممانعت از سوء استفاده بدخواهان از مطالبات مدنی خود برخوردار باشند و به 
این گروه ها فرصت پیگیری بداندیشی خود را ندهند. وی تصریح کرد: البته اطمینان داریم 

که دولت و ملت عراق از بلوغ و آگاهی کافی برای حل مشکلات خود برخوردار هستند.
اقای ربیعی گفت: راه درست غلبه بر این مشکلات وحدت ملت عراق حول مرجعیت این 
کشور و تکیه بر آن است و جمهوری اسلامی ایران مانند همیشه در کنار برادران و خواهران 
عراقی خود ایستاده است و اماده هر گونه کمکی به آنهاست و هیچ شکلی از تبلیغات جعلی 

و مسموم خللی در آن ایجاد نخواهد کرد.
بخش جاری بودجه از نفت جدا می شود

ربیعی درباره تصمیم دولت در حذف درآمدهای نفتی از بودجه جاری کشور، گفت: بخش 
جاری بودجه از نفت جدا می شود و تمام تلاش ما بر این است که بودجه جاری را از منابعی 
مانند مالیات و سایر درآمدهای دولت  جبران کنیم و بودجه نفت را برای پروژه های عمرانی 
استفاده کنیم. وی در این زمینه توضیح داد: نمی خواهم بگویم دولت دو نوع بودجه خواهد 
نوشت؛ یکی برای نفت و یکی برای غیرنفت،  بلکه یک برنامه بودجه خواهد بود ولی می 
توانید چنین تصویری هم داشته باشید. گرچه تحریم آسیب رسان و بد است و علیه ملت 
عمل می کند اما برای سیاستگذار برکاتی هم دارد؛ اینکه بتوانیم بودجه جاری را متکی بر 

منابع داخلی قرار دهیم یکی از اتفاقات خوبی است که در حال رخ دادن است.
سخنگوی دولت درباره برنامه دولت در زمینه یارانه ها و به ویژه یارانه های پنهان هم گفت: 
این بحث در ستاد سران سه قوه مطرح شد و باید تصمیمی اتخاذ کنیم که این تصمیم 
وجوه اقتصادی، اجتماعی، زندگی و رفاه مردم را باهم در نظر داشته باشد. در این زمینه 
سناریوهای متعددی مطرح بوده و در دستور کار قرار دارد و وقتی به یک نظریه منسجم 
و قابل تصویب برسد اطلاع رسانی و اعلام خواهد شد. وی ادامه داد: به دلیل متغیرها و 
ذینفعان متعددی که در این تصمیم موثر است هنوز به طور مشخص اتخاذ نشده ولی  فکر 
می کنم در مرحله نهایی است. اما آنچه که مسلم است و می توانم بگویم این است که هرگونه 
تصمیم درباره یارانه ها، یارانه های پنهان و به ویژه موضوع سوخت، هرگونه تصمیمی که 
اتخاذ شود افزایش، توان و رفاه دهک های پایین جامعه در نظر گرفته خواهد شد؛ یعنی 

مراقبت از دهک ها و طبقه متوسط در این تصمیم گیری ها قطعاً محفوظ است.
پرونده تبعه روس درباره ویزا بوده است 

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره یولیا یوزیک تبعه بازداشت شده روس  اظهار داشت: من 
هم این خبر را شنیدم با مدیران مربوطه صحبت کردم.  آنچه که من مطلع هستم پرونده 
مربوط به تخلفات این خانم در زمینه ویزا و سایر تخلفات بوده و به زودی رسیدگی و تعیین 
تکلیف می شود.  وی یادآورشد: اساساً پرونده ایشان پرونده معاونت ضد جاسوسی نبوده 
است. اینکه ایشان خبرنگار، تاجر یا گردشگر بوده نمی دانم اما تخلفات در این زمینه و در 

حوزه ویزا بوده و به سرعت رسیدگی می شود.
برادر رئیس جمهور بودن هیچ مزیتی برای فریدون ندارد

سخنگوی دولت با تاکید براینکه لازم است مطرح کنم آقای روحانی بارها گفته اند هیچ 
خط قرمزی ندارند و فقط انتظارشان رسیدگی منصفانه است و هیچ دخالتی برای رسیدگی 
به این امور ندارند،گفت: هیچ کمکی از سوی دولت هم صورت نگرفته است. برادر رئیس 
جمهور بودن قطعا هیچ مزیتی برای آقای فریدون در این پرونده نداشته است. ربیعی  تاکید 
کرد: او مثل همه شهروندان باید رسیدگی های قانونی را طی کنند و حق اعتراض دارند. 
استدلالش و مستنداتش شنیده می شود و ان شاء الله منصفانه قضاوت شود.  سخنگوی 
دولت  خطاب به رسانه ها گفت: اگر منتقد هم هستید اجازه بدهید خود دادگاه ها به این 
امور رسیدگی کند. فضای سنگین برای دادگاه ها ایجاد کردند مدتی است که با آن مواجه 

هستیم.

ارزش و اعتبار پول ملی ۴۰ درصد بهتر شده است
ربیعی درخصوص سخنان رییس جمهوری مبنی بر بهبود وضعیت اقتصادی کشور و 
کاهش تورم، گفت: ما گفتیم ارزش پول ملی 40 درصد بهبود پیدا کرده است اما در مورد 
موضوع دیگری کلیپ ساخته می شود. بحثی که ما این بود که امسال نسبت به سال 

گذشته ارزش و اعتبار پول ملی 40 درصد بهتر شده است و حرف غلطی هم نیست.  
وی افزود: می دانیم مردم زندگی سختی دارند ولی کمک کردن به زندگی مردم، کمک به 
دولت برای حل مسائل است. رشد شتابان تورم کاهش پیدا کرده و رو به بهبود است البته ما 
نمی خواهیم در این زمینه خودمان را توجیه کرده و فرافکنی کنیم اما بیان این گونه آمارها 
سوء تفاهم ایجاد می کند.   سخنگوی  دولت ادامه داد: دولت در این زمینه مسئولیت پذیر 
وارد شد اما نباید غیرمنصفانه 5 سال رشد مدام و کنترل تورم در حالی که تحریم بودیم 
نادیده گرفته شود. تحریم اجازه نداد پول به کشور منتقل شود و بتوانیم آزادانه نفت بفروشیم 
هرچند که وزارت نفت در این زمینه کارهای خوبی انجام داده است. ربیعی گفت: ما در 
تحریم با مشکلاتی روبرو شدیم که بر زندگی مردم اثر روانی و اقتصادی گذاشت. اما مهم این 
بود که به سرعت خودمان را پیدا کردیم و توانستیم ارز را در یک کانال مشخص آورده و با یک 
نوسان رو به بهبود حرکت کند. شاخص های تورم در تولید بهبود پیدا کند و از تندی تورم 
کاسته شود و در برخی کالاها حتی کاهش قیمت را شاهد بودیم که البته هنوز در زندگی 

مردم چشمگیر نبوده است.  
وی با تاکید براین که  در مقابل تحریم ها می ایستیم، گفت: مردم دچار مشکل هستند و 

علت آن هم مشخص است و تلاش دولت هم در این زمینه مشخص است.
استفاده از سرنگ آلوده را تکذیب می کنم 

توابع  از  )لردگان  محمودی  چنار  روستای  در  آلوده  سرنگ های  درخصوص  ربیعی 
چهارمحال و بختیاری(، گفت: من در ارتباط با این موضوع با 2 مدیرکل اطلاعات منطقه،  
معاونان وزیر بهداشت و خود وزیر بهداشت به طور مفصل گفت و گو کردم همچنین با 
مسئولان سیاسی منطقه صحبت کردم و اطلاعاتی که امروز ارائه می کنم اطلاعات جامع 
و دقیقی است. وی تاکید کرد: اولا هرگونه استفاده از سرنگ آلوده توسط بهیار وزارت 

بهداشت کاملا تکذیب می کنم و این ادعا به هیچ وجه درست نیست.
سخنگوی دولت بیان کرد: ماجرا از این قرار است که فردی به پزشک مراجعه می کند 
و پزشک تشخیص می دهد که ایمنی بدن وی پائین آمده است. و وی را به آزمایش های 
بیشتری ارجاع می دهد. وظیفه وزارت بهداشت این است که به وظیفه خودش به طور 
اخلاقی و حرفه ای عمل کرده است. بلافاصله با دیدن این علائم شیوع شناسی می کند 
که علت این موضوع چیست.   ربیعی عنوان کرد: به طور طبیعی هر نوع بیماری از جمله 
وبا، طاعون و ... به هر کجا که برود کنترل های لازم صورت می گیرد و بیماری به طور کامل 
از بین می رود و به همین سیاق این کار صورت گرفته است.   وی خاطرنشان کرد: ماجرا از 
وقتی به انحراف رفت که یکی از بهورزان خوب ما بدون هیچ تخصصی و سوالی از وی توسط 
مقام قضایی استان بازداشت شد. من سوال کردم و گفته شد بازداشت وی به دلیل این بوده 
که ممکن است علیه وی خشونت به خرج داده شود. ولی همه اطلاعات غلط از همین 
نقطه شروع شد. سخنگوی دولت افزود: بیماری هایی که پایه های 10 ساله و 8 ساله دارند و 
این بیماری از بیماری هایی است که در عرض یک ماه به وجود نمی آید. فکر می کنم اینقدر 
ناچیز است که در همه دنیا روزانه انواع و اقسام بیماری ها را در کل دنیا و در شهرهای مختلف 

هست و پیرامون این بیماری ها مطالعه انجام و پیشگیری می شود.
ربیعی اظهار داشت: منطقه یک،  فرهنگی و با فرهنگ خوب و با افرادی متدین با عقبه 

فرهنگی از منطقه است به اعتقاد من ناامنی روانی، بیشتر در منطقه اثر گذاشته است.
1٥٠ هزار کودک مشمول قانون تابعیت از مادر می شوند

ربیعی در پاسخ به سوالی در رابطه با قانون تابعیت از مادر و آمار زنان خواستار دریافت 
تابعیت گفت: این لایحه سال های پیش مدنظر بوده و متاسفانه تا الان حل نشده بود و 
آغاز کار از ١٣٩٤ و مصوبه شورای عالی رفاه بود. در کش و قوس پیگیری شد و به مجلس 
رفت و یک بار شورای نگهبان ایراد گرفته شد که متاسفانه مسائل اجتماعی با نگاه امنیتی 
دچار محدودیت می شود. در زمانی که من آمار داشتم ١٥٠ هزار کودک مشمول این قانون 

می شدند. این آمار شامل زنان داخل ایران نیست و زنان خارج از ایران را هم دربرمی گیرد.
 من همسر ندارم

ربیعی در پاسخ به سوالی در خصوص اتهام به همسر خود در روند دادگاه عظام گفت: من 
همسر ندارم و قطعا صحبتی از من نشده است. حتما من نبودم و شخص دیگری است. من 

از قاضی صلواتی در این رابطه می پرسم.

وقتی جنجال  و حاشیه سازی جای »منطق« می گیرد

بهره برداری سیاسی - انتخاباتی از تریبون  مجلس 

مجلس شورای اسلامی در حالی ماه های پایانی دور دهم را سپری می کند که همچنان 
عده ای در تلاشند تا از تریبون های آن برای منافع جناحی بهره ببرند تا منافع ملی؛ 

منافعی که انتخابات آینده مجلس قرار است تامین کننده آن باشد.
کلید واژه "دیکتاتور" را دستاویزی برای رسیدن به اهدافشان کرده اند و هر بار که سدی 
در برابر خواسته های سیاسی شان می بینند فریاد "دیکتاتور دیکتاتور" در صحن علنی 

مجلس سر می دهند تا شاید از قبل آن حرف خود را به کرسی بنشانند.
حکایت دیروز و امروز هم نیست، چند سالی است که این رویه، شیوه رفتاری گروهی 
خاص در صحن علنی مجلس شده به طوریکه به جای طرح نظرات و دیدگاه های خود 
از مسیر منطقی و کارشناسی اقدام به جنجال سازی و بر هم زدن نظم و انتظام مجلس 
می کنند. گویی صحن علنی مجلس »ملک طلق« شان است که هر بار بخواهند و به هر 
بهانه ای می توانند قوانین حاکم بر آن را نقض و ریاست جلسه را با ادبیاتی نامناسب و دون 

شان مجلس خطاب قرار دهند.
یک روز دست به آتش زدن برجام در صحن مجلس می زنند و روز دیگر طوماری در 
مخالفت با یکی از طرح های در دستور کار صحن، پهن می کنند، فریاد زدن بر سر رئیس 
جلسه و بدتر از آن دیکتاتور خطاب کردن او هم که رویه جدیدشان شده تا راهی برای 

عملیاتی کردن نیات و برنامه های خود باز کنند.
تریبون هایی که سیاسی شده اند

گفته می شود این روزها و در آستانه انتخابات مجلس یازدهم برخی نمایندگان مجلس 
درتلاشند تا از تریبون های صحن علنی بهره انتخاباتی ببرند بی توجه به آن که تریبون 
مجلس فضایی ملی بوده که نباید برای اهداف جناحی مورد بهره برداری سیاسی قرار  
گیرد. با این حال برخی نمایندگان از جمله اعضای جبهه پایداری در مجلس که گفته می 
شود به شدت نگران عدم کسب رای در انتخابات آینده مجلس هستند از هم اکنون تلاش 
هایی را برای حذف رقیب از بهارستان آغاز کرده اند. تلاش هایی که در نخستین گام علی 
لاریجانی را هدف گرفته است؛ شخصی که به دفعات دل به تندروها نداده و نه تنها در 

زمین آنها بازی نکرده بلکه بر هم زننده سیاسی بازی آنها هم بوده است.
این گروه در حالی رئیس مجلس را دیکتاتور می خوانند که از قضا علی لاریجانی طی 
12 دوره متوالی و با رای اکثریت مطلق نمایندگان و با دموکراتیک ترین روش کرسی 

ریاست را در اختیار گرفته است.
عباس سلیمی نمین فعال سیاسی اصولگرا با انتقاد از خطاب قرار دادن رئیس مجلس با 
ادبیات توهین آمیز و تاکید بر اینکه مجلس باید الگوی تعاملات سیاسی باشد می گوید: 
ما باید قدرشناس علی لاریجانی باشیم که مجلس را طی سال ها به گونه ای اداره کرده 
است تا فضای حاکم بر آن توام با احترام باشد و امیدوارم تا آخر این مجلس نیز برخی افراد 

بردباری لازم را داشته باشند تا شان مجلس تا آخر این دوره حفظ شود.
حجت الاسلام محمدتقی رهبر خطیب نماز جمعه اصفهان هم تندوری را ژست انقلابی 
گری عده ای می داند و می افزاید: عده ای ژست می گیرند که هر کسی که تندروی کند، 
انقلابی است، اما این تندروی حتی از جانب چهره های انقلابی ما هم خوب نیست، 

تندروی هرکجایی که باشد بد است.
فریادهایی برای فرار

گفته می شود تمسک جریان های خاص سیاسی به روش های تخریبی و جوسازی 
علیه طرف مقابل به جای نقد منطقی و کارشناسی راهی است که آن ها برای فرار از 
پاسخگویی در پیش گرفته اند. موضوعی که حجت الاسلام سیدرضا اکرمی عضو جامعه 
روحانیت مبارز هم برآن تاکید کرده و می گوید: امروز کشور با مشکلات حل نشده ای از 
جمله مسائل اقتصادی، بیکاری، نقدینگی و اختلاس روبرو است، واقع امر این است که 
در چنین شرایطی که نمی توانیم مشکلات را رفع و رجوع و حل کنیم متاسفانه دست به 
فرافکنی زده و فریاد می کشیم تا تقصیر را به گردن دیگری بیندازیم در حالیکه به جای 
این رفتارها باید جلسات غیرعلنی بیشتری در مجلس تشکیل شده و مسائل کشور بیشتر 
مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد تا بتوانیم از ظرفیت های کشور برای حل مشکلات استفاده 

کنیم.
عباس سلیمی نمین هم چنین رفتارهایی را ناشی از مولد نبودن افراد در مجلس می 
داند و می افزاید: این افراد به دلیل اینکه تولید ندارند یعنی خود را از طریق تولید تفکر 
و اندیشه به جامعه عرضه نمی کنند عمدتا تلاش می کنند تا از طریق تخریب یکدیگر 
موقعیت خود را ارتقا دهند. مجلس باید این مهم را درک کند که این روش معیوب را 

اصلاح کند نه اینکه خود بدان دامن بزند.
مجلس عصاره فضایل ملت یا ...

در حالی از مجلس همواره به عنوان عصاره فضائیل ملت و مجموعه ای در راس امور 
و الگویی برای تعاملات سیاسی یاد شده اما نگرانی های جدی از رویه شدن رفتارهای 
جنجالی و پرحاشیه به جای طرح دیدگاه ها و نظرات از مسیر منطقی و کارشناسی به 
شدت احساس می شود، حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی نماینده ادوار مجلس 
با انتقاد از رویه شدن چنین رفتارهایی و با بیان اینکه ادبیات مجلسی ها از شئونی است 
که باید از سوی نمایندگان رعایت شود، می گوید: نمایندگان مجلس باید در گفت وگوها 
و طرح نظرات و دیدگاه های خود، شان یکدیگر و به ویژه حرمت مجلس را حفظ کنند. 
ممکن است در شرایط خاصی نماینده ای عصبانی شود اما عصبانیت دلیل بر این نیست 
کلماتی بر زبان افراد جاری شود که با ادبیات محترمانه فاصله دارد. کسی که منطق دارد، 

استدلال می کند نه اینکه داد و هوار  کرده و به دیگری کم حرمتی و بی حرمتی کند.
منصور حقیقت پور نماینده مردم اردبیل در مجلس نهم نیز با یادآوری باز بودن تریبون 
های مجلس در زمان جلسات علنی، هر گونه اتهام و فریاد زدن از تریبون ها را کج 
سلیقگی می داند و می افزاید: به نظر می رسد بسیاری از افرادی که اقدام به درشت 
و بلند صحبت کردن و بی احترامی در مجلس می کنند باید قبل از ورود به مجلس یک 
دوره کلاس اخلاق اسلامی بروند. یادمان نرود در این مجلس شخصیت های برجسته و 
اصیلی همچون شهید بهشتی ها، آیت الله مشکینی ها و مدرس ها آمدند و رفتند. واقع امر 
آن است که آنچه در معرض قضاوت مردم قرار می گیرد رفتار حکیمانه و منطق بلند قانون 
است والا اتهام زدن، داد زدن، تهمت زدن آن هم از تریبون باز مجلس کج سلیقگی است.

سخنگوی دولت :

پیشرفت دوستی با همسایگان متوقف نمی شود 

سفیر اسبق ایران در اردن تاکید کرد: در شرایط کنونی تلاش های 
عربستان برای کاهش تنش با ایران برای برقراری رابطه نیست بلکه آنها 

می خواهند تنش های کنونی را مدیریت کرده و از سطح آن بکاهند.
»نصرت الله تاجیک« درباره تمایل عربستان سعودی برای تنش زدایی 
با ایران گفت: مجموعه تحولات منطقه ای و بین المللی اعم از تحولات 
داخلی آمریکا، انفعال بریتانیا، اختلافات عربستان و امارات، تحولات 
نفتکشی - پهپادی و دو عملیات آخر انصارالله فشار گسترده ای را به 
سیاست خارجی سعودی وارد کرده که موجب شده گرایش به مصالحه 
در آنها تقویت شود. وی با بیان اینکه بحران های داخلی و تنش های 
درونی عربستان نیز بر تقویت گرایش به مصالحه موثر بوده است، اظهار 
داشت: عربستان در چند گسل داخلی قرار دارد؛ منازعات داخلی 
نارضایتی  بحران جانشینی،  اقلیت ها،  زنان، مسئله  و  میان جوانان 
شاهزاده های آل سعود از محمد بن سلمان و... شرایطی را ایجاد کرده 
که دولت سعودی ناچارا و بر اساس عقل سیاسی به سمت مصالحه 
بروند تا بحران های خارجی خود را کاهش دهد. کارشناس ارشد مسائل 
جهان عرب با بیان اینکه افزایش بحران یمن در تغییر رویکرد سعودی ها 
موثر بوده است، تصریح کرد: عربستان فکر می کرد چند ماهه می تواند 
یمن را فتح کند اما این کار نشد بلکه هزینه 70 میلیارد دلاری را برای 
عربستان باقی گذاشته و به نتیجه هم نرسیده است. از سوی دیگر، آنها 

نیروی تاثیرگذاری هم در همسایگی خود ایجاد کرده اند.
تاجیک ادامه داد: طولانی شدن جنگ یمن، آبروی غرب و تسلیحات 
و  برده است. طولانی شدن جنگ نشان داد که تسلیحات  را  غربی 
کمک های اطلاعاتی و لجستیکی کشورهای غربی ناکارآ بوده و از سوی 
دیگر، سکوت آنها در برابر این فاجعه بین المللی واکنش های شدیدی را 

در میان افکارعمومی به همراه داشته است.
وی در گفت وگو با ایرنا،  خاطرنشان کرد: محمد بن سلمان هزینه های 
زیادی را در دو سفری که به آمریکا و انگلیس داشت، از طریق موسسات 
و روابط عمومی ها کرد اما آن هزینه ها با قتل جمال خاشقچی از بین 
اینک  ترسیم شد.  در جهان  عربستان  ولیعهد  از  بدی  و چهره  رفت 
عربستان برای از بین بردن این وضعیت و بهبود چهره خود می خواهد 
اجلاس سران »گروه بیست« را در ریاض برگزار کند. این مسئله نیازمند 
ثبات است و با وضعیت کنونی و تقویت قدرت نظامی انصارالله، آمدن 
رهبران و سران 20 کشور »گروه بیست« به عربستان ممکن نیست. این 

دیپلمات سابق با اشاره به برنامه ریاض برای فروش مقداری از سهام 
آرامکو ابراز داشت: مسئله دوم این است که سعودی می خواهد با فروش 
پنج درصد از سهام آرامکو، هم کسری حاصل از جنگ یمن را جبران 
کند و هم 100 میلیارد دلار را وارد چرخه مالی کشور کند. همچنین 
آنها می خواهند در قبال امتیازی که به شرکت ها و کمپانی های غربی 
می دهند حمایت سیاسی کشورها را جلب کرده تا از این طریق، نوعی 
همپیمانی و پشتیبانی آنها را کسب کند کماآنکه آنها چند پروژه را هم 
می خواهد  عربستان  می دهد  نشان  که  داده اند  پیشنهاد  روسیه  به 
تعاملات شان را متنوع کرده و هم حمایت مسکو را کسب کند اما این 
مسئله نیازمند امنیت است بنابراین این مسائل موجب می شود تا ریاض 

فتیله اقدامات نظامی خود را پایین آورد.
عربستان به دنبال کاهش تنش های منطقه ای است

تاجیک افزود: سعودی ها تا پیش از این با طرح مسائلی نظیر عرب - 
عجم، دخالت ایران در دنیای عرب را مطرح می کردند ولی اکنون خود 
در مقابل یک کشور عربی قرار گرفته اند و این برای چهره خادم الحرمینی 
به  اشاره  با  وی  است.  سنگین  اسلام  جهان  بر  رهبریشان  داعیه  و 
جنگ های پیشین میان عربستان و یمن وی بیان کرد: عربستان و یمن 
قبلا 6 جنگ نظامی با یکدیگر داشته اند که هیچ کدام از این جنگ ها 
برنده نظامی نداشت و تمامی آنها با مذاکره حل شد. اکنون نیز همین 
گونه است و سعودی برای خروج از باتلاق راهی جز پایان جنگ و آغاز 

گفت وگوهای سیاسی ندارد.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با تاکید بر اینکه عربستان 
به دنبال کاهش تنش های منطقه ای از جمله پایان دادن به جنگ یمن 
است، یادآور شد: سعودی ها می خواهند به ایران نزدیک شده یا حداقل 
آنکه تنش جدیدی با ایران حادث نشود و تنش را با ایران کنترل کنند. 
در این شرایط ایران هم باید دقت کند تا بازی به شکل برد - برد به اتمام 
برسد و آبروی ریاض هم حفظ شود تا هرچه زودتر بحران یمن به اتمام 

برسد.
پاکستان و عراق نمی خواهند صحنه منازعه ایران و 

عربستان شوند
سوی  از  عربستان  و  ایران  میان  میانجیگری  طرح  درباره  تاجیک 
پاکستان و عراق عنوان کرد: ما نمی دانیم چه گفت وگویی میان این 
با یکدیگر دیدار  کشورها بوده است. اصولا وقتی مسئولان کشورها 

می کنند آنها برای حل مسائل شان اظهار علاقه می کنند. ما نمی دانیم 
چه صحبتی میان مسئولان سعودی با عادل عبدالمهدی و عمران خان 
شده است و آیا طرف سعودی این خواسته را مطرح کرده یا آنکه آن دو 

کشور اظهار علاقه کرده اند.
وی اضافه کرد: هم عراق و هم پاکستان روابط شان با ایران و عربستان 
خوب است است و هم کشورهایی هستند که خواستار آن هستند که 
اختلافات تهران و ریاض به کشورهایشان کشیده نشود به ویژه بغداد که 
نمی خواهد عراق به صحنه منازعه میان ایران و عربستان تبدیل شود. 
سفیر اسبق ایران در اردن درباره رویکرد آمریکا به کاهش تنش میان 
ایران و عربستان گفت: طولانی شدن جنگ یمن باعث رفتن آبروی 
غرب و تسلیحات غربی ها شده است. فشار احتمالی به عربستان از 
سوی آمریکا هم از همین منظر است چراکه با طولانی شدن روند جنگ 
با آشکار شدن جنایت ها، بر افکار عمومی کشورهای غربی تاثیر گذاشته 

و آنها خواهان پایان دادن به جنگ هستند.
نزدیکی ریاض به تهران با سیاست ترامپ

 همخوانی ندارد
تاجیک با بیان اینکه گواهی مبنی بر اینکه گواهی وجود ندارد که 
آمریکا علاقه ای به حل و فصل اختلافات ایران و عربستان داشته باشد،  
اظهار داشت: به نظر می رسد آمریکا خواهان تنش مدیریت شده در 
میزان مشخصی است و نه آنکه درگیری ها میان تهران و ریاض شدت 
یابد. اینکه عربستان به سمت ایران بیاید با سیاست کنونی دولت ترامپ 
نمی خواند.   وی در پاسخ به این سوال که تلاش عربستان برای کاهش 
تنش با ایران برای برقراری رابطه میان تهران - ریاض است یا کنترل تنش 
تصریح کرد: در شرایط کنونی این تلاش ها برای برقراری رابطه نیست 
بلکه آنها می خواهند تنش حاصل کنونی را مدیریت کرده و از سطح آن 
بکاهند. عربستان نمی خواهد تنش های روزافزون منطقه مانع از رسیدن 
به مطامع، امیال و جاه طلبی هایش شود. راه رسیدن به این جاه طلبی ها 
از کنترل تنش و محدود کردن آن است. این کارشناس ارشد مسائل 
عکس العمل  نوع  است  ممکن  البته  داد:  ادامه  آسیا  غرب  منطقه 
ایران موجب به وجود آمدن نوعی تعامل شود که ریاض را متمایل به 

عادی سازی و برقراری روابط کند.
عربستان سعودی مسائل را خیلی زود امنیتی می کند

تاجیک با بیان اینکه سعودی ها نسبت به سیاست منطقه ای ایران تحفظ 

و انتقاد دارند البته این به معنای محق بودن آنها نیست، خاطرنشان کرد: 
یک دلیل این رویکرد به خاطر آن است که سعودی ها خیلی زود اهداف و 
مسائل را امنیتی می کنند و رویکردهای ایران را علیه خود ترجمه می کند. 
این مسئله موجب می شود سعودی ها در تقابل و در برابر سیاست خارجی 
ایران قرار بگیرند. وی با تاکید بر اینکه اکنون ظرفیت بهبود روابط میان 
تهران و ریاض وجود ندارد، ابراز داشت: حل برخی مسائل منطقه ای به 

ویژه یمن کمک می کند تا دو کشور با یکدیگر گفت وگو کرده و مسائل شان 
را مطرح کنند. اینگونه آنها فرمولی را برای حل مسائل پیدا می کنند یا 
به چارچوب مشخصی برای قرار دادن مسائل شان بدون آنکه مسائل را 
امنیتی کنند دست یابد. حل این مسئله می تواند همان پیمان عدم تعرض 
باشد که وزیر خارجه مطرح کرد یا آنکه در سطح بالاتر رئیس جمهور در 

سازمان ملل از ائتلاف صلح هرمز سخن گفت.

نصرت الله تاجیک:
عربستان به دنبال مدیریت تنش با ایران است

وزیر دولت اصلاحات با بیان اینکه عقب نشینی دشمن از مواضع 
خود در مقابل ایران یک واقعیت مسلم است، گفت: امروز در حالیکه 
آمریکا اعلام کرده جنگ کاملا منتفی است اما متاسفانه در داخل 
عده ای بر طبل جنگ می کوبند غافل از اینکه این برخوردها جامعه 
را دچار اضطراب می کند و به معنای ستون پنجم دشمن حساب 

می شود.
در حالیکه به اذعان رسانه های داخلی و خارجی سفر هیات 
سیاسی کشورمان به سازمان ملل همراه با دستاوردها و خروجی 
قابل قبولی بود اما منتقدان همچنان در تلاشند تا حضور رئیس 

جمهور و دیدارهایش در حاشیه این حضور را زیر سوال ببرند. 
رویکردی که علی صوفی، وزیر دولت اصلاحات از اساس آن را 
مردود می داند و می گوید: وزارت خارجه به صورت لحظه به لحظه 
با مجموعه حاکمیت هماهنگ شده و پس از گرفتن استعلام های 
ارزیابی کردن  مثبت  با  اتخاذ می کند. صوفی  را  لازم تصمیمات 
اقدامات دولت به ویژه در نشست اخیر سازمان ملل گفت: واقع 
امر این است که اگرچه دستگاه دیپلماسی ما بسیار قوی، دقیق و 
حساب شده عمل می کند اما در عین حال به دلیل حساس بودن 
جایگاه این وزارتخانه، تصمیمات و عملکرد این مجموعه به صورت 
لحظه به لحظه با مجموعه حاکمیت هماهنگ شده و پس از گرفتن 
استعلام های لازم تصمیمات اتخاذ می شود، دقیقا شبیه آنچه در 

مذاکرات 1+5 شاهد بودیم.
وی با تاکید بر اینکه امروز باید این موضوع را قطعی بدانیم که 
دستگاه دیپلماسی به صورت سیستمی پیش می رود، افزود: آقای 
رئیس جمهور، وزیر امور خارجه و معاونان این وزارتخانه برای هر 

اقدامی برنامه ریزی دقیق داشته و مانند بازی شطرنج به خوبی می 
دانند که چه زمانی کدام مهره را حرکت دهند.

 این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه دستگاه دیپلماسی 
در عمل ثابت کرده که از کارایی و کارآمدی برخوردار است، ادامه 
داد: اطمینان دارم دستگاه دیپلماسی فرصتی را از دست نخواهند 
داد و دغدغه آنها فقط حفظ منافع ملی است بنابراین باید به آن 

اعتماد کرد و اجازه داد راه خود را طی کند.
نباید انتظار داشت مشکلات بین ایران و آمریکا 

لحظه ای رفع شود
و جهان،  منطقه  در  ایران  موقعیت  ارزیابی کردن  مثبت  با  وی 
تصریح کرد: شواهد گویای آن است که پروسه ای که ایران برای حل 
مشکلات و رسیدن به اهداف سیاسی خود در پیش گرفته گام به گام 
رو به جلو است به طوریکه تغییرات در سطح منطقه کاملا مشهود 

بوده و توازن قوا به نفع ایران در حال رقم خوردن است.
صوفی دیدارهای رئیس جمهور با مکرون و جانسون در حاشیه 
نشست سازمان ملل را ارتقا سطح دیپلماسی کشور و از نقاط مثبت 
عملکرد دولت خواند و گفت: همین که رئیس جمهور فرانسه و 
نخست وزیر انگلیس درخواست دیدار روسای جمهور ایران و آمریکا 
را داشتند حاکی از آن است که ارتباطات به این سطح رسیده که 
حتی می توان متصور بود که ایران و آمریکا بتوانند مشکلات شان را 
حل کنند. این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آنهایی که انتظار 
دارند کشاکشی که بین ایران و آمریکا وجود دارد در همین اجلاس 
سرانجام پیدا کند خطا است چون پروسه ای که دستگاه دیپلماسی 
طی می کند تا به نتیجه برسد زمان بر است و نمی توان انتظار داشت 

که مشکلات آنی و لحظه ای رفع شود.
وی با بیان اینکه آمریکا امروز متوجه شده که فشار حداکثری بر 
ایران کارساز نیست، ادامه داد: آمریکایی ها تصورشان این بود که 
فشارهای همه جانبه کارساز است اما در عمل جواب نداد و امروز 
خودشان مشکل پیدا کردند، بر همین اساس می بینیم که راه حل 

گفت و گو و مذاکره در دستور کار قرار گرفته است.
صوفی با اشاره به انتقادات منتقدان داخلی به عملکرد دولت، 
ادامه داد: انتقادهایی که امروز وجود دارد از قبل هم وجود داشته به 
طوریکه در دولت اصلاحات هر بار که آقای خاتمی سفری داشتند 
در داخل عده ای همه دستاوردهای مثبت آن را نادیده می گرفتند و 

فقط به دنبال برجسته کردن نقاط ضعف بودند.
رفتار آقای رئیس جمهور در سازمان ملل دیپلماتیک بود

این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: امروز هم همین گونه است 
این در حالی است که رفتار آقای رئیس جمهور در سازمان ملل بسیار 
حساب شده و دیپلماتیک بود و حتی خنده ها و عکس العمل های 

بدنی و گفتاری ایشان همه حساب شده بود.
وی با انتقاد از دیدگاه منتقدان دیپلماسی دولت، تاکید کرد: واقع 
امر این است که عده ای در حوزه دیپلماسی نگاه ضعفی دارند، آنها 
همیشه طرف مقابل را متصلب می بینند و اینکه خواهان نابودی 
است، بله ممکن است خواهان نابودی ما هم باشد اما آیا شرایط به 
آنها اجازه نابودی ایران را می دهد یا اینکه آن ها در این شرایط مجبور 
به تغییر رفتار خواهند شد؟ صوفی یادآور شد: زمانی بود که دشمنان 
ما را تهدید به جنگ می کردند اما امروز کاملا گزینه جنگ منتفی 
است زیرا آنها به این حقیقت پی برده اند که تعبیر و تفسیرشان 

اشتباه است، با این حال در عرف دیپلماتیک تهدیدهای لفظی زیاد 
است و طرفین سعی می کنند طرف مقابل را با جنگ روانی به زانو 
درآورند اما ما نباید به جنگ روانی دامن بزنیم، امروز در حالیکه آمریکا 
اعلام کرده جنگ کاملا منتفی است اما متاسفانه در داخل عده ای 
بر طبل جنگ می کوبند غافل از اینکه این برخوردها جامعه را دچار 
اضطراب می کند و به معنای ستون پنجم دشمن حساب می شود.

عربستان مجبور به تجدید نظر در روابط خود با ایران
 شده است

این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اثبات اقتدار نظامی 
امروز  کرد:  تصریح  دشمنان  و  دنیا  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
عقب نشینی دشمن یک واقعیت مسلم است به طوریکه امارات 
کاملا ارتباط خود را با ایران عادی کرده و عربستان نیز که لحظه به 
لحظه ضربه هایی را از یمن و حوثی می خورد مجبور به تجدیدنظر در 

روابط خود با ایران شده است.
صوفی ادامه داد: در داخل آمریکا و کاخ سفید هم شاهد تغییراتی 
به نفع ایران هستیم و تمام کسانی که در طول دو سالی که ترامپ بر 
سر کار آمده نقشه نابودی ما را می کشیدند و 12 شرط می گذاشتند 
که اجرای آن به معنی حذف جمهوری اسلامی بود اما امروز همه 
آنها یکی بعد از دیگری کنار گذاشته می شوند، حال سوال این 
است که چرا عده ای در داخل این دستاوردها و پیروزی های عظیم 
را نمی بینند. این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: امروز نه 
تنها به اذعان مقام معظم رهبری، آقای رئیس جمهور و وزارت خارجه 
جمهوری اسلامی ایران دست بالا را دارد بلکه اروپایی ها هم به این 

موضوع اذعان دارند.

 علی صوفی:

 تصمیمات وزرات خارجه با مجموعه حاکمیت هماهنگ می شود



مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

روزانه 1300 زائر با اتوبوس از قم به 
مرزها اعزام می شوند

روزانه  اعزام  از  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
و  داد  خبر  عراق  کشور  و  ایران  مرزهای  به  اتوبوس  دستگاه  تا 45   40
گفت: این تعداد دستگاه اتوبوس با ظرفیتی بالغ بر 1300 نفر در حال 
خدمت رسانی به مردم هستند. رضا پوریافر با اشاره به نزدیکی ایام اربعین 
و استقبال مردم برای شرکت در راهپیمایی اربعین حسینی، اظهار داشت: 
سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم و پرسنل آن آمادگی کامل در 
خدمات رسانی به مسافران را دارد. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم ستاد خدمات رسانی به زائران اربعین حسینی را متشکل 
مدیران انجمن صنفی شرکت های مسافربری و رانندگان، پلیس پایانه، 
پرسنل سازمان ، نماینده اداره کل حمل ونقل استان و نماینده حوزه علمیه 
اعلام کرد و افزود: این ستاد از 5 مهرماه تشکیل شده و تا پایان اربعین 
حسینی و بازگشت مسافران به کار خود ادامه خواهد داد. پوریافر از اعزام 
روزانه 45 دستگاه اتوبوس به مرزهای ایران و کشور عراق خبر داد و گفت: 
روزانه بین 40 تا 45 دستگاه اتوبوس، با ظرفیتی بالغ بر 1300 نفر در حال 
خدمت رسانی به مردم هستند. وی ساعت حرکت اتوبوس ها را از ساعت 
بر نرخ بلیت  12 الی شش بعدازظهر اعلام و خاطرنشان کرد: نظارت 
اتوبوس ها و ساعات حرکت توسط اداره کل حمل  و نقل و پایانه های استان، 
واحد گشت و بازرسی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم و پلیس 
راهور استان در حال انجام است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم تأکید کرد: جهت خدمات رسانی بهتر مرکز پیام این سازمان با 
شماره تماس 36644030 الی 32 همه روزه پاسخگوی زائرین بوده و نحوه 

تهیه بلیت و ساعات حرکت اتوبوس ها را به مسافران اعلام می کند. 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

۷0 دستگاه اتوبوس از قم به مرز مهران 
اعزام می شوند

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: 70 دستگاه اتوبوس 
از قم به مرز مهران برای جابجایی زائران اربعین حسینی اعزام خواهد شد.

امیر یزدی با اشاره به فرار رسیدن ایام پیاده روی اربعین، اظهار داشت: 
جابجایی  جهت  اتوبوس  دستگاه  چندین  قم  استان  است  سالی  چند 
اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل  کند.  می  اعزام  مهران  مرز  به  مسافران 
شهرداری قم ادامه داد: امسال هم در روز سه شنبه)فردا(، 70 دستگاه 
اتوبوس از قم به مرز مهران برای جابجایی زائران اربعین حسینی اعزام 
خواهند شد. یزدی در ادامه بیان داشت: ناوگان اعزامی از شهر مهران و 
پارکینگ های اطراف زائرین را تا نقطه صفر مرزی جابجا خواهند کرد. وی 
اضافه کرد: واحد گشت و بازرسی، ناوگان اعزامی از استان را در طول مسیر 
همراهی خواهد کرد و بر سرویس دهی آنها در طول مدت ماموریت نظارت 
خواهد داشت. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: در طول سفر، واحدهای سیار و اکیپ تعمیرگاهی سازمان با کلیه 
تجهیزات در جهت خدمات رسانی به ناوگان، کاروان را همراهی خواهد کرد.
یزدی تاکید کرد: ناوگان اعزامی به مرز مهران به گونه ای انتخاب شده اند 

که هیچ خللی در خدمات رسانی در این ایام در شهر قم ایجاد نشود. 

رضا رحیمی  مطرح کرد

بهبود شرایط ساخت و ساز در منطقه 2قم
شهردار منطقه دو قم گفت: در سال های اخیر از روش های قدیمی 
وضعیت  شاهد  نظارت ها،  تشدید  با  که  می شد  استفاده  زیاد  ساخت 
مطلوبی هستیم.  رضا رحیمی با بیان اینکه منطقه دو حدود هزار و 300 
هکتار وسعت دارد، اظهار کرد: قبلا منطقه دو شامل بخشی از منطقه 6 
هم بود که خرداد ماه سال 90 جداسازی صورت گرفت و چهار منطقه قم 
به هشت منطقه تبدیل شد. شهردار منطقه دو قم با تاکید بر اینکه خیابان 
توحید مرز منطقه دو و 6 است، گفت: جنوب خیابان توحید منطقه دو و 
شمال خیابان توحید جزو منطقه 6 است و بخشی از تاسیسات زیربنایی 
شهر و نهادهای مهم در این منطقه هستند. رحیمی، آمار رسمی جمعیت 
منطقه را بیش از 205 هزار نفر عنوان کرد و افزود: با توجه به اینکه اتباع 
جزو سرشماری محاسبه نمی شوند آمار خدمت رسانی منطقه دو بسیار 
بیش از 205 هزار نفر است. وی با تاکید بر وجود بیش از 60 هزار واحد 
مسکونی در این منطقه که عمدتا ریزدانه و با تراکم بالا هستند، خاطرنشان 
کرد: تراکم نفر در هکتار در منطقه دو حدود 200 نفر است که بسیار زیاد 
است؛ بخشی از منطقه دو در محدوده محلات شیخ آباد و شادقلی خان جزو 
سکونت گاه های غیر رسمی است که جزو محله های هدف برای ساماندهی 
و توانمندسازی است. شهردار منطقه دو قم با بیان اینکه در سال های اخیر 
در حوزه کالبدی و ساخت و ساز نظارت ویژه ای صورت می گیرد، گفت: 
در سال های اخیر از روش های قدیمی ساخت زیاد استفاده می شد که 
با تشدید نظارت ها شاهد وضعیت مطلوبی هستیم. رحیمی منطقه دو 
شهر قم را جزو مناطق محروم و کم برخوردار شهر دانست و افزود: در دو 
سال گذشته برای توسعه منطقه کارهای خوبی با عنایت شهردار قم انجام 
شده که این اقدامات محدود به فعالیت های عمرانی نبوده است. وی اتمام 
ممیزی املاک منطقه را مورد توجه قرار داد و گفت: شناسایی پلاک ها و 

ثبت اطلاعات آنها به خوبی صورت گرفته است. 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد

نصب تجهیزات مدرن فیلتراسیون در 
کارخانه تولید آسفالت 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: نصب بگ فیلتر 
با اعتبار 7.5 میلیارد تومان در کارخانه تولیدی پژوهشی امیرکبیر صورت 
گرفته که ضمن حل مشکلات زیست محیطی، ظرفیت تولید کارخانه را 
نیز افزایش خواهد داد. به گزارش شهرنیوز، عباس حلوائی زاده با اشاره 
به روند فعالیت کارخانه تولیدی پژوهشی امیرکبیر سازمان توسعه و عمران 
شهرداری، اظهار کرد: این کارخانه زیر مجموعه سازمان به تولید قطعات 
بتنی، آسفالت و بتن آماده و مصالح سنگی می پردازد. مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به تعطیلی بخشی از این کارخانه به 
دلیل مباحث زیست محیطی و مشکلات تولیدی، تصریح کرد: با نصب بگ  
فیلتر کارخانه با هزینه 7.5 میلیارد ریالی از یکماه قبل آغاز شده کارخانه 
مجددا با ظرفیتی مضاعف به کار خود ادامه خواهد داد. حلوائی زاده بیان 
کرد: در کارخانه قبل از نصب بگ  فیلتر به صورت سنتی کار انجام می شد 

که پس از این نصب، کار با تکنولوژی بالا و مدرن صورت می گیرد.
وی با اذعان به اینکه این کارخانه در گذشته مشکلات محیط زیستی 
داشته که مشکل حل شده و کیفیت آسفالت تولیدی هم با نصب این 
به خاطر مباحث  این کارخانه  افزایش می یابد، گفت:  تجهیزات مدرن 
تولیدی و زیست محیطی تعطیل شده بود که به چرخه کار برگشته و ظرفیت 
تولید 120 تن در ساعت را خواهد داشت. مدیرعامل سازمان توسعه و 
عمران شهرداری قم اظهار کرد: اگر 10 ساعت کار روزانه انجام شود بیش از 
هزار و 200 تن در روز به ظرفیت تولید آسفالت اضافه خواهد شد که کمک 

بسیاری به بهسازی روسازی معابر شهر خواهد داشت. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد

افزایش حوادث ساختمانی در قم
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در 
6 ماهه نخست امسال در برخی موارد همچون حوادث ساختمانی شاهد 
افزایش عملیات ها بوده ایم. عباس جعفری با اشاره به وضعیت عملیات های 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم در سال های اخیر، 
اظهار کرد: عملیات های حریق امسال نسبت به سال گذشته حدود 30 
درصد کاهش داشته است. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم با اشاره به آموزش مردم در خصوص مسائل ایمنی و پیشگیری 
از حوادث، تصریح کرد: نیروهای سازمان آتش نشانی خصوصا در واحد 
پیشگیری و آموزش اقدامات گسترده ای برای آموزش مردم انجام دادند که 
نتیجه آن کاهش حوادث حریق بوده است. جعفری با بیان اینکه در برخی 
موارد همچون حوادث ساختمانی شاهد افزایش عملیات ها بوده ایم، گفت: 
با توجه به افزایش روند ساخت و ساز ساختمان های بلندمرتبه حوادث 
سقوط آسانسور افزایش پیدا کرده است. وی اضافه کرد: همچنین حوادثی 
چون سقوط در چاه با افزایش روبه رو شده است؛ در خصوص محبوسی ها 
نیز با توجه به اینکه ساختمان ها دیگر در ارتفاع ساخته می شوند، افزایش 

عملیات ها رخ داده است. 

تکذیب ترور بیولوژیک مجید تخت روانچی 
محمدجواد ظریف در توضیح آخرین وضعیت بیماری »مجید تخت روانچی« سفیر و نماینده ایران در 
سازمان ملل متحد، گفت: بعد از رفتن آقای تخت روانچی به نیویورک بیماری سرطان تشخیص داده 
شد، وی در ایران از بیماری خود خبر نداشت.وی افزود: در صورتی که از بیماری ایشان قبل از عزیمت 
به نیویورک مطلع می شدیم، حتما درمان را در ایران شروع می کردیم اما در آمریکا بیماری وی تشخیص 
داده شد. دکتر ایشان نیز تاکید داشتند که فوری باید عمل شود.ظریف در گفت وگو با خانه ملت ادامه 
داد: با توجه به نظر دکتر وی، جراحی در نیویورک انجام گرفت. آقای تخت روانچی در حال حاضر مراحل 
شیمی درمانی را پشت سر می گذارد.وزیر امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره ترور بیولوژیک مجید تخت 
روانچی در نیویورک، گفت: موضوع ترور بیولوژیک آقای تخت روانچی را تکذیب می کنم، ایشان در حال 
درمان هستند.مجید تخت روانچی، سفیر و نماینده ایران در سازمان ملل متحد در مجمع امسال سازمان 
ملل، هیئت ایرانی را در اجلاس سالانه  سازمان ملل به علت بیماری همراهی نکرد.وی در حال حاضر در 

بیمارستانی در نیویورک بستری است.

 سن سربازی به ۲۰ سال افزایش پیدا می کند؟
رییس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به درخواست مطرح شده برای 
افزایش سن سربازی به 20 سال اظهار کرد: در حال حاضر سن سربازی در کشور ورود به 19 سالگی 
است و از طرف دیگر نیز دارندگان مدرک دیپلم یکسال فرصت دارند تا وضعیت سربازی خود را مشخص 
کنند که به عبارتی دیگر فرد مشمول پس از دریافت دیپلم تا 20 سالگی فرصت دارد که وارد دانشگاه 
شود، یعنی می تواند دوبار در کنکور شرکت کرده و فرصت پذیرش در رشته دانشگاهی مورد علاقه اش را 
پیدا کند.سردار کمالی افزود: همچنین ستاد کل نیروهای مسلح با هماهنگی وزارت آموزش و پرورش به 
دانش آموزان ذکور این فرصت را داده که تا 20 سالگی تحصیل خود را ادامه داده و در مدارس روزانه ادامه 
تحصیل دهند، یعنی اگر دانش آموزی به دلایل مختلف نظیر ضعف تحصیلی و ... نتواند تا 18 سالگی 
دیپلم بگیرد، می تواند تا 20 سالگی به تحصیل خود ادامه داده و مدرک دیپلم را دریافت کند و پس از آن 
هم دوباره یکسال فرصت دارد که تکلیف سربازی اش را مشخص کند که دراین شرایط سن فرد به 21 سال 

می رسد.
 

تعداد مبتلایان به HIV در »چنار محمودی« 
 استاندار چهارمحال و بختیاری گفت: بنا بر گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با انجام 
آزمایش از یک هزار و 300 نفر از جمعیت روستای لردگان ، کمتر از 5 درصد مردم این روستا مبتلا به 
ویروس HIV هستند و تحت مشاوره و درمان قرار گرفته اند.اقبال عباسی روز یکشنبه در دیدار با مردم 
این روستای لردگان که در چند روز اخیر اخباری مبنی بر شیوع ویروس HIV بین اهالی منتشر شده 
بود، افزود: نتایج این آزمایشات حاکی از آن است که بیش از 95 درصد مردم سالم هستند و نباید در این 
خصوص نگران باشند.استاندار، ادامه داد: آزمایشات علمی نشان می دهد آماری که در فضای مجازی 
مطرح می شود صحت ندارد و به قصد ناامید کردن مردم این موضوعات را مطرح  کنند و آنها را به راه اندازی 

تظاهرات تحریک می کنند در حالیکه مردم نباید به این آمارها توجهی داشته باشند.

گلوگاه های »جعل دیپلم« بسته شد 
 مدیر آموزش از راه دور وزارت آموزش و پرورش با اشاره به بسته شدن گلوگاه های جعل مدرک در 
آموزش و پرورش گفت: تنها نهاد و ارگانی که اجازه صدور مدرک دیپلم دارد فقط آموزش و پرورش است و 
دستگاه های دیگر اجازه چنین کاری ندارند.گودرز شاهمرادی در گفت وگو با ایسنا، درباره اقدامات انجام 
شده جهت جلوگیری از صدور دیپلم جعلی در حوزه آموزش از راه دور اظهار کرد: صدور هرگونه مدرک 
جعلی توسط افراد سودجو در حوزه های مختلف امکان دارد اما ورود سودجویان به حوزه آموزش نیز 
همواره با حساسیت هایی روبرو بوده است.وی افزود: در سنوات گذشته ستادی برای مبارزه با جعل مدرک 
در آموزش و پرورش تشکیل شده که به صورت مستمر وضعیت را رصد می کند.مدیر آموزش از راه دور 
وزارت آموزش و پرورش با اشاره به بسته شدن گلوگاه های جعل مدرک در آموزش و پرورش گفت: تلاش 
شده است تا اگر نفوذ از طریق سامانه رخ می دهد جلویش گرفته شود و یا نظارت روی نیروی انسانی با 

کمک دستگاه های امنیتی تقویت شود.

»تکذیب« ادعای »رتبه نهمی« ایرانیان در مصرف الکل 
 به دنبال انتشار خبری به نقل از گزارش سازمان جهانی بهداشت، مبنی بر اینکه ایران در زمینه مصرف 
الکل در میان 196 کشور جهان، رتبه نهم را دارد، رئیس مرکز ملی مطالعات اعتیاد دانشگاه علوم پزشکی 
تهران، اما این موضوع را تکذیب کرد و با اشاره به وضعیت مصرف الکل در کشور، گفت: مطالعات 
انجام شده در کشور نشان می دهد که بین 90 تا 95 درصد ایرانی های بزرگسال )بالای 15 سال( الکل 
مصرف نمی کنند. آفرین رحیمی موقر، با تاکید بر اینکه آمار اعلام شده مبنی بر اینکه ایران در مصرف الکل 
در جهان رتبه نهم را دارد، نادرست و اشتباه است، گفت: بر اساس داده ها و نتایج تحقیقات ما، مصرف 
الکل در ایران بسیار کمتر از بسیاری از کشور های جهان است. همچنین همان مقدار نیز در زنان که نیمی 

از جمعیت را تشکیل می دهند، حدود یک دهم مردان است.

۳۰ درصد مردم روزنامه می خوانند 
وضعیت مطالعه افراد باسواد در ایران نشان می دهد که حدود 30 درصد جمعیت 15 ساله و بیشتر 
اهل مطالعه روزنامه هستند. به گزارش ایسنا، گزارش مرکز آمار از وضعیت مطالعه افراد باسواد 15 ساله و 
بیشتر تا پایان سال 1396 از این حکایت دارد که در مطالعه روزنامه چاپی یا الکترونیکی، 30 درصد اهل 
خواندن آن هستند و 70 درصد دیگر روزنامه مطالعه نمی کنند. در بین افرادی که روزنامه مطالعه می کنند 
موضوعات سیاسی و اجتماعی هر کدام با 37 درصد و حوادث با 36 درصد در اولویت قراردارد. همچنین 
موضوعات ورزشی با 30، اقتصادی 23 و بهداشت و سلامت با 17 درصد در رده های بعدی مورد توجه در 

بین روزنامه خوانان قرار دارد.

با اعتبار یک میلیارد ریال؛

کاروانسرای طینوج قم مرمت می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از مرمت کاروانسرای طینوج در بخش خلجستان 
قم با اعتبار یک میلیارد ریال از محل اعتبارات دهیاری طینوج خبر داد. حمید یزدانی گفت: طی امسال 
مرمت بنا به صورت اضطراری، شامل سبک سازی، مرمت و عایق کاری پشت بام، اجرای ناودان ها، 
استحکام بخشی پایه ها و پوشش ها به همت دهیاری روستای طینوج و نظارت این اداره کل آغاز شده 
است. وی ضمن تشکر از همکاری شایسته دهیاری طینوج در مرمت این کاروانسرا، ادامه داد: این امر 
بیانگر درک روشن اهالی روستا در راستای نگهداری از ابنیه تاریخی به عنوان میراث ماندگار است. مدیرکل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: کاروانسرای طینوج دارای یک حیاط مرکزی و دوازده 
ایوانچه و بارانداز در دور تا دور حیاط است. وی افزود: روستای طینوج در بخش خلجستان و در منطقه 
ییلاقی و خوش آب و هوای قم قرار گرفته است که با کمی توجه و رسیدگی می تواند جهت جذب توریسم 
و صنعت گردشگری نقش مؤثری داشته باشد. یزدانی گفت: کاروانسرای طینوج مربوط به دوره صفوی 

است و در تاریخ 9 اردیبهشت 1382 با شماره ثبت 8626 در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
 

در پایش شبانه مدیرکل محیط زیست استان قم انجام شد

اخطار به واحد آلاینده در شهرک صنعتی سلفچگان 
 ـدر پایش شبانه مدیرکل و کارشناسان حفاظت محیط زیست استان قم، یکی از واحدهای آلاینده  قم 
صنعتی در شهرک صنعتی سلفچگان اخطار آلودگی گرفت. به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان قم، در راستای کنترل و پایش سرزده و شبانه از واحدهای صنعتی در شهرک ها و 
نواحی صنعتی استان، مدیرکل و کارشناسان این اداره کل طی بیش از پنج ساعت از واحدهای صنعتی 
در شهرک صنعتی سلفچگان بازدید کردند. در عملیات کنترل و پایش شبانه شهرک صنعتی سلفچگان، 
10 واحد صنعتی ذوب فلزات و صنایع شیمیایی مورد کنترل قرار گرفته و پارامترهای زیست محیطی آنها به 
دقت سنجش و اندازه گیری شد و یکی از واحدهای آلاینده نیز واقع در این شهرک اخطار آلودگی دریافت 
کرد. واحدهای آلاینده صنعتی پس از دریافت اخطار آلودگی، باید بلافاصله نسبت به رفع آلودگی خود 
اقدام نمایند و در صورت کم توجهی به اخطاریه ها، پرونده تخلف آنها بر اساس ضوابط و قوانین جهت 

رسیدگی به مراجع قضائی ارسال می شود.
 

روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم اعلام کرد

رهاسازی جانوران وحشی در دامان طبیعت قم
تعدادی از گونه های مختلف جانوری پس از اقدامات اولیه و حصول اطمینان از سلامت آنها، در دامان 
طبیعت استان قم رهاسازی شدند. به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، 
تعدادی از گونه های جانوری از پرندگان مهاجر، پستانداران و دوزیستان که توسط دوستداران طبیعت به 
این اداره کل تحویل داده شده بودند، پس از اطمینان از سلامت آنها در زیستگاه اصلی خود رهاسازی 
شدند. بر اساس این گزارش، این گونه های جانوری شامل یک قطعه یلوه حنایی، یک قطعه حواصیل 
خاکستری، دو قطعه بوتیمار کوچک و بزرگ، یک عدد لاک پشت مهمیزدار و یک عدد خارپشت گوش 

بلند بودند که پس از اقدامات اولیه به دامان طبیعت استان قم بازگشته اند.

طرح:محمدعلی رجبی 
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جمعیت  نرخ  گفت:  بهداشت  وزیر   
سالمند کشور در حال حاضر ۸.۳درصد 
از  بیش  به  آتی  سال های  در  که  است 
۲۸درصد می رسد.

در  قم  اینکه  بیان  با  قم  استان  بهزیستی  مدیرکل 
مناسب سازی فضای شهری جهت آسایش معلولان رتبه برتر 
در کشور را دارد، گفت: مشخصات 21 هزار معلول در سامانه 

استان قم ثبت شده  است.
هادی کریمی اصل بعد از ظهر یکشنبه در دیدار با آیت الله 
سید محمد سعیدی که در شبستان امام خمینی)ره( حرم 
سازمان  را  بهزیستی  شد،  برگزار  معصومه)س(  حضرت 
افزود:  و  با حوزه کاری متنوع دانست  خدمات اجتماعی 
را که توان  افرادی  و  ایتام، معلولین  نیازمندان،  بهزیستی 

زندگی مستقل را ندارند، تحت پوشش قرار می دهد.
وی بیان کرد: 21 هزار معلول در سامانه استان قم ثبت 
شده اند که شامل معلولان جسمی حرکتی، معلولان ذهنی 

و ناشنوایان و نابینایان می شود.
مدیر کل بهزیستی استان قم با بیان اینکه استان قم در 
مناسب سازی فضای شهری جهت آسایش معلولان رتبه برتر 
در کشور را دارا است، افزود: در قم هفت هزار و 500 معلول 
در منزل نگهداری می شوند و سرانه ای از سوی دولت برای 
نگهداری این افراد پرداخت شده که با توجه به هزینه های 

بالای نگهداری بسیار ناچیز است.
وی ادامه داد: هزار و 700 نفر شرایط دریافت مستمری را 
دارند ولی امکان پرداخت وجود ندارد. کریمی بیان کرد: 2 
هزار نفر به صورت شبانه روزی در مراکز توانبخشی استان قم 
خدمات لازم را دریافت می کنند که برای این افراد نیز سرانه 
700 هزار تومانی به صورت ماهانه پرداخت می شود که در 

این زمینه نیز مشکلات بسیاری وجود دارد، زیرا به دلیل بالا 
بودن هزینه ها، خانواده ها توان کمک ندارند و بهزیستی نیز 
به دلیل دولتی بودن صندوق های مشارکتی برای دریافت 
کمک های مردمی همچون برخی نهادها در اختیار ندارد 
تا بتواند از کمک های مردم نیز استفاده کند. وی با بیان 
اینکه در سال گذشته حدود سه هزار و 700 تماس مرتبط 
با بهزیستی برقرار شد، افزود: کارشناسان بهزیستی طی 
سال گذشته به هزار و 300 تماس خدمات اورژانس شامل 
و غیره  از خودکشی، کودک آزاری، همسرآزاری  جلوگیری 
بهزیستی استان قم تصریح کرد:  پاسخ دادند. مدیر کل 
سال گذشته به 900 نفر از جامعه هدف توسط بهزیستی وام 

توانمندسازی و اشتغال پرداخت شد.

مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد

رتبه برتر قم در مناسب سازی فضای شهری

گفت  قم   استاندار   عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
:زیرساخت ها در هر طرحی باید فراهم شده و بعد دست 
به اجرا زد تا پس از افتتاح شاهد نقص و کمبودهای قابل 

پیش بینی و پیشگیری نباشیم. 
 محسن بهشتی با اشاره به اینکه طرح شهرداری برای 
اجرای  پیاده راه خیابان انقلاب در شورای ترافیک استان 
انجام  از  پیش  تا  شده  قرار  داشت:  اظهار  شد،  مطرح 
برای  پیش بینی  و  ارم  پیاده راه  آسیب شناسی  مطالعات 
برطرف کردن مشکلات آن طرح در فاز دوم، اجرای این 

طرح به تعویق بیفتد .
وی با تصریح بر اینکه با  پیاده راه  سازی در هسته مرکزی 
موافق هستیم، افزود: خیابان ارم بازخورد مثبتی دارد، اما 
نقص جدی برای حمل و نقل افراد نیز داشته که ما را روزانه 
مخاطب سؤال و انتقاد مردم قرار می دهد و باید برای این 
فاز  در  اینکه  بیان  با  بهشتی  شود.  اساسی  فکر  مشکل 
بعدی، خیابان ارم تا چهارراه شهدا نیز در دستور بررسی 
و کارشناسی برای اجرای پیاده راه  سازی قرار دارد، تأکید 

کرد: برای یک سری ترددها به بافت مسکونی و پیرامون حرم 
مطهر و تردد موتورسیکلت ها و افراد سالمند و معلول باید 
فکری کنیم. وی خاطرنشان کرد: همه این طرح ها برای ارائه 
خدمات بهتر در فضای مطلوب تر به شهروندان است و نباید 
این طور باشد که یک پروژه را اجرا کنیم و بعد مدت زمانی 
طول بکشد تا مشکلاتش را برطرف کنیم، نارضایتی مردم 
هدف هیچ طرح و پروژه ای نبوده و باید به این  موضوع دقت 
کرد. معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار  قم با تأکید بر 
اینکه وضعیت کسبه از نظر اقتصادی در طرح پیاده راه ارم 
بهتر شده و این مکان تفرجی برای شهروندان و زائران شده 
است، تصریح کرد: آلودگی صوتی و اختلاط عابر و سواره، 
عدم امنیت، ایمنی و آرامش از مشکلات این مسیر تا قبل 
از اجرای طرح پیاده راه بود که دیگر شاهد آن نیستیم. وی 
گفت: زیرساخت ها در هر طرحی باید فراهم شده و بعد 
دست به اجرا زد تا پس از افتتاح شاهد نقص و کمبودهای 
قابل پیش بینی و پیشگیری نباشیم. نمونه آن هم طرح 
بلوار آیت الله بروجردی بود که پس از افتتاح شاهد حوادث 

ترافیکی و تصادفات زیادی بودیم تا آنکه دوربین های کنترل 
سرعت نصب شد و به شدت آمارها کاهش پیدا کرده است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار  قم :

نباید طرحی قبل ازفراهم شدن زیرساخت ها اجرایی شود

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

پلیس بهترین راهنمای ما در رفت و 
آمدهای شهری است.

پیام آموزشی

 به استناد مجوز مثبوت به شماره 269/ص/98/289 مورخ ۹۸/۰5/۰5 در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به فروش یک دستگاه 
مینی بوس هیوندای طبق مشخصات ذیل اقدام نماید.

مشخصات ردیف
خودرو

مدت بیمه نامه شماره انتظامیرنگتیپمدل
شخص ثالث

میزان تضمین 
شرکت در مزایده 

)ریال(

قیمت پایه بر اساس 
قیمت گذاری کارشناس 

رسمی )ریال(

مینی بوس 1
هیوندای

سفید کروز1388
روغنی

629ع37
99/04/1670.000.0001.400.000.000ایران 16 )پلاک عمومی(

توضیحات :
بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم گردد.

مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل 5 درصد مبلغ پایه ملک مورد مزایده مندرج در آگهی میباشد که شرکت کنندگان باید به حساب شماره 
0109063452008 بانک ملی شعبه صدوق به نام هیئت ورزش روستایی و عشایری استان قم واریز و یا به صورت اوراق مشارکت و یا ضمانت 

نامه بانکی تحویل نمایند.هزینه خرید اسناد 500.000 ریال که می بایست به حساب فوق واریز گردد .
شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری میباشد.

متقاضیان محترم میتوانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه پیشنهادات از تاریخ 98/07/15 لغایت 
98/07/25 از ساعت 8 الی 13 به نشانی قم-45 متری صدوق ، اداره کل ورزش و جوانان استان قم )واحد دبیرخانه( مراجعه و یا با تلفن 

32939563-025 تماس حاصل نمایند.
زمان بازدید از خودرو از 98/07/16 لغایت 98/07/24 از ساعت 9 الی 14 در محل اداره کل ورزش و جوانان می باشد .

تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه )قبول است( امضاء شود.
زمان بازگشایی پاکات 98/07/26 ساعت 10 در سازمان ورزش و جوانان استان می باشد.
اداره کل ورزش و جوانان استان قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.

برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید در غیر این  صورت ضمن ضبط سپرده 
وی به نفع اداره کل ورزش و جوانان موضوع مزایده به شخصی که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد.

کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات ، اخذ معاینه فنی و غیره ( به عهده برنده مزایده میباشد.
هزینه چاپ آگهی و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده میباشد.

شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند.

هیئت ورزش روستایی و بازی های 
بومی،محلی استان قم

آگهی مزایده عمومی)نوبت دوم(

با مالباختگان پروژه رضوان که در   معاون دادستان قم در حاشیه جلسه مشترک 
دادسرا برگزار شد، در گفت وگو اظهار کرد: 300 حساب بانکی از متهمان پروژه رضوان 

و وابستگان متهمان از سوی دستگاه قضایی در حال بررسی است.
علی اصغر سلطانی با بیان اینکه حجم تخلفات صورت گرفته در این پرونده بیش از 97 
میلیارد تومان است، تصریح کرد: تمام افرادی که در این پرونده نقش داشته و متهم را 
یاری کردند، تحت تعقیب دستگاه قضایی هستند. معاون دادستان عمومی و انقلاب قم 
افزود: به مردم اطمینان می دهیم با اقدامات قضایی صورت گرفته با بسیاری از افرادی 
که در این پرونده نقش داشته اند و برخی مدیران متخلف برخورد قضایی جدی صورت 
می گیرد. وی با عنوان اینکه پروژه مسکونی رضوان که 132 واحد است به 1400 خانواده 

فروخته شده است، بیان کرد: حساسیت این پرونده در قم موجب شد شعبه ویژه ای 
برای این پرونده در دادسرای استان قم تشکیل شود تا در روند پیگیری سرعت بیشتری 
را شاهد باشیم. سلطانی در ادامه به دستگیری مدیرعامل شرکت انبوه سازی که متهم 
اصلی این پرونده محسوب می شود پیش از خروج از کشور خبر داد و بیان کرد: 8 نفر در 

این پرونده بازداشت و 30 نفر از بستگان متهم اموالشان توقیف شده است.
وی هدف از توقیف اموال بستگان متهم را حمایت از مالباختگان ذکر کرد و گفت: 
اخلال در نظام اقتصادی، حیف و میل امول مردم، کلاهبرداری و پولشویی از جمله 
اتهاماتی است که در پرونده پروژه رضوان مطرح شده و دستگاه قضایی استان قم با شدت 

و جدیت این پرونده را تا رسیدن به نتیجه نهایی دنبال می کند.

توسط دستگاه قضایی در قم انجام می شود؛

بررسی 300 حساب بانکی مربوط به پروژه رضوان


